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"Tu se lepo počutim, 
veliko se z mano 
ukvarjajo in si 

prizadevajo, da bi mi 
našli primerno rejniško 
družino, saj se domov 

ne nameravam vrniti... 
nikoli več." 

ČEZ DEŽELO 
KROKODIUIH 

ČELJUSTI 
Z legendarnim spačkom čez Avstralijo. Stran 25. 

I l i i i H i i i i B i l i ^ ^ 

SVINČNIK, PAPIR IN IDEJE 
^ Jože Domjan, oblikovalec, ki je zaznamoval gledališki plakat. Stran 12. 

V SLOVENIJI 
DDSTR AIM J U J E JO 

ZIVE LJUDI 
ODPRITE VRATA, 
ŠENTJUR PRIHAJA 

Bogata literarna letina v kroniki s Celjskega na strani ao. 



2 DOGODKI 

Poslanski mandati potrjeni 
Nadaljevanje 1. seje novega sklica poslancev državnega zbora v torek, 7. novembra 

Vseh 90 novoizvoljenih po-
slancev se je v petek sešlo na 
ustanovni seji državnega 
zbora v tem sklicu, zaseda-
nje pa po potrditvi poslan-
skih mandatov in imenova-
nju komisije za volitve, ime-
novanja in administrativne 
zadeve prekinilo do torka, 7. 
novembra, ko naj bi poslan-
ci izvolili vodstvo ter najpo-
membnejša telesa državne-
ga zbora. 

Takšno odločitev je poslan-
cem predlagal Tone Anderlič 
(LDS), ki je prekinitev 1. seje 
utemeljeval z dejstvom, da še 
ni znana vladna koalicija, od 
katere bo seveda odvisno, kdo 
bo kandidiral za predsedniško 
ter tri podpredsedniška mesta 
v državnem zboru. Do torka, 

7. novembra, naj bi torej v 
Sloveniji izvedeli, kdo bo se-
stavljal aktualno vladno koali-
cijo, po dosedanjih pogaja-
njih sodeč pa so dogovori naj-
bolj resni med LDS in ZLSD, 
ki pa naj bi se jima v vladi 
pridružila še kakšna stranka. 
Na osnovi koalicijskega dogo-
vora, bo državnozborska ko-
misija za volitve, imenovanja 
in administrativne zadeve, ki 
jo vodi Ciril Pucko (LDS), 
pripravila tudi predlog za pred-
sednika ter tri podpredsedni-
ke, v torek pa naj bi poslanci 
izvolili tudi nekatera delovna 
telesa državnega zbora. 

Od petka je že znanih tudi 
večina vodij poslanskih sku-
pin; tako naj bi poslansko sku-
pino LDS (začasno) vodil dr. 
Janez Drnovšek, prav tako 
pa naj bi bili predsedniki strank 

tudi na čelu poslanskih skupin 
SDS Janez Janša, SNS Zma-
go Jelinčič in NSi dr. Andrej 
Bajuk (poslanci NSi se bodo 
o vodji poslanske skupine izre-
kli do konca tedna), poslance 
ZLSD in DeSUS-a bosta vodila 
Miran Potrč in Anton Delak, 
ki sta to delo opravljala tudi v 
preteklem mandatu, vodja po-
slanske skupine SLS-»-SKD bo 
Janez Podobnik, Marko Diaci 
pa naj bi bil na čelu poslanske 
skupine SMS, o čemer se bodo 
v stranki dokončno odločili 
prav danes, v četrtek. 

Kot je pričakovati, naj bi 
javnost še pred nadaljevanjem 
prekinjene 1. seje državnega 
zbora izvedela, kdo vse bo 
sestavljal novo vladno koali-
cija, s to objavo pa naj bi 
izvedeli tudi za predlog pred-
sednika državnega zbora. 

Uradni pogovori predsednika 
države Milana Kučana z vodji 
poslanskih skupin glede pred-
loga za novega mandatarja naj 
bi bili zaključeni do 15. no-
vembra, ko naj bi, kot je pred-
sednik Kučan napovedal ta-
koj po objavi volilnih rezul-
tatov, v državni zbor dobili 
tudi uradni predlog. Kot je 
pričakovati bo imel manda-
tar, v tem primeru dr. Drnov-
šek, dotlej že sestavljeno svo-
jo vladno ekipo, tako da bi 
njega in njegov ministrski ka-
binet poslanci lahko potrdili 
konec meseca, nova vlada pa 
bi lahko začela še prej, kot je 
bilo pričakovati po najbolj 
optimističnih napovedih. Mor-
da, če bo postopek izvolitve 
minil povsem brez zapletov, 
že okoli 5. decembra. 

IVANA STAMEJČIČ 

Šrel direktor NT&RC 
Nadzorni svet družbe NT&RC je v petek za novega 

direktorja naše medijske hiše imenoval Srečka Šrot̂  
podjetnika iz Celja. 

Šrot je v svojem programu izpostavil predvsem nujnosti 
reorganizacije uredništev Novega tednika in Radia Celje 
hiše kot celote, pa tudi nujno dokapitalizacijo, ki bi oraogo, 
čila razvojni zagon tako časopisu kot radiu. Ta najpomem. 
bnejša medijska hiša na celjskem območju mora postatj 
pobudnik in nosilec bodočih nujnih povezovanj v ten 
prostoru, trenutne gospodarske težave pa je mogoče raznih, 
roma zelo hitro odpraviti in s tem NT&RC ponovno uvrstiti 
med dobičkonosne družbe. 

Srečko Šrot bo delovno mesto direktorja družbe NT&R(; 
prevzel s 1. januarjem 2001. 

Sklada čakata na navodilo 
Kot smo poročali, naj bi v četrtek celjski mestni svetuj 

odločali tudi o statusnem preoblikovanju stanovanjska 
sklada in sklada za razvoj obrti in podjetništva, vendar i 
odločanje o bodoči organiziranosti obeh skladov umaknili 
tokratnega zasedanja. 

Celjski podžupan in predsednik najmočnejše svetniške sk 
pine LDS Zdene Podlesnik je sicer napovedal, da v stranki i 
bodo vztrajali pri umiku obeh točk z dnevnega reda zasedaî  
a svetniki so podprli pobudo svetnice LDS Beate Kand« 
Šumej, da se z odločitvijo o preoblikovanju skladov počaka ( 
enotnih navodil, ki naj bi jih v resornih ministrstvih za finan 
ter okolje in prostor zdaj le pripravili v štirinajstih dneh. 

Za čistilno napravo 
kljub protestom 

Vitanjski svetniki so konč-
no s petimi glasovi »za« in s 
petimi »vzdržanimi« sprejeli 
sklep, s katerim so poobla-
stili za vodenje izgradnje že 
dvajset let načrtovane čistil-
ne naprave podjetje Vitpro. 

Povod za sklepanje te tripar-
titne pogodbe med občino, ko-
munalnim podjetjem Vitpro 
ter izvajalcem del (napravo bo 
gradilo podjetje CMC Ceste 
mostovi Celje) je možnost, da 
občina prihrani približno tri-
najst milijonov tolarjev, ki bi 
jih sicer v obliki davka na 
dodano vrednost morala vrni-
ti nazaj v državni proračun. 

Investicija je skupno vredna 
približno 81 milijonov tolar-
jev, od tega bo 19 milijonov za 
napravo prispevala država, do-
brih 45 milijonov pa občina 
Celje, katera prav v vitanjski 
občini koristi enega svojih po-
membnejših virov pitne vode. 
V načrtu financiranja je pred-
videnih še tri milijone tolarjev 
iz takse podjetja Vitpro, ostala 
sredstva - še 14 milijonov pa 
mora zagotoviti občina Vita-

nje iz proračuna. Prav v tem 
znesku je predvidenih 13 mi-
lijonov za DDV, ki pa jih v 
primeru, da investicijo vodi 
javna gospodarska služba za 
opravljanje komunalnih stori-
tev (Vitpro) državi ni potreb-
no nakazati. 

Gradnja čistilne naprave naj 
bi se začela že v novembru, le 
tako bodo Vitanjčani ujeli zad-
nji rok, da pridobijo obljub-
ljeni prispevek države. 

Tik pred četrtkovo sejo je na 
občino prispela peticija, s ka-
tero je dober ducat občanov 
protestiralo proti gradnji či-
stilne naprave. V nekaj točkah 
so nanizali bistvene vzroke za 
svoje neodobravanje tej inve-
sticiji: zakaj predstavniki ob-
čine niso vprašali za privolitev 
občanov, kako je mogoče tako 
napravo načrtovati v centru, 
kakšen učinek ima naprava v 
naselju namesto pred naseljem. 
Izrazili so tudi prepričanje, da 
se bo iz naprave širil smrad, 
zato ne dovolijo izgradnje. Pe-
ticijo je podpisalo okoli pet-
najst občanov, predvsem sta-

novalcev iz neposredne bliži-
ne lokacije, ki je predvidena 
za gradnjo naprave. 

Svetniki so sklenili, da bodo 
tem podpisnikom podali pisni 
odgovor, prav tako bodo ob-
širno obrazložitev objavili v 
lokalnem časopisu, če bo po-
trebno, pa bodo podpisnike 
povabili tudi na ogled podob-
nih naprav, najbrž na Češkem. 

B.P. 

Zgornji limit 
sejnin 

Celjski mestni svetniki so v 
četrtek odločili, da od 1. no-
vembra naprej nobena sejni-
na, izplačana v zavodih in 
družbi , katerih ustanovite-
ljica je mestna občina, ne sme 
presegati 21 tisoč tolarjev. 

S tem so za zgornjo mejo 
izplačanih sejnin članom v or-
ganih upravljanja v javnih pod-
jetjih, javnih gospodarskih za-
vodih, javnih zavodih in dru-
gih pravnih osebah, katerih 
ustanoviteljica je Mestna ob-
čina Celje, določih znesek, do 
katerega so za posamezno za-
sedanje mestnega sveta upra-
vičeni tudi mestni svetniki. 
Do največ 21 tisočakov so upra-
vičeni člani, za predsednike 
posameznih organov upravlja-
nja pa je znesek sejnine ome-
jen na 30 tisoč tolarjev. IS 

Opravičilo 
v prejšnji številki Novega 

tednika sem v članku z naslo-
vom Anonimni svetniki prija-
vili župana med podjetji, ki 
naj bi komunalni prispevek 
plačali v več obrokih, pomo-
toma navedel tudi žalsko tr-
govsko podjetje Žana. Izkaza-
lo se je, da podjetje tega ni 
storilo, zato se vsem prizade-
tim za napako opravičujem. 

SEBASTUAN KOPUŠAR 

Dražji zemei|sici plin 
z novembrom oziroma prvim popisom števcev bo ze-

meljski plin za tarifni odjem v Celju dražji za 6,16 
odstotka, mestni svetniki pa so v četrtek potrdili tudi 
model, s katerim bodo v bodoče v JP Energetika ob vsaki 
podražitvi vhodne surovine lahko sami oblikovali cene. 

Kot so v Celju ugotavljali zadnje mesece, se mestni svetniki 
glede na dinamiko podražitev zemeljskega plina vse preredko 
sestajajo, v JP Energetika pa so še opozarjali, da z vsako zamudo 
pri dvigu cen vplivajo tudi na svoj poslovni rezultat konec leta. 
Tako je bilo tudi ob zadnji predlagani podražitvi, saj se Geoplin 
kot dobavitelj zemeljskega plina za celjske odjemalce le nekaj 
dni po predlogu za 6,16-odstotno podražitev, energent znova 
podražil. Kljub kar nekaj podražitvam zemeljskega plina za 
tarifni odjem v Celju, pa je ta energent še vedno za dobro tretjino 
cenejši od veljavne cene kurilnega olja. 

Celjski svetniki so še odločili, da morajo v JP Energetika o 
sprotnem oblikovanju cen zemeljskega plina za tarifni 
odjem sproti obveščati Komunalno direkcijo in občinsko 
vodstvo, hkrati pa morajo letno preverjati tudi gibanje cen 
znotraj posameznih tarifnih skupin in v primeru, da bi bila 
odstopanja prevelika, opraviti potrebne korekcije. IS 

V spomin umrlim 
s polaganjem vencev in cvetja ter prižiganjem svečk na grobovih ter pri spominsk 

obeležjih so se že konec tedna začele slovesnosti pred 1. novembrom, dnevom spomina i 
umrle. 

Na Celjskern se je večina komemoracij, ki jih pripravljajo v borčevski organizaciji in občinal 
zvrstila že v četrtek in petek, pred začetkom šolskih počitnic. Dnevi ob koncu tedna in sam da 
spomina na umrle pa so bili bolj v znamenju tihega spomina na preminule svojce in prijatelji 
Predstavniki ^Mestne občine Celje so v četrtek obiskali grobove pokojnih častnih meščanov Celja 
v petek pa položili vence pred spominska obeležja v Starem piskru, pri spomeniku Vojna in m 
grobnici na Golovcu ter grobišču na Teharju. Teharsko grobišče je včeraj, na sam dan spominai 
umrle, obiskal tudi predsednik države Milan Kučan, ki je položil venec k spominsker 
obeležju in se poklonil spominu na pokojne. IS, Foto: GK, ( 

Predstavniki Mestne občine Celje so položili venec h grobnici na Golovcu... 

.ter k spominskemu obeležju grobišča na Teharju, kjer se je spominu na pokojne včerUJ 
poklonil tudi predsednik države Milan Kučan. 



DOGODKI 3 

Kje je mesto Celja v 
nacionalni kulturi? 

Celje zahteva javno razpravo o predlogu nacionalnega kulturnega programa - Po 
zdajšnjem predlogu Celje ni del nacionalne kulture 

v Celju so prejšnjo sredo 
fjpravili okroglo mizo o 
(fdlogu nacionalnega kul-
ifnega programa, iz katere-
ije razvidno, da nobena od 
ilturnih ustanov s sede-
m v Celju ni opredeljena 
)t javni kulturni zavod na-
onalnega pomena. Je res, 
1 celjska kultura caplja za 
jcionalno in s svojim de-
tn oziroma dosežki tako 
lostaja, da je ni moč uvrsti-
job bok tistim najpomem-
pejšim? Zagotovo ne, so pre-
pčani v Celju. 

Še več, sredina razprava celj-
lah kulturnih delavcev je po-
azala, da smo lahko v Celju 
onosni na marsikaj, še več pa 
(kulturniki lahko dosegli, če 
i imeli za svoje delo na voljo 
K denarja oziroma se ne bi 
ts čas gibali na ozki meji 
reživetja. Dejstvo je namreč, 
a je financiranje javnih kul-
irnih zavodov v državi že 
ledolgo neurejeno, Celjani 
) sodijo v skupino prizadetih 
)čin, ki so doslej zaradi ne-
avičnega sistema financira-
a teh zavodov že dvakrat 
irožile ustavni spor. Ustavni 

sodniki so protestom lokalnih 
skupnosti obakrat prisluhnili, 
a kaj ko, ugotavljajo v Celju, 
država tudi odločbe ustavnega 
sodišča zaobide in se ne potru-
di poiskati takšne rešitve, ki bi 
omogočala zaščito in enako-
meren razvoj kulture v celotni 
državi, »položaj kulture in zno-
traj tega položaj izvajalcev,« je 
prepričan načelnik oddelka za 
družbene dejavnosti MOC Želj-
ko Cigler, »je nujno potrebno 
razčistiti, saj s spremembo Za-
kona o uresničevanju javnega 
interesa na področju kulture, 
ki je predlagana po hitrem 
postopku, država spet ponuja 
nekaj, kar nima podlage v fi-
nanciranju. Nejasen je polo-
žaj oziroma financiranje za-
vodov, ki s svojo dejavnostjo 
segajo na območje večih ob-
čin. V Celju smo glasni nena-
zadnje tudi zato, ker položaj 
obeh muzejev ter gledališča še 
nikoli ni bil slabši kot prav 
zdaj.« 

Pokrajinski muzej Celje ter 
Muzej novejše zgodovine Ce-
lje s svojo dejavnostjo pokri-
vata območje okoli štiridese-
tih občin, nič skromnejši ni 
domet SLO Celje. Če je država 
še do začetka devetdesetih let 

za delo vseh treh zavocjpv na-
menjala denar za program ter 
polovico denarja za investicij-
sko vzdrževanje, lokalna skup-
nost pa je prispevala denar za 
posamezne akcije ter polovi-
co za investicijsko vzdrževa-
nje, je zdaj slika povsem dru-
gačna. Na plečih občine naj bi 
bili stroški pfograma ter veči-
na, kar 80 odstotkov, investi-
cijskega vzdrževanja, kar brez 
dodatnega denarja, ki bi ga 
država odmerila v ta namen, 
Celje preprosto ne prenese. Po 
prvih izračunih bi moralo Ce-
lje zagotoviti več kot dodatnih 
300 milijonov tolarjev letno, 
kar pa je za mesto samo zago-
tovo prevelik zalogaj. 

Pobuda po čimprejšnjem 
sprejemu Zakona o knjižni-
čarstvu, ki bi uredil status 
in financiranje osrednjih ob-
močnih knjižnic, prihaja tu-
di iz Osrednje knjižnice Ce-
lje, saj je slovenska knjiž-
ničarska mreža zaradi neu-
rejenega in nedorečenega od-
nosa med državo, sedežno 
občino in občinami, katerih 
občanom so namenjene 
knjižničarske storitve, tik 
pred razpadom. 

Zato tudi pobuda po javni 
razpravi na ravni celotne drža-
ve ter zahteve po uvrstitvi obeh 
muzejev, ki skrbita za premič-
no kulturno dediščino nacio-
nalnega pomena, ter gledališ-
ča z dolgoletno tradicijo in 
kakovostnimi nacionalnimi do-
sežki, med javne zavode na-
cionalnega pomena. 

; ^ i. s t a m e j č i č 

Znižane najemnine 
političnim strankam 

Skladno z julijsko pobu-
do, da v Stanovanjskem skla-
du Celje pripravijo predlog 
za znižanje najemnim za po-
slovne prostore, ki jih upo-
rabljajo celjske politične 
stranke, so v skladu pripra-
vili predlog, po katerem bo-
do najemnine za politične 
stranke od decembra nižje 
za 30 odstotkov. 

Po besedah direktorja Stano-
vanjskega sklada Celje Slavka 
A. Sotlarja se je doslej mesečno 
z najemninami za poslovne pro-
store političnih strank v Celju 
zbralo dobrih 290 tisoč tolar-
jev, poslej pa bo mesečni zne-
sek nižji za 90 tisoč tolarjev. V 
štirih strankah, mestnih odbo-

rih LDS, ZLSD, SLS+SKD ter 
SDS, ki je tudi predlagala zniža-
nje najemnin, bodo tako letno 
prihranili dober milijon tolar-
jev, znižanje najemnin pa so v 
Celju formalno omogočili s pre-
razporeditvijo dejavnosti poli-
tičnih strank iz zdajšnje skupi-
ne C v skupino D, kamor so s 
pravilnikom o oddajanju po-
slovnih prostorov v najem in 
določanju najemnin uvrščeni še 
izobraževanje in raziskovalne 
dejavnosti, kulturne, umetniš-
ke, izobraževalne in podobne 
dejavnosti, varovanje kulturnih 
dobrin, zdravstveno in socialno 
varstvo ter varstvo mladine, raz-
stavni saloni, društva ter defici-
tarne obrtne dejavnosti. IS 

POSVETU 

Haider V težavah 
CELOVEC, DUNAJ, 27. ok-

tobra - Kakih 2000 ljudi je v 
Celovcu protestiralo proti ko-
roškemu deželnemu glavar-
ju Jbrgu Haiderju. Demon-
stranti, prišli so tudi iz Fran-
cije in Italije, so nasprotova-
li tudi sodelovanju Haider-
jevih svobodnjakov (FPO) v 
avstrijski vladi. Koroškega 
deželnega glavarja po poro-
čanju medijev močno bre-
meni vpletenost v krajo zaup-
nih policijskih podatkov o 
političnih nasprotnikih FPO. 
Več policijskih uslužbencev, 
ki naj bi delali za stranko, je 
omenilo Haiderja kot naroč-
nika kraje zaupnih podat-
kov. 

Črna gora (še) 
noče z ZRJ v OZN 
NEW YORK, 28. oktobra 

- Potem ko je predsednik 
ZRJ Vojislav Koštunica v pe-
tek zaprosil za sprejetje ZRJ 
v ZN, je črnogorski predsed-
nik Milo Djukanovič na ge-
neralnega sekretarja ZN Ko-
fija Annana naslovil pismo s 
prošnjo za odlog odločanja 
o sprejetju ZRJ, dokler se 
Srbija in Črna gora ne dogo-
vorita o rešitvi »številnih dvo-
stranskih problemov«. 

Pomor v 
Slonokoščeni obali 

ABIDJAN, 29. oktobra -
Potem, ko so na robu Abid? 
jana v petek našli več kot 50 
trupel, so v skupinskem gro-
bu v soboto našli še najmanj 
30 trupel ustreljenih moš-
kih. Opozicijski vodja Alas-
sane Draman Uattara je zah-
teval mednarodno poizved-
bo, saj meni da so za poboj 
odgovorni vojaška policija 
in radikalni privrženci no-
voizvoljenega predsednika 
Slonokoščene obale Lauren-
ta Gbagba. 

Agonija na Kursku 
MOSKVA, 30. oktobra -

Ruski potapljači so od srede 
prejšnjega tedna do pone-
deljka iz jedrske podmorni-
ce Kursk, ki je 12. avgusta 
potonila v Barentsovem mor-
ju, potegnili trupla 12 mor-
narjev. Pravi vihar pa je vzbu-
dil listek v žepu častnika 
Dmitrija Kolesnikova, ki do-
kazuje, da je eksplozijo na 
krovu Kurska preživelo vsaj 
23 mornarjev. Zatekli so se v 
deveti prekat podmornice in 
tam zaman čakali reševalce. 

Etina bomba v 
Madridu 

MADRID, 30. oktobra - V 
eksploziji avtomobila bom-
be v Madridu je bil ubit 
sodnik španskega vrhovnega 
sodišča Jose Francisco Que-
rol, umrla pa sta tudi njegov 
šofer in telesni stražar. V 
napadu naj bi bilo ranjenih 
še približno 30 ljudi, so spo-
ročile španske oblasti> ki so 
za napad obtožile baskov-
sko separatistično organiza-
cijo ETA. V napadu je zago-
rel tudi mestni avtobus, poln 
potnikov, ki je pripeljal mi-
mo v trenutku eksplozije. 

Z OBČINSKIH SVETOV 
^ Določili cene toplotne energije 
NAZARJE - Svetniki so sprejeli predlog splošnih pogojev za 
obavo in odjem toplotne energije iz toplovodnega omrežja 
lazarje in potrdili tarifni sistem za toplotno oskrbo iz daljin-
kega ogrevanja občine Nazarje. Povprečna cena znaša 6.850 
nlarja na megavatno uro, kar pomeni, da naj bi bila povprečna 
oraba enostanovanjske hiše okoli 140 tisoč tolarjev letno, 
loizvajalec toplotne energije je podjetje Glin Crif, dobavitelj 
plote pa je Javno podjetje Dom Nazarje. (EM) 

Nova imenovanja 
VITANJE - Po predlogu KVIAZ je občinski svet potrdil 
Idnike porotnike iz občine Vitanje. To so: Slavko Vetrih, Silvo 
lasteč, Ivan Oprešnik in Janko Petaci. Prav tako so na predlog 
Pmisije za imenovanja izbrali člane Komisije za socialna 
basanja, v kateri so Veronika Črep, Marija Oprešnik, Ivan 
tožnik, Mojca Jazbec ter Milan Lončarič. (B.P.) 

Janko Petaci ostaja predsednik 
Vitanje - Predlog za razrešitev predsednika Nadzornega 
•Jbora Janka Petacija so podali župan in trije svetniki z 
'erneljitvijo, ki predsedniku oporeka strokovnost, izkušenost, 
Mudi spoštovanje osebnostne integritete fizičnih in pravnih 
êb. Svetniki so o predlogu glasovali tajno in se s šestimi 

Pasovi večine odločili proti razrešitvi. Janko Petaci tako še 
^prej ostaja predsednik Nadzornega odbora. (B.P.) 

Za desetino dražji vrtec 
BISTRICA OB SOTLI - v v r t c u P i k a p o l o n i c a , e n o t i b i s t r i ške 

bo po odločitvi občinskega sveta od novembra ekonomska 
^̂ a višja za 10 odstotkov. Nova enotna cena znaša 50 tisoč 
ttlarjev ter je bila nazadnje spremenjena novembra lani. (BJ) 

Na vrsti je kulturni dom 
BISTRICA OB SOTLI - v Bistrici o b Sotl i , k j e r so p o s k r b e l i 

Nšnji mesec za nov parket šolske telovadnice, ki služi tudi 
vrtnim društvom in za rekreacijo občanov, se pripravljajo na 

nalogo. Tako se nameravajo pred koncem leta lotiti še 
Nnove strehe kulturnega doma. V drugi polovici leta so 
Oskrbeli tudi za cesto Bistrica-Zagaj, ki je bila po lanskem 
"̂ Urju skoraj neprevozna. Kilometer ceste so razširili ter 
'̂ 'Pravili za asfaltiranje, kar bo po vsej verjetnosti na vrsti 
'^'hodnje leto. (BJ) 

Čistimo in pospravljamo 
Zakon o volilni kampanji nalaga nosilcem predvolilnih aktivnosti posameznih strank, 

da v roku 15 dni po volitvah poskrbijo tudi za odstranitev plakatov, s katerimi so v mesecu 
pred volitvami prepričevali volivce. 

Zagrožena kazen za vse tiste, ki tega določila ne bodo upoštevali, je 100 tisoč tolarjev; kot pa je 
videti letos, so bili nosilci volilnih kampanij pri povolilnem čiščenju in pospravljanju kar pridni. 
Plakati z javnih plakatnih mest, kjer je objavo seveda treba plačati, so izginili v dnevu ali dveh po 
volitvah, nekoliko slabše pa je na tistih mestih, kjer so stranke lepile plakate in letake za svoje 
kandidate »na črno«. Ena takšnih ostalin, ki velja letos bolj za izjemo kot pravilo, je tudi lesena 
zgradba v Arji vasi, kjer so se v ponedeljek še dičili volilni plakati. IS, Foto: GK 



• DOGODKI 

Teharčani vztrajajo pri Icrožišču 
V odločenosti, da se ne bodo pustili odpraviti s cenejšimi semaforji, jih podpirajo tudi celjski svetniki - Denar res za Pavličevo sedlo? 

Ena od tistih stvari, za katero so lahko Teharčani oziroma 
Celjani hvaležni svojemu državnozborskemu poslancu v 
preteklem mandatu Jožetu Zimšku, je z amandmajem dose-
žena uvrstitev izgradnje krožišča na Teharju v državni 
program. Pa bodo Teharčani krožišče tudi res dobili? Kot 
zaenkrat kaže, bi jih v ministrstvu za promet in zveze radi 
opeharili in jim namesto krožišča postavili le semaforje, za 
kar bi bilo potrebno neprimerno manj denarja. 

Kot je mestnim svetnikom v 
četrtek povedal celjski župan 
Bojan Šrot, naj bi po zadnjih 
informacijah za križišče na Te-
harju v družbi za državne ce-
ste izbrali cenejšo različico po-
stavitve semaforjev, kar naj bi 
za državno blagajno pomenilo 

precej manjši strošek, razliko 
med predvideno naložbo 60 
milijonov in 15 milijoni tolar-
jev, kolikor bi stala postavitev 
semaforjev, pa naj bi porabili 
za gradnjo ceste na Pavličevo 
sedlo. Ker se dela na Pavliče-
vem sedlu bližajo koncu in se 

Nova direktorica 
zdravstvenega zavoda 
Dosedanji direktor javnega zavoda Zgornjesavinjski 

zdravstveni dom Mozirje Ivan But, dr. med., se je s 1. 
novembrom upokojil, na njegovo mesto pa je svet zavoda 
imenoval zdravnico Ido Pustoslemšek Kramer, ki bo funkcijo 
zaenkrat opravljala kot vršilka dolžnosti. Imenovanje morajo 
potrditi še zgornjesavinjske občine, ustanoviteljice zavoda. 

Že pred časom je občina Nazarje dala pobudo za preimenova-
nje zavoda iz Zgornjesavinjski zdravstveni dom Mozirje v 
Zgornjesavinjski zdravstveni dom Nazarje. Pobudo utemeljuje-
jo s tem, da so glavne specialistične ambulante, fizioterapije in 
tudi ostale službe, ki jih uporabljajo pacienti iz cele doline, v 
Nazarjah, poleg tega je v nazarskem zdravstvenem domu tudi 
fizični sedež zavoda. Člani sveta o pobudi niso pristojni odločati, 
z spreipembo odloka o ustanovitvi je zadeva v pristojnosti 
občin. Štiri občine so pobudo nazarske občine načelno podprle, 
temu pa seveda nasprotuje občina Mozirje. EDI MAVRIC 

HrvaŠki plin je cenejši 
Prebivalcem obmejnega Rogatca, kjer se oskrbujejo z 

zemeljskim plinom s hrvaške strani, lahko slovenska 
carina zapre pipo. Uvoz plina po pravni plati ni rešen, zato 
si prizadevajo, da bo vsak čas drugače. S hrvaške strani ga 
dobivajo že od leta 1990. 

Občinska komisija za izvedbo javnega razpisa in izbiro 
koncesionarja za oskrbo s plinom je pred kratkim izbrala kot 
najugodnejšega ponudnika Petrol, ki je ponudil končno 
prodajno ceno v znesku 39,16 tolarjev (z 1,42 SIT marže). 
Preostala ponudnika sta bila Adriaplin in Sten-Commerce iz 
Rogatca. Tako je dal občinski svet na zadnji seji k odločitvi 
komisije pozitivno mnenje ter zadolžil župana, da izda 
odločbo o izbiri ter podpiše pogodbo. To bo mogoče po 
koncu pritožbenega roka, v prihodnjih dneh. 

Do prvega razpisa za podelitev koncesije je prišlo spomla-
di, ko so predvideli priključitev na slovensko omrežje. Občin-
ski svet se je potem odločil za razveljavitev, saj zahtevajo 
občani cenejši hrvaški plin. BJ 

Rogatec stavi na turizem 
Rogatec postaja vse privlačnejši turistični kraj, saj je 

obiskalo njegov muzej na prostem od začetka leta nad 10 
tisoč obiskovalcev. 

Zaradi možnosti prihodnjega turističnega razvoja je občinski. 
svet na zadnji seji sprejel ustanovitveni akt lokalne turistične 
organizacije, s čimer bo pridobil status turističnega območja, z 
njim pa možnost sodelovanja na razpisih za podelitev različ-
nih državnih sredstev. V končni fazi naj bi prevzel njeno delo 
pred mesecem dni ustanovljeni rogaški zavod za upravljanje 
kulturne dediščine. BJ 

Za avtobuse in tovornjalce 
Zaradi pomanjkanja prostora v središču kraja so se Vi-

tanjčani že pred časom odločili, da uredijo parkirni prostor 
za avtobuse in tovornjake na malce odmaknjenih Fužinah. 

Makadamsko parkirišče je sedaj urejeno, občinski svet je 
sprejel odlok o parkiranju, z lastniki vozil pa bodo kasneje 
sklenili še pogodbe o najemnini. V odloku je med drugim 
določeno, da imajo prednost pri sklepanju najemnih pogodb 
najprej avtobusi ter nato tovornjaki, katerih lastniki žive v 
Trški skupnosti Vitanje in tam nimajo prostora za parkiranje. 
Občina lahko tudi zahteva od lastnika vozila, da mora svoje 
vozilo parkirati na tem urejenem parkirišču. Seveda so v 
odloku predvidene tudi kazenske določbe za tiste, ki bodo 
kršili odlok. B.R 

denar torej že troši, so Tehar-
čani za usodo »svojega« kro-
žišča več kot upravičeno za-
skrbljeni. Pri tem pa tako na 
Teharju kot v Celju opozarja-
jo, da bi se prvič zgodilo, da 
kakšen od izglasovanih po-
slanskih amandmajev ne bi 
ugledal luč sveta in bi si odloči-
tev najvišjega državnega za-
konodajnega telesa drznil 
spremeniti oziroma kršiti kak-
šen državni uradnik. 

Postavitev semaforjev je lah-
ko za teharsko križišče zgolj 
začasna rešitev, v končni fazi 
pa Teharčani zahtevajo uredi-
tev krožišča. Pri tem jih v celoti 

podpirajo tudi mestni svetniki, 
ki so občinskim strokovnim 
službam naložili, da v kar naj-
krajšem času preverijo, kako je 
z dinamiko urejanja krožišča. 
Ogorčeni pa so tudi zaradi 
domnevne samovoljne preraz-
poreditve denarja, saj bi jim le-
ta - če naj se v prvi fazi neureje-
no križišče zgolj semaforizira -
še kako prav prišel pri rekon-
strukciji dotrajane Teharske 

ceste, ki se ji je država odpove-
dala in jo preložila na občinska 
pleča. »Samo za ureditev mo-
stu čez Voglajno pri Biodomu 
smo dobili dve na 80 milijonov 
tolarjev izenačeni ponudbi, ce-
lotno Teharsko pa je treba pre-
noviti tudi zaradi preusmeritve 
tranzitnega mestnega prometa 
v smeri sever - jug,« dodaja 
župan Šrot. 

I. STAMEJČIČ 

Celjski svetniki so se sez-
nanili z dolgoročnim pro-
gramom naložb na območju 
mestnih četrti ter krajevnih 
skupnosti mestne občine ter 
občinskim strokovnim služ-
bam naložili, da po pogovo-
rih s predstavniki posamez-
nih četrtnih in krajevnih 
skupnosti pripravijo še 
predlog prednostnih na-
ložb, ki bi jih bilo iz tega 
programa mogoče uvrstiti 
že v proračunsko obdobje 
prihodnjih dveh let. 

MODRI TELEFON -
Jeza zaradi lisic 
Bralki iz Celja je delavec 

Kostre na Vodnikovi ulici v 
Celju vklenil avto v lisice, 
medtem ko je za nekaj mi-
nut skočila v banko. Jezi jo 
predvsem to, da so bili zra-
ven parkirani drugi avtomo-
bili brez parkirnega listka, 
vklenili pa so samo njen av-
to. Menda zaradi tega, ker je 
imela osiješko registracijo, 
kar naj bi ji v pogovoru po-
sredno priznal tudi redar 
("Zakaj pa imate registracijo 
OS?!"). 

Jože Kranjc, direktor pod-
jetja Kostra je dejal, da je 
sam osebno- že govoril z 
omenjeno gospo in ji poja-
snil, da primer še zdaleč ni 
sporen, saj ni plačala parkir-
nine, zaradi česar je pač do-
bila lisice. "To, da je naš re-
dar zaklenil njen avto zato, 
ker je na njem osiješka regi-
stracija, je bedarija. Potemta-
kem bi lahko vsakič, ko mi 
zaklenemo avto tujca ali pa 
ga ustavijo policisti, trdili, da 
gre za nekakšno diskrimina-
cijo," trdi Kranjc. Dodaja tu-
di, da bi težko za nazaj ugo-
tavljal, kako to, da so vklenili 
samo bralkin avtomobil, ne 
pa tudi drugih brez parkirne-
ge listka, po njegovem pa je 
zelo verjetno, da so ostali 

parkirali kasneje kot bralka. 
"Redar si namreč ob vsakem 
obhodu, recimo Vodnikove 
ulice, zapiše, kateri avtomo-
bili nimajo parkirnega listka. 
Nato odide naprej in šele ob 
drugem obhodu, ki je na vr-
sti več kot petnajst minut za 
prvim, preveri, katere avto-
mobile ima zapisane in jim 
nadene lisice. Hkrati seveda 
zapiše vse na novo parkira-
ne avtomobile, obhodi pa se 
tako vrstijo ves dan," je di-
rektor Kranjc pojasnil način 
dela Kostrinih redarjev. 

Do prihodnjega četrtka bo 
vaše klice na Modrem telefo-
nu sprejemala novinarka Ja-
nja Intihar. Na telefonsko šte-
vilko 031/569-581 jo lahko 
pokličete vsak dan med 10. 
in 17. uro, svoja vprašanja za 
Modri telefon pa lahko med 
ponedeljkom in petkom do 
17. ure zastavite tudi 

po telefonu 42-25-000. 
Uspešen 
prevzem 
Radensice 

Ponudbo Pivovarne Laš-
ko za odkup delnic Raden-
ske, ki se je iztekla 27. okto-
bra, so po še neuradnih in 
nepopolnih podatkih spre-
jeli lastniki več kot 80 od-
stotkov vseh izdanih delnic 
te družbe. Dokončni podat-
ki naj bi bili znani danes, 
vsekakor pa je pivovarnino 
ponudbo sprejelo več delni-
čarjev Radenske kot so pri-
čakovali. JI 

Dražji vrtec, neprofesionalni župan 
Svetnike občine Vransko je župan Franc Sušnik seznanil, da bo zaradi svoje izvolitve v 

Državni zbor Republike Slovenije funkcijo župana občine opravljal odslej neprofesional-
no. 

V nadaljevanju pa so svetniki kljub nekaterim pripombam, po krajši razpravi potrdili 
povišanje cen programov predšolske vzgoje za 12 odstotkov od 1. decembra letos, sprejeli so 
sklep o pristopu občine Vransko k skupnemu projektu za izgradnjo Glasbene šole Žalec in 
potrdili sklep o preplastitvi javne poti Prapreče - Merinca, potrdili so tudi sofinanciranje 
vodovoda Jerman-Zahomce v višini tristo tisoč tolarjev. 

Predloga Javnega komunalnega podjetja Žalec o spremembi tarifnega sistema za oskrbo s 
pitno vodo niso potrdili, medtem ko so Odlok o spremembah in dopolnitvah odloka o ustanovitvi 
Javnega izobraževalnega zavoda Osnovna šola Vransko - Tabor sprejeli. T. TAVČAR 

Pred sejo so svetniki občine Vransko županu Francu Sušniku, ki je bil izvoljen za poslanca v 
DZ, takole nazdravili s šampanjcem. 

PODRŽA^ 
9. obletnica 
odhoda JLA 

VRHNIKA, 26. oktobra 
Osrednja slovesnost ob devetj 
obletnici odlioda JLA iz Slov̂ ; 
nije je bila v Vojašnici Vriiniî ^̂  
ki so jo ob tej priložnosti pr̂  
menovali v Vojašnico 26. okto,' 
ber. 

Se zadnje i 
kadrovanje 1 

UUBUANA, 26. oktobra i 
Vlada je na svoji predvidoiî  
zadnji seji s polnimi pooblasti 
li večjo pozornost nameiiilj' 
kadrovskim vprašanjem. M^ 
drugim je devet državnih sê  
kretarjev preimenovala v pod 
sekretarje, in s tem politično 
funkcijo spremenila v delovno 
razmerje za nedoločen čai 
imenovala je šest častnih kon 
zulov ter pet vršilcev dolžnost 
direktorja v javnih gospodai 
skih družbah. 

ubili slovenska 
turista 

LJUBUANA/LA PAZ, 27 
oktobra - Bolivijska stran je 
uradno potrdila, da sta bila i 
Boliviji v roparskem napadu 
ubita slovenska turista Bran-
ko Kavčič in David Šmidovnik, 
ranjen pa Marko Uršič. 

Slovenija za 
sprejem ZRJ v ZN 

LJUBUANA, 28. oktobra-
Zunanji minister Lojze Peterk 
je dejal, da je prošnja za člans 
tvo, ki jo je ZRJ v petek našlo I 
vila na ZN, v interesu Slovenij 
in tudi v skladu s tem, kar se jf i 
slovenska diplomacija pogo 
varjala s partnerji v Beogradu 
Zunanje ministrstvo pa je spo 
ročilo, da bo Slovenija v Gene 
ralni skupščini ZN podprla re 
solucijo o sprejetju ZRJ po 
postopku, kot je veljal za osta-
le štiri države naslednice ne^ 
danje SFRJ. S tem bi bilo n? 
mreč potrjeno mnenje Badin] 
terjeve komisije in omogoča 
no nadaljevanje pogajanj -o de-
litvi premoženja ; 

Slovenka v finalu 
odej 

HOUSTON, 28. oktobra -1 
Houstonu v ameriški zvezitf 
državi Teksas te dni poteka 
mednarodno tekmovanje v š̂  
•vanju odej. V finale se je uvrsti' 
la tudi Slovenka, Cvetka Hoj] 
nik Dorojevič iz Lendave i 
odejo, poimenovano Zaljub-
ljene ženske. Finale letošnje-
ga, že 26. tekmovanja bo od 2. 
do 5. novembra. Finalisti se 
potegujejo za denarno nagrâ  
do v višini 20 tisoč dolarjev. 

incident v 
Mariboru 

MARIBOR, 30. oktobra ' 
Med ponedeljkovo komemO" 
rativno slovesnostjo pred spo-
menikom talcev v Mariboru je 
neznani storilec začel iz zapO" 
rov, ki so za spomenikoiu 
metati kovinske predmete na 
udeležence slovesnosti. Žu-
pan Mestne občine Maribor 
Boris Sovič je incident označil 
za gnusno, zaskrbljujoče ii' 
nezaslišano dejanje, ki je ob' 
sojanja vredno. Ravno za ten̂  
obzidjem so med vojno pobi-
jali ljudi, po župaiiovih bese-
dah pa je bilo v Mariboru 
tem Času ubitih okoli seden '̂ 
sto ljudi. 
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Na toplo in varno 
med tuje ljudi 

Obiskali smo krizni center za mlade, ki se tja zatekajo, da bi ušli bolečinam domačega okolja 

v kriznem centru za mlade v Celju ni 
ijalnih stanovalcev, število članov te 
jiajhne družine se iz tedna v teden 
spreminja, vsi pa imajo nekaj skupne-
ja, ko pridejo in ko odidejo. Pridejo 
jato, ker jim tam, kjer je bil njihov 
^m, ni bilo lepo, odidejo pa tja, kjer je 
janje upanje, povezano z negotovost-
jo. Nekateri se vrnejo med domače, tja, 
id koder so zbežali, a spet v upanju, da 
je tisto, kar so doživljali in doživeli, ne 
bo ponovilo. 

Prihodnji mesec bosta minih dve leti, 
odkar pri celjskem Centru za socialno 
Jelo deluje Krizni center za mlade, 
kamor se po pomoč zatečejo otroci in 
nladostniki, stari do osemnajst let. 
ram so lahko največ tri tedne, v tem 
!asu jim socialni in pedagoški delavci 
ščejo drugačen dom, kot so ga navaje-
li: prijaznejši, toplejši, bolj razumeva-
oč. Veliko teh otrok in mladostnikov je 
fdružini, kjer so bili s starši, doživljalo 
lajrazličnejša trpinčenja, zlorabe vseh 
Tst, se nenehno srečevalo s pijanim in 
p - o b i m očetom, psihično pobito mater-
3...Tisti z nižjim pragom bolečine, so 
li od doma zgolj zato, ker starši niso 
ikoli znali prisluhniti njihovim sti-
kam ali razumeti zapletenih poti 
draščanja. Lani je v kriznem centru v 
;elju bivalo enainpetdeset mladih, le-
os jih je tja prišlo po pomoč že skoraj 
to! Njihova povprečna starost je šest-
lajst let, deklic oziroma deklet je neko-
iko več kot fantov. 
Osemnajstega decembra predlani je 

)rišel prvi. Doma je bil s Koroškega, pred 
)rihodom v krizni center je ta fant živel 
'eč kot dva tedna na cesti. Prišel je ves 
iestradan, umazan, z ozeblinami. Njego-
'a lastna mati ga je nagnala od doma, se 
;a znebila... 

Mamica je naenkrat 
postala drugačna 

Saša je stara šestnajst let. Je srednješol-
ka, sivozelenih oči, temnih dolgih las, 
bbne postave in lepih obraznih potez. 
Zgovorna ni, saj me sploh ne pozna. A 
postopoma dobim občutek, da mi zaupa, 
''ove, da ji je, ko je bila še majhen otrok, 
"mrla mama. Oče si je našel drugo, saj 
sarn ni mogel skrbeti za tri otroke, Sašo in 
"jena dva brata. Potem se je nova družina 
Povečala še za tri otroke, Saša pa je novo 
"lamo sčasoma sprejela kot pravo in jo 
'udi klicala »mamica«. Spominov iz rane-
Sa otroštva Saša nima veliko, spomin ji 
ĝa v obdobje male šole in vstopa v 

"snovno šolo. »Takrat se je začelo. Oče je 
Č̂el piti in se spreminjati v alkoholika, ki 

l̂ nad mamico kar naprej vpil, začel jo je 
pretepati. Kdajpakdaj je tudi mene in 

"stale otroke namlatil, a to ni bilo pogo-
Huje od tega je bilo, da smo morali 

1'oslušati vpitje in jok... in gledati to prete-
["̂ nje. Sicer pa smo ponavadi takrat odšli 
'̂ hiše ali v drug prostor in čakali, da se vse 
l̂̂ upaj konča. Kot najstarejša od otrok 

včasih skočila mednju, da bi očeta 
{"omirila, a sem bila velikokrat tudi sama 
'̂ Pena, odvisno pač, v kakšnem stanju 

je bil. Ti njuni prepiri in pretepanje je 
••ostalo že skorajda vsakodnevna navada 

nikoli nisi vedel, kdaj bo do tega prišlo, 
^liko pijan bo prišel domov. Mamica se 

je takrat smilila. Kadar je bil oče 
/^zen, pa tudi ni bilo veliko bolje. Takrat 

Ure in ure presedel pred televizorjem. 

bil je tečen, vsi smo mu bili napoti, z 
nikomer se ni hotel pogovarjati, sicer pa je 
itak večinoma spal. Kljub temu, da je bil 
oče grob do mamice in včasih do nas 
otrok, pa sem imela vendarle občutek, da 
me ima rad... vsaj včasih. Pri dvanajstih ali 
trinajstih letih pa so se odnosi med starše-
ma začeli umirjati, pretepanj ni bilo več 
toliko, mogoče tudi zato, ker se mu je 
mama začela gor postavljati, ni se ga več 
bala in kar naenkrat se je spremenila, 
postala čudna. Prepiri med njima so se 
seveda nadaljevali, jaz pa sem dobivala 
občutek, da me mama ne prenaša več, da 
me sovraži, velike razlike je delala med 
otroki. Res se je kar naenkrat zelo spreme-
nila, dajala mi je vedeti, da sem nezažele-
na, jaz pa sem jo še vedno sprejemala kot 
pravo mamo. V zadnjem času je bilo to 
njeno sovraštvo do mene še bolj očitno, 
kar naprej sva se prepirali, v šoli pa je bil 
uspeh vse slabši in slabši. Potem je prišlo 
tako daleč, da sem se odločila in odšla od 
doma. Izhoda nisem videla nobenega. Če 
bi se z mamo razumeli, bi zdržala tudi ob 
grobem očetu, ki še vedno pije, a malo 
manj.« 

Ko sem jo vprašala, ali jo starši pogreša-
jo, se zanimajo zanjo in če so jo v centru 
morda obiskali, mi je odgovorila, da je 
prepričana, da je mami ljubše, da je ni in 
da je oče ne pogreša. Ne vesta, kje je in se 
tudi ne trudita, da bi to izvedela, tudi 
bratom in sestram ni mar, kje se nahaja, je 
Saša prepričana. »Tu se lepo počutim, 
veliko se z mano ukvarjajo in si prizade-
vajo, da bi mi našli primerno rejniško 
družino, saj se domov ne nameravam 
vrniti... nikoli več.« 

Sočutje in iskanje 
življenje v Kriznem centru za mlade je 

prijetno za vsakogar, ki se tja zateče. 
Topel sprejem, prijazna beseda in razu-
mevanje je vse, kar so ti otroci in mladost-
niki pogrešali in potrebovali. In vse to 

občutijo in dobijo ob sprejemu, ko se z 
njimi pogovarjajo socialne in pedagoške 
delavke. Nadaljnji pogovori so usmerje-
ni v iskanje rešitev, ko skušajo pritegniti 
tudi starše teh mladostnikov, da bi sku-
paj ocenili, kolikšna je možnost, da se 
vrnejo v domače okolje. Če ta poskus ne 
uspe, sledi iskanje najprimernejše rej-
niške družine ali namestitev v dijaški 
dom ali kombinacija obeh možnosti. 
Vendar se delavci kriznega centra pri teh 
iskanjih, ki potekajo v tesnem sodelova-
nju s centri za socialno delo, svetovalni-
mi centri, vzgojno posvetovalnico, dis-
panzerjem za psihohigieno otrok in mla-
dine, prizadevajo, da starši ostanejo v 
stikih s svojimi otroki. 

V kriznem centru za mlade v Celju se 
delavci centra in prostovoljci (študenti 
visoke šole za socialno delo in pedagoške 
fakultete) trudijo, da je bivanje njihovih 
začasnih stanovalcev čim bolj podobno 
življenju v družinski skupnosti. Vse poč-
nejo skupaj: kuhajo, pospravljajo, načr-
tujejo dnevni ritem življenja, učenja, 
skupne pogovore, v katerih razčiščujejo 
medsebojne odnose, družabne prostoča-
sne dejavnosti, izlete v naravo, skupaj 
ustvarjajo najrazličnejše izdelke ipd. 

V Kriznem centru za mlade v Celju 
opažajo, da je problematika mladostni-
kov, ki prihajajo k njim, v zadnjem času 
vse hujša. V prvem letu je bilo veliko 
primerov, ko so mladi odšli od doma 
predvsem zaradi nesoglasij v družinah, v 
glavnem generacijsko pogojenih, zdaj pa 
se k njim zateka vse več takšnih, ki 
prihajajo zaradi fizičnih in drugih trpin-
čenj. Delo s temi je izredno zahtevno in 
občutljivo, saj je samopodoba teh mla-
dih ljudi že hudo zmaličena. Ko se (zla-
sti) za takšne mladostnike najde nova pot 
v življenje, je sreča neizmerna. Za tiste, 
ki so jo iskali in našli, ter za one, ki so 
stopili nanjo. 

MARJELA AGREŽ 

V SPOMIN 

Drago Vračun 
Sedemnajstega oktobra 

smo se na celjskem mest-
nem pokopališču zadnjič 
poslovili od Draga Vračuna, 
upokojenega direktorja gra-
fičnega podjetja Cetis, poz-
nanega meščana, ugledne-
ga moža in prijatelja. Z glo-
bokim spoštovanjem smo se 
poklonili njegovemu živ-
ljenjskemu delu in velikim 
vrlinam, ki so bile zanj vse-
skozi značilne in z njim 
neločljivo povezane. 

Rodil se je v Celju. V mla-
dosti seje po končani poklic-
ni grafični šoli leta 1954 s 
tradicionalnim krstom in 
vstopom med črne umetni-
ke, kakor so poseben sta-
novski običaj gojila pokole-
nja grafičnih delavcev, za-
vezal predhodnici današ-
njega Cetisa - Celjski tiskar-
ni - v poklicu ročnega stav-
ca. Z vestnim in prizadev-
nim delom je v naslednjih 
letih napredoval na več de-
lovnih področjih, leta 1968 
pa je končal šolanje na Višji 
šoli za organizacijo dela v 
Kranju kot inženir organi-
zacije dela. 

V obdobju združevanja 
gospodarskih podjetij, po 
združitvi Aera in Grafične-
ga podjetja Cetis, je Drago 
Vračun leta 1971 prevzel 
odgovorno nalogo vodenja 
grafične proizvodnje. Leta 
1974 je bil imenovan za 
vodjo Aerove temeljne orga-
nizacije Grafika, v letih od 
1982 do 1990 pa je opravljal 
posle direktorja. Ko se je 
Aerov toid leta 1991 osa-
mosvojil in se preimenoval 
v Grafično podjetje Cetis, je 
bilo vodstvo ponovno zau-
pano izkušenemu direktor-
ju. Postal je glavni direktor 
družbe, svoje delovanje pa 
je nadaljeval do preobliko-
vanja Cetisa v delniško 
družbo v letu 1996, ko se je 
upokojil. Na drugi skupščini 
delničarjev družbe Cetis le-
ta 1997 je bil izvoljen v nad-
zorni svet. na konstitutivni 
seji nadzornega sveta pa za 
njegovega predsednika. 

Že pred tridesetimi leti in 
v celotnem nadaljnjem ob-
dobju je s preudarno in us-
klajeno poslovno ter razvoj-
no usmeritvijo v nove tehno-
loške postopke, vedno zah-
tevnejše proizvode in s poso-
dabljanjem strojne opreme 
izpolnjeval zastavljene in 
zahtevne cilje sodobne gra-
fične industrije.V praksi se 
je uveljavil kot visoko stro-
kovna in kreativna oseb-
nost, tako v slovenski grafič-
ni panogi kot v tujini, Cetisu 
pa je utiral pot do organizi-
ranja v uspešno delniško 

družbo in do položaja vodil-
nega grafičnega podjetja v 
državi. 

Čas in dejanja so že trajno 
zaznamovali in nesporno 
potrdili njegov viden delež 
pri razvoju in rasti grafične 
dejavnosti ob izpolnitvi nje-
gove vizije o postavitvi in 
zagonu moderne grafične 
industrije v Celju. S svojimi 
bogatimi izkušnjami, s sa-
mozavestnim profesional-
nim pristopom in s skrbnim 
izpolnjevanjem strateške 
naravnanosti gospodarje-
nja, ki so lastne samo preiz-
kušenim in odločnim mo-
žem, je dosegel visok poslov-
ni ugled Cetisa in mu omo-
gočil kakovosten vstop na 
evropsko tržišče. 

Delovni portret Draga 
Vračuna se dejansko zrcali 
v dejavnosti, v kateri je sno-
val in delal v preteklih petih 
desetletjih in ki jo je tesno 
povezal s svojo razgleda-
nostjo, neuklonljivo vztraj-
nostjo, pokončnostjo in pre-
danostjo stroki. Ves čas je 
pozorno in s pretanjenim 
čutom do sodelavcev gojil in 
vzpostavljal trdne vezi, jim 
znal prisluhniti ali spodbu-
diti njihovo delo in zamisli 
ter jim velikokrat pomagati 
ob njihovih težavah in 
preizkušnjah. Zato ga vsi, 
ki so ga imeli priložnost 
spremljati in spoznavati, 
ohranjajo v zavesti in spo-
minu kot naklonjenega in 
zelo pozornega, a tudi duho-
vitega sogovornika in prija-
telja, ki ga je bilo veselje 
poznati in spoštovati. 

Izrazito prepoznaven je 
bil kot klen in rodoljuben 
Slovenec, še posebej v času 
osamosvajanja slovenske 
dežele, ko je s svojim mirov-
nim sporočilom pridobil 
podporo in naklonjenost 
mnogih poslovnih partner-
jev in številnih poznanstev 
v Evropi in po svetu.. 

V družabnem življenju je 
bil najprej poznan kot 
športnik, kasneje pa kot at-
letski sodnik in dejaven 
funkcionar v več športnih 
društvih, kjer je zavzeto 
spodbujal utrip in nadaljnji 
napredek športa v Celju. 

TONE ŠKERBEC 



• GOSPODARSTVO 

Uspešno leto celjskega Aera 
Rekordna proizvodnja, ugodni finančni rezultati - Na trgu ZRJ še vedno previdno 

Tovarna Aero iz Celja tudi 
z letošnjim poslovanjem do-
kazuje, da se je sicer boleča 
finančna in razvojna sanaci-
ja, ki so se je morali v začetku 
devetdesetih let lotiti po iz-
gubi jugoslovanskega trga, 
izplačala. Podjetje namreč 
postaja trden srednje velik 
evropski poslovni sistem, ki 
vedno več izdelkov proda na 
razvite trge in iz leta v leto 
ustvarja vse višje dobičke. 

Aero je v prvih letošnjih de-
vetih mesecih ustvaril s proda-
jo 3,2 milijarde tolarjev prihod-
ka, kar je za 30 odstotkov več 
kot v enakem obdobju lani. 
Uspešni so bili zlasti pri proi-
zvodnji samolepilno-odleplji-
vih izdelkov, saj so že konec 
septembra presegli lanski ob-
seg, pa tudi sicer imajo toliko 
naročil, da morajo v proizvod-

nji občasno uvesti še četrto iz-
meno. Tako kot v matični 
družbi beleži letos izjemno 
rast tudi celotni poslovni si-
stem Aero, v katerega sodita še 
hčerinski podjetji Aero Copy in 
Aero Papiroti. Prihodki siste-
ma, ki zaposluje 670 ljudi, so 
namreč v prvem devetmesečju 
znašali skoraj devet milijard to-
larjev, kar je za 40 odstotkov 
več kot v lanskih devetih mese-
cih in 20 odstotkov več kot so 
načrtovali. Povečal se je tudi 
dobiček, saj je kar za dvakrat 
presegel lanskega in se povz-
pel na 113 milijonov tolarjev. 
Direktorica matične družbe in 
poslovnega sistema Milena 
Brezigar ocenjuje, da bodo do 
konca leta uresničili začrtane 
cilje in da bodo rezultati poslo-
vanja boljši od lanskih. To po-
meni 11,5 milijarde tolarjev pri-
hodkov in 200 milijonov tolar-
jev čistega dobička. 

V Aeru pripisujejo poveča-
nje prihodkov zlasti posodobi-
tvi proizvodnje konec prete-
klega leta, ko so predali name-
nu novo, 450 milijonov tolar-
jev vredno linijo za izdelavo 

samolepilno-odlepljivih izdel-
kov, ki so jo letos še dopolnje-
vali, ter agresivnejšemu nasto-
pu na domačem in tujih trgih. 
»Izkoristili smo tudi konjunk-
turo, ki je letos v Evropi,« do-
daja Milena Brezigar, ki je pre-
pričana, da bi glede na izjem-
no količinsko porast proi-
zvodnje poslovni rezultati lah-
ko bili še boljši, če jih ne bi 
»udarile« visoke cene surovin, 
zlasti nafte in celuloze, neugo-
den pa je tudi tečaj dolarja. 

Na vprašanje, kaj si Aero 
obeta od političnih spre-
memb v ZRJ, ki je bila nekoč 
njeno največje tržišče, Brezi-
garjeva odgovarja, da so za 
zdaj pri poslovanju s to drža-
vo še previdni, vendar so pre-
pričani, da bo z ureditvijo 
gospodarskih razmer začel 
izvoz rasti hitreje. »Čeprav 
ima blagovna znamka Aero 
še vedno zelo veliko veljavo v 

državah bivše Jugoslavije in 
se trudimo, da bi navezali čim 
več novih poslovnih stikov, 

Kljub lanskim napovedim, 
da bo v letu 2000 prišlo do 
pomembnejših sprememb v 
lastniški sestavi Aera, ki svo-
jih delnic še vedno ni uvrstil 
na uradno borzo, se doslej 
ni zgodilo še nič usodnega. 
Direktorica Milena Brezigar 
pričakuje, da bo trgovanje 
bolj dinamično prihodnje 
leto. 

nikakor ne pričakujemo tolik-
šnega obsega prodaje kot 
smo ga imeli nekoč,« pravi 
Milena Brezigar. V Aeru na-
mreč računajo predvsem na 
prodajo v države Evropske 
unije in vzhodne Evrope, ka-
mor trenutno izvozijo tri četr-
tine izdelkov. 
r-^ : n JANJA INTIHAR 

Milena Brezigar 

BAROMETER 

Vrtacnik ostaja 
Nadzorni svet javnega 

podjetja Termoelektrarna 
Šoštanj je na ustanovni sejj 
sklenil, da bo funkcijo dj. 
rektorja še štiri leta oprav-
Ijal dosedanji direktor Jaro. 
slav Vrtačnik, člani sveta p̂  
so za svojega predsednika 
izvolili nekdanjega držav-
nega sekretarja za energeti. 
ko Alojza Kovšeta. Na seji 
je Vrtačnik seznanil nad-
zorni svet s poslovanjem 
podjetja in z načrti za ta-
krat, ko se bo odprl trg 
električne energije. 

Esotech na Infosu 
Velenjsko podjetje Eso-

tech je na sejmu Infos pred-
stavilo videokonferenčne 
sisteme. Videokonferenca, 
kot nov medij, namreč za-
čenja svoj pohod na vseh 
področjih, pri nas se v prak-
si uporablja že v poslova-
nju, učenju na daljavo, me-
dicini ter nadzoru. Esotech 
je predstavil dve vrsti siste-
mov, namizne in sobne. 
Raznolikost opreme omo-
goča uporabnikom, da so 
sistemi prilagojeni njihovim 
zahtevam. Poleg predstavi-
tve opreme je Mihael Hla-
din, vodja projekta infor-
macijskih tehnologij v Eso-
techu, pripravil predavanje 
na temo »Tehnologija da, 
vsebina ne«. V njem je poja- , 
snil, kako se uspešno pri-
praviti na videokonferenco, 
da bi le-ta dosegla želj eni 
učinek. 

Nova pokojninska 
družba 

Ministrstvo za delo, dru-
žino in socialne zadeve je 
Pokojninski družbi A v us-
tanavljanju odobril pokoj-
ninski načrt prostovoljnega 
dodatnega pokojninskega 
zavarovanja. Ustanovitelji 
družbe so Lek, Autocom-
merce, Holding Hidria, Pre-
mogovnik Velenje, Aktiva 
Group, Tehnounion, Factor 
Banka, Alpos, Šprah&Co. in 
Talum, ki naj bi se jim pri-
družila še nekatera druga 
slovenska podjetja. Pokoj-
ninska družba A, ki bo iz-
vajala kolektivno zavarova-
nje za zaposlene, se mora 
do konca leta še registrirati, 
tako da bi pokojninski na-
črt pričela izvajati predvi-
doma v začetku prihodnje-
ga leta. 

Merkur dobro 
prodaja 

Skupina Merkur je sep-
tembra ustvarila z neto pro-
dajo za 10,5 milijarde tolar-
jev prihodka, kar je boljše 
od povprečja v preteklih os-
mih mesecih. Neto p r o d a j a 
v matični družbi je zna ša l a 
5,3 milijarde tolarjev, kar je 
za 20 odstotkov veČ kot 
septembra lani in za 19 od-
stotkov več glede na letoš-
nje povprečje. od'januarja 
do avgusta. JI, SKO 

Z rezultati 
prepričati upnike 

Z otvoritvijo vzorčne hi-
še Menina so v gornjegraj-
ski Smreki obeležili 45 let 
delovanja in napovedali 
lepšo prihodnost podjetja, 
ki zaposluje 73 ljudi. Smre-
ka sicer tekoče posluje po-
zitivno in bo poslovno leto 
zaključila z več kot 20 mili-
joni tolarjev dobička, ven-
dar jo še vedno pestijo stari 
dolgovi. 

Pred letom dni je skupen 
dolg Smreke znašal okoli 3 
milijone mark, z velikimi na-
pori vseh zaposlenih so uspe-
li terjatve upnikov zmanjšati 
na 2,5 milijona mark. Dejstvo 
je, ugotavlja direktor Bruno 
Zagode, da bo brez sodelova-
nja upnikov nemogoče izpe-
ljati program prisilne porav-
nave. Zato se z največjima 
upnikoma. Zadrugo Mozirje 
in Banko Velenje pogovarjajo 
o reprogramiranju že repro-
gramiranih dolgov. Z občino 
Gornji Grad, drugo največjo 
lastnico firme, se želijo pogo-
varjati o prevzemu 50 milijo-
nov tolarjev posojila, ki ga 
imajo pri Slovenski razvojni 
družbi. S tem bi občina pove-
čala lastninski delež. Dodatna 
težava je v tem, da jim nobe-
na banka zaradi slabih izku-
šenj iz preteklih let, ne odobri 
posojila. Sedanja vodstvena 

ekipa v Smreki gradi zato pri-
hodnost tudi na zaupanju, ki 
naj bi bilo edina osnova za 
pridobitev finančnih sredstev. 
Ob vsem kar se je dogajalo v 
preteklih letih, je povsem mo-
goče razumeti lastnike, meni 
Bruno Zagode, da poslovanju 
Smreke ne zaupajo v celoti, 
vendar so in še bodo z rezul-
tati pokazali kaj zmorejo. 

EDI MAVRIČ 
Foto: CIRIL SEM 

Bruno Zagode 

Hranilnica Ion zadovoljna 
Največja slovenska hranilnica, ki ima od septembra 

poslovno enoto tudi v Celju, je letos povečala bilančno 
vsoto za 17 odstotkov. 

Hranilnica Lon je v prvih devetih mesecih zbrana sredstva 
komitentov povečala za 22 odstotkov. Najvišji indeks rasti so 
zabeležili pri dolgoročnih vlogah varčevalcev, ki so se povečale 
kar za 67,12 odstotka. Veliko je tudi povpraševanje po posojiliji 
tako s strani prebivalstva kot pravnih oseb, kjer beležijo 32,77-
odstotni porast - od tega za skoraj 31 odstotkov pri potrošniš-
kem kreditiranju in za več kot 45 odstotkov pri kreditiranju 
malih podjetij in pravnih oseb, ki ne opravljajo gospodarske 
dejavnosti. Kot so Se sporočili iz Hranilnice Lon, se rezultati 
dobrega poslovanja odražajo tudi v dobičku, ki kaže na donos 
na delnico realno več kot 15 odstotkov. JI 

Dva certifikata za KIV Vransico 
Delničarji podjetja KIV iz Vranskega so na 

nedavni skupščini sprejeli poslovno poročilo 
za preteklo leto in sklenili, da bodo lanski 
dobiček, ki znaša 3,5 milijona tolarjev, razpo-
redili v rezerve. 

Kot je povedal direktor družbe Ivo Kreča 
Kovinska industrija Vransko tudi letos posluje 
dobro in bo poslovno leto zaključila z dobič-
kom. Pri prodaji sistemov za izgorevanje bio 
mase in drugih odpadkov je zadnje čase zelo 
uspešna tudi v tujini. Več kot 70 odstotkov 
proizvodnje proda na zahodna tržišča, kjer so 

njeni najpomembnejši kupci na Švedskem ter v 
Angliji, Nemčiji in Švici, nova tržišča pa išče tudi 
izven Evropske unije, zlasti v Rusiji in Belorusi-
ji. KIV Vransko, ki je v večinski lasti svojega 
strateškega partnerja, švedske firme Jarnfor-
sen International, podjetja KIV Inženiring in 
notranjih delničarjev, je izrazito usmerjen v 
lastni razvoj, pri čemer je tesno povezan s 
strokovnjaki mariborske strojne fakultete. Ko-
nec novembra bodo prejeli kar dva certifikata 
kakovosti, in sicer po standardih ISO 9001 in 
okoljski certifikat ISO 14001. JI 

Šmarske Jelše ni več 
v obrtno-podjetniški coni 

v vzhodnem delu Šmarja, 
kamor želi šmarsko občin-
sko vodstvo pritegniti čim 
več investitorjev, je minuli 
petek Mercator odprl nov tr-
govski center. Poleg super-
marketa so v njem še trije 
manjši trgovski lokali in 
okrepčevalnica Panda. 

Naložba v objekt, ki so ga v 
manj kot štirih mesecih posta-
vili delavci Gradisa, je veljala 
400 milijonov tolarjev in je 
pravzaprav zadnja, ki je pote-
kala pod okriljem družbe 

Mercator - Jelša. V skladu s 
pogodbo o pripojitvi je na-
mreč z današnjim dnem celot-
no premoženje tega podjetja 
in tudi njegovo poslovanje 
prešlo na Mercator SVS Ptuj. 
Zdaj že skorajda nekdanja Jel-
ša bo odslej skupaj s trgov-
skim podjetjem Planika iz Slo-
venske Bistrice organizirana 
kot drugo maloprodajno ob-
močje družbe Mercator SVS, 
vodil pa ga bo sedanji direktor 
Jelše Marjan Babič. Prvo ma-
loprodajno območje, ki zaje-
ma Ptuj in Ormož bo vodil 

direktor Planike Milan Stegne, 
kar nekaj premestitev pa bo-
do deležni tudi zaposleni v 
upravah obeh bivših družb. 

Ob otvoritvi sodobnega tr-
govskega centra v Šmarju pri 
Jelšah je predsednik uprave 
poslovnega sistema Mercator 
Zoran Jankovič napovedal 
gradnjo tovrstnih trgovin še v 
Slovenskih Konjicah, Šentjur-
ju in Rogatcu ter skorajšnje 
odprtje sodobnih Mercatorje-
vih nakupnih središč v Pulju 
in Sarajevu. 

JI, Foto: SM 

Nov trgovski center v Šmarju so odprli Marjan Babič, Zoran Jankovič in predsednik uprave 
Mercator SVS Ptuj Stane Brodnjak. 



GOSPODARSTVO • 
.Zreška Emona zapira vrata 
loradi premajhnega prometa in prevelikih stroškov je prodajni center delal z izgubo - Skoraj trideset ljudi brez službe 

enim tednom so zapr-
lj največjo trgovino v Zrečah 
Emono Merkur. Vest o tem 

jj pošteno vznemirila prebi-
,̂alce mesta in okoliških kra-

jev. Ne le zato, ker je zdaj ves 
jgornji del mesta brez večje 
ifgovine, v kateri so naku-
povali tudi turisti na poti na 
Hoglo, ampak predvsem za-
radi vprašanja, kaj bo s sko-
[aj tridesetimi trgovci. 

^s lovodkin ja l fgovine Li-
jija Matavž je povedala, da je 
iastnik objekta ljubljanski Ma-
HiTiarket, ki je pred skoraj 
dvema desetletjema to veliko 
trgovino v Zrečah tudi odprl. 
Bila je velika pridobitev za 
laaj, saj je s svojo bogato po-
nudbo podpirala tudi hitro raz-
vijajoči turizem. »Pred šesti-
mi leti je objekt vzelo v najem 
ljubljansko podjetje Emona 
Merkur, letos junija pa naj bi 
jo uradno prevzel Mercator,« 
pojasnjuje Matavževa. »Oblju-
bili so nam, da delovnih mest 
ne bomo izgubili. Potem pa se 
je zataknilo pri prodaji objek-
ta, saj ga Maximarket ne želi prodati. Ker niso našli skup-

nega jezika glede prodaje in 
najemnine, za katero pravijo, 
da je previsoka, iz vsega tega 
ni vilo nič. Zdaj smo ogroženi 
vsi.« Poslovodkinja je še poja-
snila, da znaša najemnina za 
približno 2.100 kvadratnih me-
trov prodajnih površin preko 
dva milijona tolarjev. »Pri to-
likšni najemnini in pri šestind-
vajsetih zaposlenih res ni bilo 
mogoče ustvarjati dovolj veli-
kega zaslužka,« je poudarila 
Lidija Matavž. 

Zaposleni v trgovini bodo 
naslednjih šest mesecev naj-
verjetneje »na čakanju« z 80-
odstotnimi osebnimi dohod-
ki. Ponudili so jim sicer delo v 
Slovenj Gradcu, kjer Merca-
tor odpira novi HIT Market, 

toda do tja je z dokaj redko 
avtobusno povezavo skoraj dve 
uri vožnje v eno smer. 

V reševanje problema se je 
vključila tudi Občina Zreče. 
Župan Jože Košir je dejal, da 
doslej niso dobili še nobenega 
uradnega dokumenta o name-
ravanem zaprtju trgovine. Kljub 
temu je poklical v Emono Mer-
kur. kjer mu je direktor Dar-
ko Podreberšek povedal, da 
imajo z Maximarketom skle-
njeno dolgoročno pogodbo o 
najemu trgovine do leta 2004, 
vendar bodo pogodbo preki-
nili. Prodaje ni, najemnina je 
previsoka, z izgubo pa tudi ne 
morejo več delati. »Najverjet-
neje bodo pogodbo res preki-
nili, zato bomo skušali poi-
skati novega najemnika, ven-

dar so trenutno naša največja 
skrb zaposleni« je še povedal 
župan. »Za ljudi moramo po-
skrbeti najprej, ostali dogovo-
ri in pogajanja še potekajo. 
Vsekakor pa bomo ukrepali 
hitro in v okviru možnosti.« 

ZK 

Kakšna bo usoda največje trgovine v Zrečah? 

Kmalu poziv 
varčevalcem 
Ne glede na stališče sve-

ta Banke Slovenije, ki je 
vložila pobudo za presojo 
ustavnosti nekaterih čle-
nov zakona o nacionalni 
stanovanjski varčevalni 
shemi, v republiškem sta-
novanjskem skladu nemo-
teno vodijo postopke za 
pričetek drugega kroga sta-
novanjskega varčevanja. 

Tako so konec minulega 
tedna pregledali prijave na 
razpis za izbor bank za so-
delovanje v nacionalni sta-
novanjski varčevalni shemi. 
Prispelo je šestnajst prijav, 
in sicer petnajstih bank in 
kranjske Hranilnice Lon, za 
katero pa je sklad ugotovil, 
da ne ustreza zakonskim 
zahtevam za pridobitev pra-
vic za sklepanje varčeval-
nih pogodb, zato jo je iz-
ključil iz nadaljnjega po-
stopka. 

Vse prijavljene banke, med 
katerimi so tudi Abanka, 
Banka Celje, Banka Velenje, 
Nova Ljubljanska banka. 
Poštna banka, SKB in Slo-
venska zadružna kmetijska 
banka, so ponudile tudi do-
datna stanovanjska posojila 
po pogojih iz stanovanjske 
sheme in zaprosile za 47.110 
lotov, kar je za 77 odstotkov 
Več kot je bilo razpisanih 
Varčevalnih pravic. Stano-
vanjski sklad je že'oblikoval 
predlog izbora bank in raz-
delitve pravic za sklepanje 
Varčevalnih pogodb ter za 
ninenje o tem zaprosil Ban-
ko Slovenijo. Razdelitev bo 
Znana prihodnji teden, sklad 
Pa namerava IL novembra 
Že objaviti poziv varčeval-
cem. Sklepanje varčevalnih 
pogodb v izbranih bankah 
Se bo pričelo 27. novembra. 

JI 

Finance bodo 
dnevnik 

Predstavniki časnika Fi-
nance so napovedali, da 
bo ta osrednji slovenski 
tiskani medij za poslovno 
javnost marca prihodnje 
leto postal dnevnik, ki bo 
izhajal ob delavnikih. 

S prehodom na dnevno 
izhajanje bo časopis še bolj 
celovito spremljal poslov-
na dogajanja doma in v sve-
tu, V uredništvu časnika na-
mreč pravijo, da vsebinske 
podobe ne bodo bistveno 
spremenili, nekatere teme 
pa bodo podrobneje obde-
lali. Finance so začele izha-
jati leta 1992, in sicer ob 
sredah in petkih, od marca 
lani pa jih je mogoče dobiti 
tudi ob ponedeljkih. S pre-
hodom na dnevno izdaja-
nje naj bi se zdajšnja nakla-
da 6500 izvodov dvignila 
na 20.000 izvodov. JI 

Blejski zdravniki 
kupujejo slatinske 
Diagnostični center Bled, 

ki velja za eno najbolj uspe-
šnih zasebnih zdravstvenih 
ustanov pri nas, je odkupil 
terjatev, ki jo je imela Nova 
Ljubljanska banka za osred-
njo zdraviliško zgradbo v 
Zdravilišču Rogaška. Banč-
na terjatev za terapijo je zna-
šala 4,4 milijona mark, od-
kupna vrednost pa je bila od 
tri do tri in pol milijona mark. 

Natančnejše vsote, za kate-
ro so se pogodili z banko, 
Blejci ne želijo razkriti. Ker je 
bila terjatev zavarovana s hi-
poteko, je mogoče pričakova-
ti, da bo Diagnostični center v 
kratkem postal tudi lastnik ste-
klene stolpnice, v kateri se 
odvija celotna zdravstvena de-
javnost zdravilišča. S tem bo 
narejen pomembne korak na-
prej k njihovemu končnemu 
cilju, to je nakupu družbe 
Zdravstvo, za katero se zani-

ma že nekaj časa. Diagnostič-
ni center Bled je namreč to 
hčerinsko družbo Zdravilišča 
Rogaška hotel od večinskega 
lastnika, Slovenske razvojne 
družbe, odkupiti že pred dve-
ma letoma. Zdaj upajo, da jim 
bo posel uspelo skleniti še v 
tem letu. 

Takšen razplet dogodkov pri-
čakuje tudi predsednik uprave 
Zdravilišča Rogaška mag. Ed-
vard Lesnik, ki je hkrati tudi 
direktor družbe Zdravstvo. Če-
prav je še sredi leta zanikal 
možnost prodaje Zdravstva in 
terapije, kar je utemeljeval s 
prisilno poravnavo, ki je bila 
takrat uvedena, zdaj meni, da 
bi se Slovenska razvojna druž-
ba morala čim prej odločiti za 
prodajo celotne delniške druž-
be ali vsaj Zdravstva. Prepri-
čan je namreč, da bo vrednost 
družb že v prihodnjih mesecih 
začela občutno padati. JI 

Era želi prevzeti Dravinjski dom 
Velenjska Era, ki bo prihodnje leto pripoji-

la celjsko trgovsko družbo Center, se je 
začela pripravljati tudi na prevzem konjiš-
kega Dravinjskega doma. Kolikšna bo po-
nujena cena in kdaj naj bi bil postopek 
speljan, za zdaj še ne želijo govoriti. 

Era je s 24,4-odstotnim deležem največja 
posamična lastnica konjiške trgovske družbe, 
ki že skoraj petdeset let oskrbuje prebivalce 
Dravinjske doline z živili in drugim blagom za 
široko potrošnjo, že več kot četrt stoletja pa se 
na trgu uveljavlja tudi z izdelki za delovno 
zaščito, čistili ter reprodukcijskim materia-

lom za proizvajalce usnjenih izdelkov. Dra-
vinjski dom ima v Slovenskih Konjicah, Zre-
čah in Ločah šestnajst poslovnih enot, v Celju, 
Velenju, Mariboru, Slovenskih Konjicah in 
Trzinu pa ima veleprodajna skladišča, name-
njena zlasti usnjenim in tekstilnim izdelkom. 
V podjetju je zaposlenih 177 ljudi, ki so lani 
ustvarili blizu tri milijarde tolarjev prometa. 

V Dravinjskem domu pravijo, da podpirajo 
nameravani prevzem s strani velenjske družbe, 
saj so s Sistemom Era že od lani tesno poveza-
ni, njuno dosedanje sodelovanje pa se je poka-
zalo kot zelo uspešno. JI 



• KULTURA 

Program za 
leto naprej 
v celjski območni izpostavi 

Javnega sklada RS za kultur-
ne dejavnosti, kakor se od 
prejšnjega ponedeljka ime-
nuje Sklad RS za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti, so v četr-
tek predstavili program za le-
to 2001 in najavili, da ostajajo 
koordinatorji medobmočnih 
akcij. 

Celjska območna izpostava 
bo tudi prihodnje leto koordi-
nator medobmočnih akcij, ki 
presegajo lokalni okvir, za ob-
močne izpostave Mozirje, Ro-
gaška Slatina, Slovenske Konji-
ce, Šentjur, Šmarje pri Jelšah, 
Velenje in Žalec. Za posamezne 
prireditve, srečanja oziroma 
revije so v sodelovanju z izpo-
stavami določili termin in kraj 
oziroma nosilca izvedbe, ži-
vahna dejavnost v ljubiteljski 
kulturi pa se bo začela februar-
ja, ko bodo v Šmarju pri Jelšah 
pripravili medobmočno sreča-
nje citrarjev, v Celju pa se bodo 
na 14. Roševih dnevih srečali 
mladi pesniki in pisatelji iz os-
novnih šol. IS 

Pester spored, 
impresivni solisti 

Prvi abonmajski koncert Celjskega godalnega orkestra 

Letošnjo koncertno sezo-
no je pretekli torek zastavil 
Celjski godalni orkester. Pr-
vi koncert v njihovi letošnji 
abonmajski ponudbi je pred 
dokaj dobro zasedeno dvo-
rano izzvenel s solistoma 
Hinkom Haasom in Igorjem 
Švarcem, Dirigiral je Nenad 
Firšt. 

Program je bil sestavljen iz 
štirih celjskemu občinstvu 
manj znanih del. Bil je potrdi-
lo, da orkester poleg mnogih 
zvočnih užitkov redno ponu-
ja tudi informacije o manj 
znanih glasbenih dosežkih. 
Sicer pa smo bili že nekajkrat 
tudi priče premiernim izved-
bam slovenskih skladateljev. 

Tokratni koncert so pričeli s 
skladbo sodobnega sloven-
skega skladatelja Janija Golo-
ba Nokturno za godala. 
Skladba, ki je nastala leta 
1977, celjske publike ni nav-
dušila. Harmonsko in melo-
dično monotono zastavljena 
ni prepričala, kar je nakazal 
tudi dokaj skromen aplavz. 
Skladba je bila res zgolj infor-
macija o slovenskem glasbe-
nem dosežku. 

Povsem drugačen je bil od-
ziv na Concertino za klavir in 
godalni orkester Lucijana Ma-
rije Škerjanca. V dokaj ro-
mantično zasnovanem tro-
stavčnem »malem koncertu« 
ima dominantno vlogo klavir. 
Hinko Haas je partituro suve-
reno obvladoval, impresioni-

ral je občuteno izveden po-
vsem solistični drugi stavek. 
V ostalem je orkester sodelo-
val kot korekten spremljeva-
lec solističnega izpovedova-
nja. 

V drugem delu koncerta 
smo slišali dva manj znana 
glasbena dosežka, katerih 
skladateljev celjska publika 
doslej še ni spoznala. Nemški 
skladatelj Max Bruch je v dru-
gi polovici 19. stoletja nadalje-
val tradicijo Mendelssohna in 
Webra, imel izdelano kompo-
zicijsko tehniko in bogato in-
ventivnost. Med skladbami, ki 
se kdaj pojavijo na koncertnih 
odrih so tudi njegove variacije 
za violončelo Kol Nidrei iz leta 
,1881. Solist Igor Švarc je svoj 
solo part odigral sugestivno z 
lepim liričnim tonom. Na mo-
mente je motilo le nekoliko 
neskladno zvočno razmerje 
med orkestrom in solistom. 
Prvikrat smo v Celju slišali tu-
di delo angleškega skladatelja 
Gustava Holsta, ki je pri nas 
znan predvsem po plošči »The 
Planets«. Orkestralna suita iz 
štirih stavkov St.Paul Suite iz 
leta 1913 je prisrčno delo, pret-
kano z znanimi glasbenimi 
motivi z britanskega otoka. 
Orkester je tu polno zaživel, se 
dobro odzival na zapleteno 
spreminjanje ritmov v prvem 
stavku in temperamentno sle-
dil dirigentu v zadnjem stav-
ku. Vmes pa smo v Intermez-
zu lahko uživali ob impresiv-
nem violinskem solu orke-
strovega koncertnega mojstra 
Marka Zupana. V celoti je bil 
kljub omenjenemu skromne-
mu uvodnemu delu to lep 
koncertni večer. 
I illl I llllll lllllll'illllliBBaBBaB«BBMBB EG 

ZAPISOVANJA 

Big Brother 
Saj ne, da sem tako zelo 

naiven, da ne bi poznal zmog-
ljivosti sodobnih tehnologij. 
Vsaj tistih, ki jih tudi sam 
uporabljam. Ki jih uporablja-
mo v vsakdanjem življenju. 
Toda, ko sem kupoval novi 
mobilni telefon, me je ob neki 
predstavitvi uradnega proda-
jalca malce spreletelo. Počutil 
sem se popolnoma razgaljene-
ga. 

Če bi angleški pisatelj in 
esejist Eric Blair živel v časih 
advertajsinga oziroma v ob-
dobju, ko ni pomembna le 
informacija, marveč tudi na-
čin podajanja te informacije, 
bi postal multimilijonar No 
ja, kakšen Bili Gates najbrž ne 
bi bil, toda za svojo krilatico 
oziroma slogan Big Brother 
Watching You ali Veliki brat te 
opazuje, bi še dandanes pobi-
ral avtorske tantieme. Hmm, 
če je Pero Lovšin svoj slogan 
Slovenija gre naprej prodal 
eni od slovenskih političnih 
strank za nekaj milijonov to-
larjev, potem bi on svoj slogan 
vsaj za milijonkrat dražje. In 
ne le enkrat. Prodal bi ga lah-
ko milijonkrat. Ste kdaj gle-
dali oddajo Big Brother na 
RTL 2? Ni pomembno! Odda-
ja si ne sposoja le njegovega 
slogana, pač pa tudi koncept. 
In to nekaj stane. In zasebni 
nizozemski producent nima 
tega denarja, s katerim bi lah-
ko plačal tako slogan oziroma 
nas'lov kot tudi konceptualno 
zastavitev oddaje. No ja, tudi 
to ni pomembno. Big Brother 
je pač postal sintaksa za vse, 
kar je pod neke vrste nadzo-
rom. Kamera je dandanes Big 
Brother. Veliki brat. Tudi fo-
toaparat. Nezastrta okna so 
Veliki brat. Knjižnice, dragi 
moji, so postale Veliki bratje. 
Knjižnice so tiste, ki s svojim 
arzenalom informacij krmijo 
Velikega brata. Tako zelo, da 
so tudi same postale Veliki 
brat. In, če hočete, že davno 
pred Billom Gatesom se je ro-
dil italijanski renesančni mi-
slec Camillo, ki si je zamislil 
knjižnico, v kateri bi bile 
spravljene vse knjige tega sve-
ta. Neke vrste informacijsko 
bazo. Na enem samem mestu 
bi bilo spravljeno vse vedenje 
celotnega človeštva. Sodobni 
računalnik, ja. Le da si Camil-
lo o tem še ni drznil razmišlja-
ti. Niti potiho. Kaj šele naglas. 

Eric Blair ali George Onvell 
je bil prav tako preroški. Zelo 

preroški. In hkrati nekoliia, 
pisateljsko naiven. Ko je letu 
1949 ustoličil svojega Velikegi 
brata, je resda že poznal uj, 
totalitarizme tega sveta, ni pj 
slutil, da je s totalitarizmom 
moč tudi posredno zaslužiti 
Svojo idejo prodati. Vsaj sk 
gan. Koncept »velikega bm-
ta« je bil izumljen kajpak i( 
davno pred njim. In v času 
nastajanja Velikega brata, j> 
bil taisti koncept zelo priljnk 
Ijen. V akciji. Le poimenovw, 
ga je bilo še treba. Z drugin, 
imenom. Z imenom, ki ne k 
odbijal. Ki bo imel moč. Ki bi 
pritegnil. Advertajsing, ma 
ne? 

In Orwellu je uspelo. Svet ji 
definiral skozi svojega Velih 
ga brata. In vsi so to sprejeli. In 
to uporabljamo še danes, h 
da se sprenevedamo, da z Veli 
kim bratom ninmmo nikab 
šnega opravka. In še vedno 
nameščamo kamere nad 
vhodna vrata. Se naročam 
na internet. Surfamo in škil 
mo v tuje spalnice. Si zapisuji i 
mo in izpisujemo številke n 
mobilnih telefonih. S kartic(\ 
na kateri je napisana davčn 
številka ravnamo kot s kredit 
no kartico. Kupujemo le še tisti 
knjige, v katerih je zbrano koi 
največ podatkov. Enciklopedi-
je. Zbiramo informacije. Infor-
macije vseh vrst. Preverjam 
sodelavce. Povprašujemo in 
smo povpraševani. Krog inti 
me, kolikor je krog seveda ^e 
sklenjen, pa vedno bolj ožimo. 
Se temu upiramo in ga obe-
nem sami ožimo. Okrog sebe 
in okrog drugih. In ne da bi pri 
tem mislili slabo. Ne! Če je bil 
Onvelov Veliki brat zloben, je 
večina današnjih Velikih bra-
tov prav prijazna. In v ndi 
službi. Z izjemami, kajpada. 

Oziroma drugače; sovražni-
ka smo pridobili na naio 
stran. Iz njega naredili prija-
telja. Nerodno pri vsem sku-
paj je le to, da podobno mislih 
jo tudi vsi drugi. 

Žlahtnost ljubiteljstva 
Pred jubilejno retrospektivno razstavo Jureta Godca 

Jutri, v petek, 3. novem-
bra, bodo ob 19. uri v obča-
snih razstavnih prostorih 
Muzeja novejše zgodovine v 
Celju odprli jubilejno re-
trospektivno razstavo likov-
nih del Jureta Godca, uve-
ljavljenega ljubiteljskega li-
kovnika, ki bo prihodnje le-
to praznoval 70 let. 

Godec je po rodu Ljubljan-
čan, otroštvo pa je preživljal 
v Celju, Knjaževcu, Maribo-
ru, Mežici, Ravnah na Koroš-
kem, Ljubljani in Slovenski 
Bistrici. Že med študijem se 
je ukvarjal z risbo in karika-
turo, kasneje pa se je lotil 
akvarela, olja, acryla, kolaža 
in grafike. Razvil je tudi sa-
mosvojo tehniko in način sli-
kanja z risbo na monotipiji, 
ki odslikava njegov svet iz 
podzavesti in jo poimenoval 
»tretje oko«. 

Godec se je okoli leta 1980, 
kot med drugim v spremni 
besedi ugotavlja umetnostna 
kritičarka prof. Marlen 
Premšak, »nenadoma, odgo-
vorno in samozavestno poja-
vil v slovenski likovni stvar-
nosti, z akvareli in risbami s 
specifično motiviko morja, 
obmorsko pokrajino in ribiš-
kimi čolni, ki so bili na začet-
ku pravzaprav njegov nepo-
grešljivi simbol. Od tod dalje 
je rasla njegova strast po 
sončni svetlobi, po barvah, 
razlitih v stotine različic, ki jih 
je mogoče zaznamovati v nje-
mu še vedno najljubšem in 
najzanimivejšem likovnem 
izrazilu, v akvarelu. Ne glede 
na vse številne slikarske, ko-
lažne, grafične in tudi kipar-
ske poskuse Jureta Godca še 
vedno najbolj prepoznamo 
po akvarelih, pokrajinah, ve-
dutah sproščenih potez in 
zračnosti, iz leta v leto bolj 
suverenih v uravnoteženem 
koloritu in hkrati z ekspresiv-

nim nabojem ter modernistič-
nimi vsebinami... Jure Godec 
že dolgo ni več likovni ama-
ter, pač pa je ustvarjalec, ki 
mu je treba priznati, da je 
likovni ljubitelj v pravem po-
menu besede«. 

Godec ima za sabo številne 
skupinske in samostojne raz-
stave ter udeležbe na likovnih 
kolonijah in slikarskih ex-
temporih, na katerih niso izo-
stala tudi vidnejša priznanja. 
Izobraževal se je na mnogih 
tečajih pri priznanih likovnih 
pedagogih in akademskih sli-
karjih. Je aktivni član Društva 
šaleških likovnikov. Društva 

likovnih samorastnikov Ljub-
ljana, Celjskih likovnikov sek-
cije KPD Svoboda in Združe-
nja likovnih in književnih us-
tvarjalcev v Pulju. 

Kulturni program otvoritve 
bosta izpolnila Juretova vnu-
kinja Mina Godec na pianinu 
in Srečko Centrih, član ama-
terskega gledališkega an-
sambla KUD Zarja Trnovlje, 
razstavo pa bo, skupaj z av-
torjem, odprl direktor celj-
skega Cetisa, ki je slikarju na-
tisnil tudi reprezentativni ka-
talog. Razstava bo na ogled 
do 13. novembra. 

ŽIVKOBEŠKOVNIK 

Ali Savin jcani dovolj 
poznajo svojo zgodovino? 

v Žalcu so se letos spomnili 
70-letnice izida knjige avtorja 
Rajka Vrečarja Savinjska do-
lina, ki je zadnji celovit pre-
gled zgodovine Savinjske do-
line. O Rajku Vrečarju in o 
tem, ali Savinjčani dovolj poz-
najo svojo zgodovino, je tekel 
pogovor v Občinski matični 
knjižnici v Žalcu, ki ga je 
vodil prof. zgodovine magi-
ster Branko Goropevšek. 

Gostje večera so bili: prof. 
Jerica Dobnik, učiteljica zgodo-
vine na OŠ Petrovče, poznava-
lec in pisec kronike Savinjske 
doline Franc Ježovnik, geograf, 
pisec z bogato bibliografijo 
strokovnih prispevkov, upoko-
jeni sodelavec Geografskega 
inštituta Antona Melika ZRC 
SUZA Milan Natek, priznan 
publicist, ljubiteljski zgodovi-
nar in etnograf Aleksander Vi-
dečnik ter ravnatelj OŠ Griže, 
prof. zgodovine Franci Žagar. 

Kot je uvodoma povedal 
mag. Goropevšek, se je Rajko 

Vrečar rodil leta 1875 na Tehar-
jah pri Celju, končal učiteljišče v 
Mariboru, prvo službo dobil le-
ta 1894 v Vojniku, že isto leto pa 
se je kot učitelj zaposlil v Grižah. 
Nato je službov^ na šempetr-
ski in žalski osnovni šoli, v Žalcu 
je bil tudi nadučitelj. Znan je bil 
kot kulturnik, prav tako pa je 
imel zelo rad zgodovino. Napi-
sal je precej del, njegovo temelj-
no pa je Savinjska dolina, s po-
sebnim ozirom na splošno kra-
jevno in upravno zgodovino v 
besedi in sliki. 

Po izidu tega dela je bilo 
objavljenih in izdanih precej 
monografij krajev v Savinjski 
dolini in drugih prispevkov, ki 
obravnavajo preteklost doline, 
veliko k ohranjanju spomina 
na preteklost prispevajo tudi 
raziskovalne naloge učencev 
OŠ, ni pa narejena sinteza vse-
ga tega, so poudarili razprav-
ljavci. Savinjčani prav gotovo 
ne poznajo dovolj svoje zgodo-
vine, se pa z drugačnim pristo-

pom do zgodovine v osnovnih 
šolah med učenci veča zanima-
nje zanjo, zlasti za lokalno zgo-
dovino. J TAVČAR 

Gostje večera z mag. Brankom Goropevškom, ki je vodil pogovor. 



KULTURA • 
Nove 

šentjurske 
orgle 

V Šentjurju, kjer se vese-
jo novih orgel župnijske 
r̂kve sv. Jurija, priprav-

ijo več prireditev. 
[Jamenu jih bodo predali v 
ifdeljo, 5. novembra, ko bo 
ĵrednja slovesnost z blago-

lovitvijo, ki jo bo opravil 
uariborski škof dr. Franc 
^amberger. Gre za nove, 
[S registrske orgle, delo ško-
i j s k e orglarske delavnice v 
l o č a h . Sicer pa bodo zani-
jivo pridobitev počastili že 
jlconcertom jutri, v petek, 3. 
lovembra, ko bo nastop 
fseh šentjurskih pevskih 
^orov. Pripravljajo še slav-
lostni koncert šentjurskih 
[asbenikov v pozdrav no-
im orglam, ki bo 10. no-
vembra. BJ 

Utrinki iz 
ljubiteijsice 
dejavnosti 

v celjski območni izpostavi 
jvnega sklada RS za kulturne 
tjavnosti so izdali posebno 
loženko, v kateri predstavlja-
) nekaj utrinkov iz dejavnosti 
iibiteljskih kulturnikov. 
V zloženki so z besedo in 
)tografijo predstavljeni posa-
lezni utrinki iz glasbene, gle-
ališke in lutkovne, folklorne, 
iesne, filmske in video ter li-
)vne in literarne dejavnosti, 
(rati pa tudi najpomembnejše 
ireditve in srečanja, ki jih 
ipravljajo v skladu. IS 

Osebne izpovedi 
Na razstavi Celjski avtorji 90-ih predstavljajo dela 39 piscev 

v razstavni avli Osrednje 
knjižnice Celje je od začet-
ka oktobra postavljena na 
ogled razstava z naslovom 
Celjski avtorji 90-ih. Gre za 
avtorje na področju literar-
nega ustvarjanja, ki so v 
letih 1990-2000 izdali sa-
mostojno knjigo in imajo 
domicil v Celju. 

Zamisel razstave izhaja iz 
nekaj vprašanj, ki si jih za-
stavlja: kdo so ti avtorji, 
kakšno literaturo pišejo, ka-
ko in koliko jih pozna nji-
hovo ožje okolje, kakšen 
domet oziroma mesto zav-
zemajo na literarnem zem-
ljevidu slovenske literature. 
Da razstava ne bi konven-
cionalno prikazovala avtor-
jev z njihovimi zaprtimi 
knjigami, so prikazani z od-
lomki iz njihovih knjig in 
tako je naključnim obisko-
valcem ali obiskovalcem z 
namenom omogočeno, da 
nekaj primerkov tudi prebe-
rejo in se mogoče zagrejejo, 
da kakšno knjigo preberejo 
tudi v celoti. 

Drugi del projekta je kata-
log celjskih avtorjev 90-ih 
let, ki predstavlja evidenco 
avtorjev/avtoric, njihove os-
novne biografske in biblio-
grafske podatke, krajši odlo-
mek iz njihovih objavljenih 
del in, kjer jo je bilo mogoče 
dobiti, tudi kratko avtorsko 

izjavo o njihovem delu, pa 
seveda diagonalo - prerez čez 
njihovo ustvarjanje. 

Nekaj statističnih podat-
kov: 39 avtorjev, od tega do-
bra tretjina moških; največ 
pesniških zbirk, od teh naj-
več prvencev; prevladujejo 
knjige, izdane v samozalož-
bi; avtorjev z drugo, tretjo 
ali več knjigami je malo; 
peščica od njih doživi rele-
vanten odziv v širši sloven-
ski javnosti; generacijska 
pripadnost avtorjev je skon-
centrirana v dveh skrajno-
stih: mladi do 25. leta staro-
sti ih avtorice v tretjem živ-
ljenjskem obdobju; prevla-
duje osebna izpoved, arti-
kulirana največkrat v okvi-
rih klasične literarne esteti-
ke, o izvirni avtopoetiki je 
moč govoriti le v nekaj pri-
merih; čutiti je tendenco t.i. 
terapevtskega pisanja, v red-
kih primerih je slutiti umet-
niško hotenje in voljo; ro-
mana tako rekoč ni; žanrsko 
so dela precej enovita, naj-
močnejše se zdi pisanje za 
otroke, ki sta mu zavezani 
tudi dve najizrazitejši avto-
rici ... 

Sklepni del projekta bo 
Tribuna celjskih avtorjev 90-
ih, literarno družabni večer, 
na katerem se bo govorilo 
tudi o tem, če Celje potrebu-
je po odmrlih Obrazih svojo 
literarno revijo, zakaj v Ce-
lju ni prepoznavne celjske 

založbe, pa o tem, če sploh 
obstaja kaj celjskega v litera-
turi celjskih avtorjev. Dogo-
dek bo v torek, 7. novembra 
ob 18. uri v dvorani Plesnega 
foruma Celje (bivši Barfly 
pod Spodnjim/Mestnim gra-
dom). 

Celjski avtorji 90-ih so: Ma-
teja Ajdnik Korošec, Mojca 
Bareša, Jano Bervar, Dušan 
Čater, Ivana Dješnič, Mohor 
Hudej, Robert Hutinski, Na-
da Jelovšek Nadana, Darja 
Jontes, Danica Klovar, Brigita 
Kobe, Marina Nina Kocen, 
Jerneja Kolar, Bojan Krajnc, 
Matej Krajnc, Pika Kukerl, 
Daša Logan, Metka Marolt, 
Virginija Mehle Majerič, 
Aleksander Olsen, Zoran Pe-
vec, Dan Podjed, Lilijana Pra-
protnik Zupančič, Franc Pun-
cer. Jure Ravnjak, Katja Ro-
van, Alma Maruška Sedlar, 
Vlado Skale, Gregor Stamej-
čič Grizli, Amalija Škrobar, 
Bina Štampe Žmavc, Franc 
Štolfa, Jelena Tomanič, Rad-
mila Tratnik, Betka Vrbov-
šek, Ivana Zavšek Švagula, 
Marija Mira Zelinka, Branko 
Zupane, Silva Železnik Ein-
faltova. 

Projekt Celjski avtorji 90-
ih je nastal na domoznan-
skem odelku Osrednje knjiž-
nice Celje, zamislil in izpe-
ljal pa ga je, tudi avtor tega 
članka. 
r r MARIJAN PUŠAVEC 

PRIREDITVE 

GLEDALIŠČE 
SLG - Kralj Lear 2. 11. ob 

19.30 za abonma četrtek ve-
černi in izven in 4. 11. ob 17. 
za abonma sobota popoldan 
in izven; Markiza De Sade -
3. 11. ob 20. uri za abonma in 
izven na Odrupododrom. 

Dom kulture Velenje - Ča-
kajoč Godota 6. 11. za beli in 
7. 11. ob 19.30 za rumeni gle-
dališki abonma. 

KONCERTI 
Zdravilišče Laško 6. 11. ob 

20. uri koncert Ženskega pev-
skega zbora DU Laško. 

Kulturni center Laško 3. 
11. ob 19.30 klavirski recital 
francoske pianistke Včroni-
que Thual - Chauvel. 

Dvorana Zdraviliškega 
doma Dobrna 3. 11. ob 20. uri 
koncert vokalne skupine Cvet 
z gosti. 

RAZSTAVE 
Razstavni prostor Kafe fo-

rum Rok Sieberer - Kuri, raz-
stava stripa, literature in vi-
dea, do 25. 11. 

Galerija Velenje 6. 11. ob 
20. uri otvoritev razstave Pro-
jekti arhitekturne delavnice. 

Kulturni dom Šentjur raz-
stava slikarskih del Borivoja 
Wudlerja. 

Savinov likovni salon Ža-
lec razstava akademskega sli-
karja in specialista Jožeta Me-
gliča, do 15. 11. 

Knjižnica Šentjur likovna 
razstava Petra Vernika. 

Špitalska kapelica na 
Slomškovem trgu razstava o 
vlogi in pomenu izdelkov do-
mače in umetnostne obrti v 
procesu obdarovanja, etnoga-
lerije Celeana. 2. 11. ob 18. uri 
»Sveča in svetloba - življenje, 
duhovna rast, vzpon«. 

Galerija Kulturnega cen-
tra Velenje jubilejna razstava 
Arpada Šalamona, ob njegovi 
70-letnici. V Galeriji KC IN so 
na ogled grafike, v Razstavišču 
Barbara akvareli, v Galeriji 
Vegrad pa olja - vse do 4. 11. 

Celjski Stari grad - galerija 
likovnih del mladih - stalna 
razstava otrok in mladih iz 22 
držav sveta. Razstava je odprta 
vsak dan od 10. do 18. ure. 

Razstavišče Kulturnega 
centra Laško Petar Petrovič. 

Avla hotela Dobrna Božena 
Gobec - Boža, do 24. 11. 

Muzej novejše zgodovine 
Živeti v Celju, stalna razstava. 
V občasnih razstavnih pro-
storih retrospektivna razstava 
slikarskih del Jureta Godca, 
do 13. 11. 

Stekleni fotografski atelje 
Josipa Pelikana, Razlagova 
ulica 5, Celje, ki ga ni več. 

Galerija Borovo Ljuban Še-
ga, do 28. 11.; Galerija Otto 
Zlatko Prah, do 29. 11.; Merx 
Boris Ščetina, do 6. 11.; Gale-
rija Volk Bojan Pestivšek, do 
30. 11.; Galerija Mozaik li-
kovna dela domačih in tujih 
avtorjev, do 30. 11.; Galerija 
Zavoda za zdravst. varstvo 
Allan Leitner, do 30. 11.; Avla 
Splošne bolnišnice Celje »Re-
formacija«, do 19. 11.. 

OSTALO 
•J 

Dvorana Plesnega foruma 
Celje 2.11. od 10. do 11. aero-
bika za brezposelne, ob 20. 
uri potopisno predavanje Ro-
ka Robiča, od 16. do 18. an-
gleška in od 18.30 do 20. ure 
francoska delavnica; 3. 11. od 
16. do 19. likovna delavnica, 
ob 22. uri plesni večer; 6. 11.: 
od 15.30 do 17. ure oblikoval-
ne delavnice za otroke, od 
17.30 do 19. ure pa nemška 
delavnica; 7. 11. od 10. do 11. 
ure aerobika za brezposelne, 
od 12. do 13. ure ura indijske-
ga plesa z Ujwalbholejem, od 
18.30 do 20. ure francoska 
delavnica in od 18. do 20. ure 
AutoCAD računalniška delav-
nica; 8. 11. od 11.30 do 12.30 
ura indijskega plesa z Ujvvalb-
holejem, od 17.30 do 19. ure 
nemška delavnica, od 18. do 
20. ure pa AutoCAD računal-
niška delavnica. 

Fotografski atelje na Raz-
lagovi ulici 5 - 4. 11. ob 16. 
uri »Sprehod s Pelikanom« in 
modna revija v Narodnem do-
mu. 

Pod balkonom Muzeja no-
vejše zgodovine 4. 11. od 9. 
do 12. ure otroški bolšji sejem. 

Cerkev sv. Miklavža - Mi-
klavžki hrib 5. 11. ob 16. uri 
zahvalna prireditev v čast je-
senskim darovom, s koncer-
tom Moškega pevskega druš-
tva »Pod gradom« iz Celja. 

Borštnikov sijal tudi v Celje 
v nedeljo zaključeno 35. Borštnikovo sre-

čanje v Mariboru je kanček sijaja, ki je sicer 
letos v obilni meri obsijal predstave in an-
sambel ljubljanske SNG Drama, odmerilo 
tudi Slovenskemu ljudskemu gledališču Ce-
Ije. 

Kot edini nagrajenec, ki letos ne prihaja iz 
SNG Drama Ljubljana, je bil namreč ob 
dobitniku najvišjega priznanja Borštnikove-
ga prstana Sandiju Krošlu, mladi celjski 
igralec Primož Pirnat. Nagrado za mladega 
igralca si je prislužil z vlogama Petra v 
Ubijalcih muh in Don Juana v istoimenski 
predstavi, obeh, seveda, v izvedbi SLG Celje. 
Kot so poudarili člani letošnje strokovne 
žirije Franci Križaj (predsednik), Milena Mu-

hič, Jaroslav Skrušny, Matej Bogataj in Samo 
Strelec, »je bil Pirnat v metafizičnem prehod-
nem prostoru Ubijalcev muh scela pretresen 
in nemočen posameznik, ki mu je igra sveta, 
v katerega je padel, ves čas skrita in nedoum-
ljiva, hrepenevec in obenem ihtavi zalezova-
lec, ki se trzavično zaletava v utečeni ritual. 
Kot Don Juan je pokazal bogat razpon izra-
zov, gibčno prehajal skozi uprizoritvene stile 
in se jim polno igralsko prilegal«. 

Celjani pa so se v nedeljo zvečer veselili 
tudi Borštnikovega prstana, ki si ga je na prst 
nataknil Sandi Krošl, zdaj igralec Primor-
skega dramskega gledališča iz Nove Gorice, 
do leta 1975 pa skoraj dve desetletji član 
celjskega gledališkega ansambla. IS 

Pestivšeic v galeriji Volk 
Celjan Bojan Pestivšek je pravzaprav neznano slikarsko 

Prvo razstavo svojih del pa odpira danes, v četrtek, 2. 
Ovembra, v Galeriji Volk Celje, kjer bo razstavil olja na 
'atno, v večini reprodukcije znanih svetovnih mojstrov. 
Sojan je, kot sam pravi, samorastnik in svobodnjak v pravem 
^menu besede. Namen njegovega slikanja reprodukcij starih 
Mojstrov je, kot pravi, tisto, kar ga z njimi notranje povezuje in 
'mnogo močnejše od tistega, kar ga od njih ločuje in razlikuje, 
l̂i biti le delček njihove preteklosti, z njihovo duhovno 

fpoto, ki je večna! Ž. B. 

Do prostora na Frankolovem 
Ob prazniku občine Vojnik so v petek župan Beno Poder-
ĵ js, starosta kulturnega delovanja na Frankolovem Rafko 
fegorc in predsednik kulturnega društva Dušan Horvat na 
^ankolovem predali namenu nove prostore Prosvetnega 
*uštva Anton Bezenšek. 
S pomočjo sponzorjev ter s prostovoljnim delom so člani tega 
^štva nad prostori krajevne skupnosti na Frankolovem uredi-
'̂ ečjo društveno pisarno, ki jo bodo s pridom uporabljali tako 
^ sestanke, kot tudi za vaje manjših sestavov, na primer 
'^rarne sekcije, ki je v frankolovskem društvu začela delovati 
''̂ d nedavnim, pod vodstvom Alenke Blazinšek. Prav tako pa 
d̂o prostor upotabljali za društveno arhivo. Ž. B. 

Jubilejna razstava Jožeta Barachinija 
v Domu svobode Zidani 

Most je bila v petek odprta 
petdeseta jubilejna razsta-
va oljnih slik slikarja rea-
lista Jožeta Barachinija iz 
Dola pri Hrastniku. 

58-letni avtodidakt se s 
slikarstvom intenzivno uk-
varja od leta 1989. Je član 
društva »Samorastnikov« v 
Ljubljani in ljubiteljskih 
slikarjev v Celju, kjer je 
končal dveletno izobraževa-
nje na področju slikarske 
umetnosti. Barachinijeve 
številne samostojne razsta-
ve v Ljubljani, na področju 
širšega celjskega območja, v 
Zasavju, Posavju in na Go-
renjskem odražajo umetni-
kovo ljubezen do narave in 
življenja, njegovi motivi pa 
so bili že večkrat tudi upo-
rabljeni na stenskih kole-

darjih in voščilnicah. Raz-
stava v Zidanem Mostu bo 
odprta do sobote, 4. novem-
bra, od 10. do 12. in od 15. 
do 17. ure. 

Na petkovi otvoritvi je 
predsednica Kulturnega 
društva Zidani Most Zlata 
Strel obenem izrekla čestit-
ke tudi mag. Romanu Mat-
ku, direktorju Zdravilišča 
Laško, ki si je letos v akciji 
bralcev Dela prislužil laska-
vi naslov Turistična oseb-
nost lata 2000. V zahvalo za 
to, da je kot njihov krajan 
ponesel ime Zidanega Mosta 
v svet, kot se je izrazila Stre-
lova, je prejel simbolično 
fotografijo iz časov, ko je v 
Domu svobode prejel svoje 
prvo priznanje. 

B. JANČIČ 
Foto: J. SOJČ 

Mag. Roman Matek, direktor Zdravilišča Laško in občinski 
svetnik (levo), ob slikarju Jožetu Barachiniju. 
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Brez krvi 
ni zivlienja 

Celjsko območno zdru-
ženje Rdečega križa je 
pripravilo v petek podeli-
tev priznanj za krvoda-
jalce, ki so izpolnili 
okroglo številko. Gre za 
477 priznanj tistim, ki 
darujejo kri transfuzij-
skem oddelku celjske 
bolnišnice. 

Tai<o je prejel za natanko 
100-kratno darovanje krvi 
plaketo s priznanjem Jože 
Mlakar iz Pečovja pri Što-
rah. Za 90-kratno darova-
nje krvi so se spomnili na 
Rudija Straška s Teharja, 
Toma Žolgarja iz Leskov-
ca, Franca Sotlerja iz Laš-
kega in Ivana Šmerca s 
Proseniškega, med tisti-
mi, ki so darovali kri 80-
krat pa so Celjani Drago 
Dečman, Stjepan Lutz in 
Jože Soline, Franc Foršt-
ner iz Galicije, Vlado Je-
rovšek iz Štor in Ivan Ve-
ber iz Šmartnega v Rožni 
dolini. 

Sicer pa je največkrat da-
roval kri Franc Dečko 
(130-krat), sledita mu Ru-
di Čajavec (120-krat) in 
Boris Miheljak-Mišo (106-
krat). Vsi so iz Celja. BJ 

Darujte kri 
Rdeči križ Slovenije vabi na 

novembrske krvodajalske ak-
cije. V Kozjem bo 9. in 16. 
novembra, v Velenju 21., 22., 
23. in 24., v Šempetru v Sa-
vinjski dolini 23., ter Prebol-
du 30. novembra. 

Nostalgičen pridih 
celjsice družabnosti 

V soboto popoldne bo priložnost za spogledovanje s preteklostjo skozi sprehod s 
Pelikanom ter salonski večer z modno revijo v Narodnem domu 

Približno pred letom so v 
Steklenem fotografskem ate-
ljeju Josipa Pelikana začeli 
skupaj s sodelavci iz V. S. 
Stylinga snovati prvo iz niza 
prireditev, ki si jih v duhu 
oživljanja spomina na moj-
stra Pelikana in njegovo de-
lo lahko v prihodnjih mese-
cih še obetamo. Sprehod s 
Pelikanom in salonski večer 
z modno revijo oblačil prvih 
desetletij 20. stoletja, bosta v 
soboto, 4, novembra po 16. 
uri, priložnost, da se nostal-
gično povrnemo na celjsko 
promenado izpred 2. svetov-
ne vojne in podoživimo teda-
nji utrip knežjega mesta. 

Sobotna prireditev se je od 
prvih idej dograjevala v prav-
cati spektakel, ki bo v sodelo-
vanju z Muzejem motociklov 
z Vranskega v soboto v Celje 
privabila blizu 30 voznikov 
koles, motorjev z bočnimi 
prikolicami, motociklov, av-
tomobilov in avtobusa, seveda 
opravljenih v oblačila, ki so se 
nosila na pragu stoletja. Petja 
Grom pravi, da je bilo vozila 
za sobotno promenado, ki vsa 
datirajo v leta pred začetkom 
2. svetovne vojne, kar težko 
zbrati, po drugi strani pa so 
slovenski starodobniki veseli. 

da se s svojimi vozili lahko 
predstavijo na takšni priredi-
tvi. »Da bi nam le še vreme 
služilo,« si zdaj želijo organi-
zatorji, ki se zavedajo, da so 
prvi novembrski dnevi dokaj 
neprimerni, zlasti pa prehlad-
ni za prireditev, ki bo prete-
klost s sedanjostjo združevala 
tudi na mestnih ulicah. 

»A kaj, ko hitreje ni šlo,« 
pravi Andreja Rihter, ki' po-
jasnjuje, da je bilo z izdelavo 

triintridesetih modelov moš-
kih in ženskih oblačil, primer-
nih tako za popoldansko pro-
menado kot večerne priredi-
tve, veliko dela. Skupaj s ko-
st umografko Stanislavo Vau-
da Benčevič so na osnovi Peli-
kanovih fotografij ter katalo-
gov modne hiše Stermecki do-
ločili modele, potem pa se je 
začelo iskanje primernih vrst, 
barv in vzorcev blaga, pripra-
va krojev ter šivanje in izdela-
va oblačil, ki so se ga lotili v 

petih slovenskih srednjih tek-
stilnih šolah. V soboto po-
poldne bodo ta oblačila, sku-
paj z več desetletji starimi čev-
lji, ki so jih prijazno posodili 
v tržiškem Peku, zaživela na 
manekenih in manekenkah V 

S. Stylinga, ki se bodo celjske-
mu občinstvu predstavili pod 
vodstvom Vladimire Skale. V 
modna oblačila s praga stolet-
ja odete dame in gospodje bo-
do seveda tudi primerno nali-
čeni, pričeske, ki bodo kukale 
izpod pokrival, pa bodo prav 
tako v duhu časa, značilnega 
za čas družabnosti, ki je zaz-
namovala knežje mesto. 

IVANA STAMEJČIČ 
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Sobotno popoldansko pri-
reditev bodo ves čas sprem-
ljali člani Fotografskega 
društva Celje, na mestni pro-
menadi po Prešernovi bodo 
igrali člani Mestne godbe Ce-
lje, za vzdušje pa bodo skrbe-
li animatorji Dušan Cafuta, 
Mojca Krajnc in Jože Sovine. 

Ena od priložnosti, da se 
Celjani in obiskovalci Ste-
klenega fotografskega ate-
ljeja Josipa Pelikana nostal-
gično povrnejo v čase pred 2. 
svetovno vojno, bo tudi po-
ziranje članom celjskega fo-
tografskega društva v obla-
čilih, izdelanih za sobotno 
prireditev. 

Z^MOJEGA OKNiČ 

Martinov taksi 

Piše: PIKA KUKERL 

Ne vem, katera pijača je 
vam najljubša, ampak jaz 
opažam, da se iz poletne 
družabne pivopivke na je-
sen prelevim v okuševalko 
žlahtnejše kapljice. In prav 
nič ne dvomim, da je temu 
kriv tudi marketing, ki me 
sicer malce sramežljivo, pa 
vendarle, že leta in leta pre-
pričuje, da je Slovenija pra-
va vinska dežela, polna do-
brih vinogradnikov, izvrst-
nih vin in časti vredne tradi-
cije. 

Območje, ki naj bi mu bilo 
Celje regijsko središče, se s 
kakšnimi Brdi ali Slovenski-
mi goricami najbrž res ne mo-
re primerjati, a tam po koz-
janskih gričkih in po pobočjih 
okoli Slovenskih Konjic raste-
jo trte lepih sort, ki na Šmar-
skem botrujejo virštajnčanu 
in na Konjiškem konjičanu, 
na obeh koncih pa še mnogim 
vrhunskim sortnim vinom. 
Ker je kletarjenje skorajda 
umetnost, ki so jo obvladovali 
že samostanski bratje Žičke 
kartuzije in v zdravilne name-
ne pavlinci iz Olimja, je ob teh 
lepotah grdo razmišljati o pi-
janosti. Tako resnim kot kvazi 
poznavalcem bi se ob sodih 
namreč morali porajati pe-
sniški navdihi, misli na lokal-
ne kulinarične užitke in na z 
vinarstvom in vinogradniš-

tvom povezane znamenitosi 
Ampak če smo iskreni, je m̂  
tinovo goskam in vinski 
krstnim obredom navklji 
vendarle tudi praznik malig 
nov. Še posebej na 20 slovei 
skih vinskih cestah, med kat 
rimi se najdeta tudi Šmarski 
virštajnska in Konjiška kotdi 
Podpohorske vinske turisti 
ne ceste. 

Ker je alkohol pri nas dov( 
Ijena reč, je lahko tudi tj 
praznik dovoljen in vrede 
čaščenja. Ampak na cesta! 
Hja, zdaj smo pa tam: kafe 
neki naj bi človek okušal vit 
z veseljem, se klatil po gosti 
ljubnih vinogradniških pi 
stojankah po večinoma o( 
maknjenih krajih in ob tei 
ohranil dovolj trezno glav 
za vrnitev domov? Vse v/no 
gradniške kmetije in vinolcj 
či, kjer bo naslednji tede 
veselo, nimajo prenoči! 
Abstinenčnega voznika dni 
ba ljubiteljev žlahtne kapli 
ce težko najde, po Žički Go 
ci in Zbelovski Gori, po Vi 
štajnu, Tinskem in Sladki G( 
ri se boste pa s čim drugii 
kot z lastnim avtomobiloi 
bolj težko preganjali. Med 
tem ko lahko v mestu za vsi 
ko figo pokličete taksi, bos) 
tam, kjer bi ga v skladu s tisi 
»Natakar, taksi prosim!« re 
potrebovali, bi ga pa zama 
pričakovali. 

Trapasto, ne? Mar ne bi bil 
do obiskovalcev silno prijai 
no, če bi vsaj na jesen, ko sel 
mošta vino rojeva, na vinski 
cestah delovale taksi službe 
ki bi za spodobno znižan 
ceno vesele ljudi odpeljal 
prav do doma, pa kjerkoli] 
že je? In ali vas ne bi pff 
potegnilo tudi med letom, \ 
lahko vsaj za kak lep viken 
pozabite na skrbi, na poku^ 
ne slovenskih žlahtnosti tji 
med hribčke s starimi kletmj 
če bi vedeli, da vas tja in naz 
lahko odpelje kdo s popolrij 
ma trezno glavo? Kulinaričn 
dobrote gor ali dol, še tal« 
izdatna kozjanska ali pohot 
ska hrana ne more prepreči 
preseganja 0,5 stopnje alk< 
holiziranosti, če jo mahnete 
klet... j 

P.S.: Država si vzame pr3 
vico določanja enotnega 
načevanja vinskih cest, ̂ ^ 
bi zapovedala turistî î ' 
taksi koncesije na takih cc 
stah, ji pa ne pride na P̂  
met. V mestih taksisti sk"̂  
rajda obračunavajo med 
boj, ker je med njimi že pî ^ 
velika gneča, da bi se k*̂" 
odpravil še kam drugam 
s trebuhom, ampak z avto"" 
za kruhom, pa nikogar ^̂  
mika... 

OdloČimo se za 
»pravi poklic« 

Novembra in decembra bo 
celjska družba Racio pripra-
vila zanimive predstavitve 
različnih poklicev, ki bodo 
osmošolcem olajšale poklic-
no odločitev. 

Spremembe v okolju in v 
družbi nasploh narekujejo 
oziroma nalagajo mladi gene-
raciji pripravljenost na neneh-
no prilagajanje in odzivanje z 
novimi, drugačnimi vzorci 
razmišljanja na nepredvidlji-
vo prihodnost. Glede na to, da 
trg dela kaže na pozitivne in 
negativne razvojne možnosti 
določenih poklicev, so spre-
membe kot priložnosti, uče-
nje pa kot pot do njihove ure-
sničitve. Da bi olajšali delo in 
odpravili dvome oziroma ne-
gotove odločitve za poklic v 
prihodnje, se družba Racio 
Celje odziva na njih z zanimi-
vimi ponudbami predstavitve 
različnih poklicev. 

Zavod Republike Slovenije 
za zaposlovanje (v nadaljeva-
nju ZRSZ) je objavil v UL RS 
št. 1/2000, z dne 7.1.2000 raz-
pis »Spoznavanje poklicev«, 
na podlagi katerega je bila 
izbrana družba Racio Celje 
kot najbolj primeren ponud-
nik na področju celjske regije. 
ZRSZ uvaja v letošnjem letu 
dejavnost, ki jo je poimenoval 
»Drugače o poklicih«. Njen 
namen je omogočiti učencem 
in dijakom, brezposelnim 
osebam ter študentom, da 
spoznajo različne poklice na 
kar se da neposreden način. 

Do sedaj so v družbi RACIO 
vzpostavili številne stike z lo-
kalnimi nosilci razvoja na po-
dročju celjske regije: z osnov-
nimi in srednjimi šolami. 
Gospodarsko zbornico Slove-
nije, z območnimi obrtnimi 
zbornicami, občinami, posa-
meznimi obrtniki oziroma 
delodajalci, katerim so pred-
stavili namen dejavnosti ter 
odprli možnost nadaljnjega 
sodelovanja. 

Na podlagi zbranih intere-
sov učencev 8 razredov osnov-
nih šol celjske regije so pri-
pravili »ponudbo poklicev« v 
obliki zloženke, v katero so 
vključili poleg poklicev, ki iz-
hajajo iz izraženih želja učen-
cev, tudi deficitarne poklice in 
»poklice za prihodnost«. Ak-
tivnosti oziroma predstavitve 
poklicev bodo v mesecu no-
vembru in decembru 2000 v 
popoldanskem času na različ-
nih lokacijah upravnih enot 
Celje, Slovenske Konjice, Ža-
lec, Laško, Šmarje pri Jelšah 
in Šentjur, kjer bodo učencem 
8. razredov osnovnih šol celj-
ske regije na zanimiv način 
predstavili različne poklice. 

Vse potrebne dodatne infor-
macije lahko dobite v družbi 
RACIO Celje na tel: 03 / 491 
29 20, 428 29 65 ali pa pri 
svetovalnem delavcu na os-
novni šoli, ki Vam bo posredo-
val informativni material 
(zloženko ponudbe pokli-
cev). 

KARMEN VODENIK 

Vodovod na Paskem Kozjaku 
Na Paškem Kozjaku, ki 

velja za demografsko ogro-
ženo območje, so minulo so-
boto otvorili javni vodovod, 
ki bo oskrboval občine Vele-
nje, Mislinja in Dobrna. 

Celotna naložba je vredna 
okoli 113 milijonov tolarjev, 
največji delež pa je prispevala 
velenjska občina (na posnetku 
njen župan Srečko Meh, ki je 
simbolično natočil prvi koza-
rec vode iz novega vodovoda). 
Le-ta je lani prispevala kar 96 
milijonov za ureditev črpališč 
in infrastrukture do doma na 
Paškem Kozjaku, preostali del 
pa sta v letošnjem letu pokrili 
drugi dve občini. Gre za naj-

višji mestni vodovod v Slove-
niji, ki je poleg prenovljene in 
razširjene osnovne šole velika 
pridobitev za sam kraj in tu-
kajšnje ljudi. Z vodovodom so 
namreč dani tudi pogoji za 
razvoj turizma in kmetijstva 
na področju, ki je opredeljeno 
kot naravni spomenik in naj bi 
se v tej- smeri v prihodnje tudi 
razvijalo. Bo.J. 

Debevec med šolarji 
Osnovno šolo Primoža Trubarja v Laškem bo v sredo, 8. 

novembra ob 12.15, obiskal dobitnik zlate medalje na olimpij-
skih igrah v Sydneyu, strelec Rajmond Debevec, in se predstavil 
tamkajšnjim šolarjem. Bo.J. 

Ježkova 
nagrada Viti 

Mavric 
v Svetu RTV Slovenije so v 

četrtek podelili letošnje Jež-
kove nagrade; med nagra-
jenci pa sta tudi dva Celjana, 
šansonjerka Vita Mavrič in 
novinar Miran Korošec. 

»Ne smejte se, umrl je 
klovn« je naslov avtorskega 
projekta šansonov Frana Mil-
činskega Ježka, s katerimi je 
Celjanka po rodu Vita Mavrič 
s kar 121 ponovitvami konec 
osemdesetih let dokazala, da 
je dozorela na svoji pevski 
poti, katere začetke je odmev-
no začrtala z nastopom v mu-
sicalu U slovenačkim gorama. 
Pevka in igralka Vita Mavrič je 
dobitnica letošnje nagrade 
Frana Milčinskega Ježka za 
izvirne dosežke in opuse v 
zvrsteh radijske in televizijske 
ustvarjalnosti, ki sledijo 
žlahtni tradiciji ježkovega du-
ha, med Ježkovimi nagrajenci 
pa se je s priznanjem za nad-
povprečne novinarske dosež-
ke v preteklem letu uvrstil 
tudi Miran Korošec, radijski 
dopisnik s Celjskega. IS 



NASI KRAJI IN UUDJE 11 

Od sobote v Evropi 
Znidarjeva kmetija v Dolgi Gori je med najsodobnejšimi 

î a Žnidarjevi kmetiji v 
jlgi Gori pri Ponikvi, so v 
[,oto vstopili v Evropo, 
lidarjevi prednjačijo že 
liga desetletja, od sobote 
največjim hlevom na ob-
p̂ ju šentjurske občine. V 
jvu, je namreč prostora 
[ 120 glav živine. 

I^voritev zanimivega ob-
[j(ta je pritegnila veliko 
jiidi od blizu in daleč, saj je 
jiidarjev hlev primerljiv le 
Mastnakovim v kraju Lo-
jrje, v bližini Šentjurja. 
^ Žnidarjevih, kjer bo v 
levu 60 krav molznic ter 
J glav mlade živine, imajo 
islej najsodobnejši molzni 
stem, kontrola molže in 
nnljenje s koncentrati sta 
lilunalniško podprta, živa-
pa nosijo ovratnice z raču-
iniškimi kodami. Zanimi-
oje tudi, da so nepriveza-
e. 
Na kmetiji dela mlad par 
ina in Jani Žnidar, ki jima 
v gospodinjstvu v veliko 

[imoč mama Hermina. 
aata dva predšolska otroka, 
len od njiju je v soboto tudi 
erezal trak velike družin-
;e pridobitve. V njihovem 
evu je trenutno 28 krav 
olznic, pri čemer je molža 
:eloti skrb Jane, ki izhaja z 
ane turistične kmetije Fa-
r v Slatini pri Ponikvi. Žni-

darjevi imajo trenutno vsega 
skupaj 65 glav živine. Med 
njimi je osem bikovskih ma-
ter, zato oddajajo moška te-
leta v vzrejne centre za umet-
no osemenjevanje. Treba je 
še opozoriti na več priznanj 
Žnidarjevi kmetiji na rad-
gonskem sejmu, ki jih je pre-
jela za najlepše razstavljene 
živali. 

Žnidarjevi imajo na voljo 
26 hektarjev travnatih povr-
šin, od tega veliko v najemu. 
V prihodnje jih bodo potre-
bovali veliko več, do njih pa 

bodo lahko prišli tudi zaradi 
opuščanja manjših kmetij. 
Sicer pa so po letni tržni 
proizvodnji mleka v občini 
trenutno na 4. mestu. Nji-
hove nove zmogljivosti 
omogočajo kar 390 tisoč li-
trov mleka na leto, bistveno 
več kot doslej. 

Nove možnosti Žnidarje-
ve kmetije je predstavil go-
vornik, kmetijski svetova-
lec Zdravko Brglez iz šent-
jurske svetovalne enote, 
kjer so Žnidarjevim veliko 
pomagali tako pri idejnem 

projektu kot pridobivanju 
sredstev. Za 55 milijonov 
tolarjev vredno naložbo so 
potrebovali Žnidarjevi po-
leg lastnih sredstev nepo-
vratna sredstva iz kmetij-
skega ministrstva, kredit 
sklada za regionalni razvoj 
in poseljenost iz Ribnice s 
15-letno odplačilno dobo 
ter kratkoročni kredit hra-

nilno-kreditne službe. Z 
gradnjo hleva so začeli v za-
četku lanskega leta. 

Pa še nekaj zgodovine: 
pred štirimi desetletji so 
prodali od 20 do 30 litrov 
mleka na dan, pred skoraj 
tremi desetletji pa so uredili 
hlev za 20 krav in 20 mladih 
govedi. 

- BRANE JERANKO 

Hlev, s katerim bo lahko preživela evropsko konkurenco, je zgradila mlada družina Jane in 
Janija Žnidarja. 

Nov hlev, največji v šentjurski občini, kamor so preselili živino dan po otvoritvi. Pred tem 
si ga je ogledalo veliko ljudi od blizu in daleč. 

Odbor za zgodovinsko zbirko 
v občini Prebold je bil ustanovljen Odbor za pripravo 

zgodovinske zbirke, ki naj bi na območju občine zbiral še 
ohranjene in zgodovinsko zanimive predmete iz preteklo-
sti. 

Da bi zbiranje potekalo čim bolj načrtovano, odbor poziva 
vse prebivalce, naj pomagajo pri iskanju in zbiranju gradiva. 
Člani odbora so: Ivan Golič, Jože Lubej, Štefan Likovič, 
Vinko Petek, Marta Praprotnik, Vladimir Skok, Ivan Stepi-
šnik, Jože Zupane in Milan Škorjanc. T. TAVČAR 

Za stoletnico sto milijonov 
v vasi Donačka Gora, v občini Rogatec, 

» začeli pred mesecem s celovito prenovo 
^nižnične šole, ki je še iz avstroogrske-
Si časa. 
V šoli, zgrajeni pred točno 100 leti, bodo 

|)oskrbeli za novo strešno kritino, novo 
itavbno pohištvo, novo fasado, v notranjšči-
ni bodo nove stropne plošče ter nove strojne 
in električne instalacije. Prav tako bodo 
zgradili prizidek za jedilnico. Trenutno de-
bjo betonske plošče, občina pa izbira med 

ponudniki notranje pohištvene opreme. Si-
cer pa je vrednost naložbe nad 100 milijo-
nov tolarjev, od česar bo prispevalo mini-
strstvo za šolstvo in šport v treh letih 56 
milijonov. 

S prenovo naj bi zaključih še pred koncem 
tega leta oziroma do konca januarja. V tem 
času ima približno 40 učencev podružnične 
šole začasno pouk v centralni šoli v Rogatcu. 
Po končani obnovi bodo pridobih v Donački 
Gori tudi oddelek vrtca. BJ 

Jesenske radosti za meščane 
y celjski Mestni četrti Dečkovo naselje so v soboto dopoldne pripravili družabno 
^editev za krajane in krajanke, poimenovano Jesenske radosti. 
t^ruženje ob pečenem kostanju in moštu ter pokušini dobrot iz trgovin Hrib in Potrošnik je bilo 
^oboto dopoldne priložnost za krajane Dečkovega naselja, da se malce bolje spoznajo med 
^oj, poklepetajo in se morda celo dogovorijo še za kakšno podobno srečanje. Med najmlajšimi 
Me vrtela Tuševa maskota, za razpoloženje so skrbeli člani ansambla Klateži, kar precej 
Pimanja med krajani pa je vzbudila tudi gobarska razstava celjskega gobarskega društva 
pernica, katerega člani so dovolj gob prispevali tudi v kotel, v katerem se je skuhala gobova 

za vse obiskovalce. IS, Foto: GD 



REPORTAŽA 

Svinčnik in papir 
pa veiiiio idej 

Jože Domjan, oblikovalec, ki je zaznamoval gledališki plakat na Slovenskem 

v času jumbo plakatov, s 
katerih se nam smehljajo po-
litiki ali pa nam proizvajalci 
ponujajo vse, kar menda v 
življenju nujno potrebujemo, 
se kakšen drugačen izdelek 
manjših dimenzij na ogla-
snem stebričku sredi mesta 
kar nekako izgubi. Čeprav je 
prepoznaven s svojo drugač-
nostjo. Kot na primer gleda-
liški plakat za celjsko Sloven-
sko ljudsko gledališče. Njih 
avtor je že vrsto let oblikova-
lec Jože Domjan, za večino 
Ljubo ali Ljubek, 48-letni Ce-
ljan, ki je pred več kot deset-
letjem celjsko meglo zame-
njal za sončno vzpetino nad 
Libojami, med gozdom in vi-
nogradom, kjer nastajajo de-
la, ki so zaznamovala sloven-
ski kulturni in oblikovalski 
prostor ter že pred časom 
našla svoje mesto tudi v med-
narodnem okviru. 

Letošnja zlata medalja na 
Bienalu industrijskega obliko-
vanja v Ljubljani za serijo gle-
daliških plakatov dveh sezon 
za SLG in za angleško dram-
sko skupino Have fun club 
Gimnazije Celje-Center je le še 
en kamenček v mozaiku us-
pešnosti. 

Od Icrojacnice do 
Dunaja 

že skoraj trideset let se Lju-
bo Domjan ukvarja z obliko-
vanjem. Prvi začetki segajo v 
čas zaposlitve po končani 
srednji šoli. Zaradi štipendije, 
ki jo je bilo treba odslužiti, je 
prišel v Aero, kar sploh ni bilo 
slabo, »ker sem se navadil ti-
skarskih tehnik, ki so zelo po-
membne v našem poklicu.« 
Takrat je skupaj z Gregorjem 
Švabom in Rafkom Počivaš-
kom izdelal prvi projekt za 
Atletski pokal Evrope v Celju. 
Že naslednje leto pa je nastal 
prvi plakat za gledališče. 

Gotovo je na povezanost s 
celjskim gledališčem vplivala 
tudi družinska tradicija. Oče, 
ki je bil »finančnik« v teatru, je 
malega Ljuba in njegovo se-
stro Mileno večkrat pripeljal 
kar s seboj v službo, ludar so 
bile težave z varstvom. »Mota-
la sva se predvsem v krojačni-
ci,« se spominja. »Nikoli pa me 
ni zamikalo, da bi igral, saj 
tudi nisem imel talenta.« 

Tako je že zgodaj spoznal 
umetnike in njihov način živ-
ljenja, dela in razmišljanja in z 
njimi še vedno najraje sodelu-
je. Razumejo, kaj je kreativ-
nost in dopuščajo avtonomijo 
avtorju, pravi. 

Po treh letih dela je s po-
močjo štipendije Aera odšel 
na Dunaj študirat na Akade-
mijo za uporabno umetnost -
oddelek uporabna grafika, fo-
tografija in ilustracija. Pri nas 
možnosti študija namreč ni 
bilo. Odpotoval je tri mesece 
pred sprejemnim izpitom, da 

se je vpisal v dva intenzivna 
tečaja nemškega jezika. 
»Nemščine tudi po teh tečajih 
nisem dobro obvladal, na sre-
čo pa je profesorje na fakulte-
ti to še najmanj zanimalo.« 

Življenje na Dunaju je bilo v 
začetku bolj skromno, pa 
vendar se je dalo solidno ži-
veti, pravi, saj je bilo za poce-
ni študentsko prehrano do-
bro poskrbljeno. Štipendija 
sama verjetno ne bi bila do-
volj, zato so nekaj primaknili 
starši, vmes pa je v Celju ves 
čas delal pri nekaterih projek-
tih. Večinoma so se tuji štu-
dentje družili med seboj in 
nekateri stiki so ostali. Sošo-
lec Lu Fu s Tajvana, na pri-
mer, je danes zelo priznan 
profesor na akademiji. 

Po štirih letih je diplomiral, 
nato pa dobil mednarodno 
Herderjevo štipendijo za eno 
leto podiplomskega študija 
(Herderjevo nagrado podeljuje 
fundacija iz Hannovra umetni-
kom srednje in vzhodne Evro-
pe in nagrajenec lahko potem 
predlaga študenta za štipendi-
jo. Tisto leto so nagrado pode-
lili Zagrebčanu Venčeslavu Rih-
terju, arhitektu, ki se je sicer 
ukvarjal še z vrsto drugih 
umetniških dejavnosti. Spoz-
nala sta se, ko je Domjan delal 
katalog za njegovo razstavo). 

Dunajski čas je bil usoden 
tudi za njegov samski stan, po-
ročil se je z umetnostno zgodo-
vinarko Alenko in družino je 
kmalu povečal sin Gašper, ne-
kaj let kasneje še hči Tinka. Po 
vrnitvi v Celje je Ljubo Domjan 
sp^t začel delati v Aeru, kjer je 
nastal zelo močan oblikovalski 
od<^elek. Jedro so tvorili še Ra-
dovan Jenko, ki se je istočasno 

vrnil s študija v Varšavi, Rafko 
Počivašek in Gregor Švab. 
»Skupaj še z nekaterimi je na-
stala ekipa, ki je takrat delala 
dobre stvari. Vsako leto smo 
izdelali tudi koledar in si z njim 
ustvaril imidž.« Ena od prelom-
nic so bili tudi plakati za takrat-
ni Teden domačega filma v Ce-
lju. 

Od svobodnjaica 
do podjetnika 

Po nekaj letih je začutil, da 
lahko gre njegov razvoj na-
prej le, če se otrese pritiska 
podjetja in sistema, ki je bil na 
določen način omejujoč. Naj-
prej je postal samostojni kul-
turni delavec in osem let delal 
s tem statusom. »Takrat še ni 
bilo računalnikov, potreboval 
si le svetel prostor, papir, bar-
vice in veliko idej. To je bil lep 
čas svobode,« pravi. 

V tem času so se iz Celja 
preselili v Kasaze. Znebil se je 
pritiskov, bremen službe, hi-
šo so dogradili, sam pri sebi je 
začutil napredek in v tem OIJ-
dobju so nastale njegove naj-
boljše stvari, pravijo kritiki. 

Sin Gašper je medtem kon-
čal osnovno šolo in se odločil 
za fotografijo, Tinko pa je ved-
no zanimalo risanje, umet-
nostna zgodovina (danes štu-
dira oblikovanje tekstila in ob-
lačil). Malo so za to gotovo 
»krivi« starši. »Kjerkoli smo 
hodili, smo najprej pregledali 
muzeje in razstave, šele nato 
luna parke,« prizna Ljubo. 

Takrat se je odločil, da konča 
svoje svobodnjaštvo in ustano-
vi podjetje, ker je tako mogoče 
štipendirati otroke, jim kasneje 
zagotoviti službo... Ustanovil je 

Triartes, studio za vizualne ko-
munikacije. Računalniški pre-
lom raje zaupa sodelavcu, nje-
govo osnovno orodje pa so še 
vedno papir, svinčnik in barvi-
ce. Za spopad z računalnikom 
ni nikoli čutil prave potrebe. 
Sicer pa je zanimivo, pravi, da 
trend v svetu kaže, da se vrača 
risba. Verjetno je prav ta eno-
stavnost risbe na njegovih pla-
katih prepričala žirijo na letoš-
njem BIO, da ga je nagradila z 
zlato medaljo. 

Večni dvomljivec 
Sam pa ni nikoli dovolj pre-

pričan v kakovost svojega iz-
delka. Le pri enem ali dveh je 
vedel, da sta prava. Običajno 
je, ko plakat konča, razočaran. 
Takrat ve, da izdelka ne more 
več popraviti in takrat najde še 
kup stvari, ki bi jih drugače 
naredil. »Zagrabi te sveta jeza, 
ker veš, da poti nazaj ni. Šele 
ko izdelek ponovno pogle-
dam čez nekaj časa, sem bolj 
zadovoljen. :Zato je zame do-
brodošla vsakršna ocena, for-
malna ali neformalna. Gospa, 
ki je enkrat na teden prihajala 
pospravit, je bila včasih moj 
kritik, njej sem pokazal izde-
lek in čeprav o tem ni imela 
veliko znanja, sem vzel resno 
vse, karkoli je rekla.« 

Sicer pa pred izdelavo pla-
kata za gledališko predstavo 
najprej prebere scenarij, po-
tem pa se želi z nekom o tem 
pogovarjati. Včasih je to reži-
ser, ki ve, kaj od predstave 
pričakuje. »S Francijem Križa-
jem sva na primer več ur pre-
sedela skupaj in reševala 
stvari, kdo drug pa tega ne 
želi. Prepustijo mi, da sam 

vse naredim, kar je tudi dober 
občutek, saj pomeni, da mi 
zaupajo. Preden dam plakat v 
tisk, ga vselej pokažem reži-
serju ali pa umetniškemu 
vodji. Včasih želi kdo dodati 
kakšen element, ki je v pred-
stavi pomemben. Samo en-
krat se spominjam, da mi je 
Igor Umpret, ki je bil v SLG 
umetniški vodja, dejal: >Lju-
bek, tole mi pa ni všeč.< Hotel 
sem plakat popraviti, pa se ni 
strinjal, češ da sem ga jaz 
naredil in da stojim za njim.« 

Druga potrditev njegovega 
dela pa so bile mednarodne 
razstave. Po prvi varšavski 
predstavitvi so ga začeli vabiti 
še na druge. Nazadnje je doži-
vel posebno priznanje, da je 
imel ponekod zagotovljeno so-
delovanje z izdelki, ki jih je sam 
izbral, brez selekcije ali žirije. 
Na leto tako sodeluje na kak-
šnih petih do desetih medna-
rodnih festivalih in razstavah. 
»Včasih je to že malo naporno, 
saj je treba izdelke izbrati, po-
slati, se prepirati na pošti, kjer 
hočejo, da stvari cariniš. To pa 
pomeni, da jih bodo odpirali in 
vse zmečkali. Naštudiral sem 
njihov pravilnik in ženske na 
petrovški pošti že vedo, kako 
in kaj, razen če ni katera na 
novo...« 

Uspešen Beneški 
trgovec 

Predstavitve v tujini so pri-
nesle Ljubu Domjanu tudi ne-
kaj zanimivih projektov. »Na 
osnovi festivala plakatov v 
Chamonu pri Parizu sem dobil 
prijetno naročilo. Leta 1991 so 
v spomin Maxu Pontyju, ki je 
narisal ciganko, simbol cigaret 
Gitanes, pripravili razstavo 
plakatov na to temo in me kot 
edinega iz takratne Jugoslavije 
povabili k sodelovanju. Prav-
zaprav sem dobil kar naročilo 
z dopisom, da sem izbran 
med 40 avtorji iz celega sveta. 
Cena je bila določena, pogoji 
in rok tudi. Naredil sem dva 
plakata, izdelke vseh so nati-
snili, razstava pa je nato roma-
la po celi Franciji.« 

Za las pa mu je ušlo naroči-
lo za nemško gledališče. To je 

bilo leta 1996 v Osnabriic^ 
kjer zberejo vsakih nekaj] 
najboljše gledališke pi^ 
na svetu. V selekciji okrog, 
plakatov je ena od deŝ  
žirij izbrala za najboljj. 
njegovega Beneškega tr^ 
ca. V skupnem seštevku 
deseti, s čimer je za dve IM 
zgrešil naročilo za eno 
nemških gledališč. 

Zanimivo je bilo tudi po. 
bilo izpred dveh let, ko gj 
Lex Drevvinski, profesor , 
akademiji za oblikovanje 
Berlinu, kot edinega Slovej 
uvrstil med najboljših sto 
svetu s povabilom k sodeloi 
nju na razstavi s temo Prihj 
nost oblikovanja v Potsdaa 
Treba je bilo narisati povsj 
enostavno risbo in jo posi 
po faksu. 

Kot nekakšno protiutež pl 
katom se je leta 1994 lotil izd 
lave znamke za takratne olii 
pijske igre v Lillehamerju. N 
ročniki so želeli dve znamki: 
motivom slaloma, v katere 
smo bili takrat dobri, in s tt 
ali skoki. Poleg tega je mffl 
biti zraven golobček z veji 
kot simbol miru. »Zadevo s« 
rešil tako, da sem narisal t 
lobčka na smučeh. Kje ste 
videli golobčka na smučeh,! 
me vprašali in izbrali navadJ 
risbo slalomista in tekača,« d 
žaluje še danes. 

vinograd in tenis 
Kako ob vsem tem naj 

sprostitev, navdih? V vinogr 
du, na teniškem igrišču, ® 
kakšnem potovanju ali smi 
čanju, odgovarja Ljubo. 
malo nenavadno je v Savin 
ski dolini najti vinogra'd s 50 
trsi, kakršen je ob hiši Domi-
novih, vendar pa naj bi P 
zgodovinskih virih celj^ 
opatje tu pridelovali najbolj^ 
vino, dokler vinogradov ' 
uničila trtna uš in so zaČ̂  
saditi hmelj. »Včasih po V 
teden ne naredim ničesar. ̂  
pa uro in več sedim za vd̂  
in nič pametnega mi ne prf 
na misel. Takrat se spreh' 
dim skozi vinograd ali P 
grem na Bukovico, odigra^ 
prijatelji kakšen teniški dvo 
boj in potem gre lažje ^ 
prej.« »Pridelek« pa je vsaP 
leto bolj žlahten... 

TATJANA CVIÎ I 
Foto: GAŠPER DOMJA' 

Blaž Lukan k Domjam 
razstavi v Ljubljani leta 19̂  
»Premiera plakata, ki se n 
prej pojavi nekje pri vrat 
ski loži, zapakiran v sv< 
njih, iz katerih igralci ni 
lično trgajo še vroče prve p 
merke, navadno prinese 
ansambel nelagodje. | 
njem se namreč zrcali up 
zoritev, še preden je ta stop 
pred občinstvo, predsta 
stopi v prostor, ko so igral 
tako rekoč še >sredi< dela, to 
neke vrste preuranjena p 
miera! In - kar je najhuje -
plakatu sploh ni tiste uprij 
ritve, ki se pripravlja i 
odru... Reakcije igralčevi 
gledališki plakat so obič^ 
burne in odklonilne. Todai 
burnost in odklon, ki brži 
ne izhajata iz strahu pi 
bližajočo se premiero, n 
krivata tipično gledališko 
tuacijo, ki se manifestira 
napetosti in konfliktu. Zai 
slimo si plakat, ki ga gledal 
ka ekipa povsem brez rezi 
ve sprejme: dolgčas.« 

Jože Domjan pri delu: »Računalnik me ni nikoli zamikal.« 

Uspešnica: plakat za predstavo Beneški trgovec. 
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Verzi za mrtve, ki 
• • M « « v « • jih slisijo zivi 

Valter Verhovšek je med 
tistimi, ki se na pokopališču 
v Žalcu z nagovori poslav-
ljajo od umrlih. To dela zad-
njih sedem let. Doslej je imel 
že blizu dvesto govorov, ki 
pa so se od drugih razlikova-
li po tem, da so se vedno 
začeli z nekaj verzi. 

»Nekateri svojci so želeli, 
da poslovilni govor začnem z 
verzom. Začel sem brskati po 
slovenski poeziji in iskal pri-
merne verze. Ker mi je to 
vzelo preveč časa, velikokrat 
pa tudi nisem našel primer-
nih, sem se odločil za bolj 
enostavno pot: verze sem za-
čel pisati sam. Ljudje so to 
lepo sprejeli in tako je postala 
navada, da zdaj vsak poslovil-
ni govor opremim z verzom, 
ki se opira na moje poznava-
nje pokojnika.« 

Valter Verhovšek najprej 
obišče sorodnike pokojnika, 
nato pa pripravi govor, katere-
ga jim en izvod po pogrebu 
vedno izroči. Na pokopališču 
povedane misli v verzih ka-
sneje svojci mnogokrat upora-
bijo tudi pri zahvalah v časo-
pisih. Zanimivo je, da nekate-
ri pridejo na pogreb samo za-
to, da slišijo uvodne misli, ki 
so vedno avtorsko delo Valter-
ja Verhovška, ki je leta 1995 
izdal drobno pesniško zbirko 
»Dvajset mojih pesmi«, letos 
pa končal zanimivo in zahtev-
no pesnitev o Celjskih grofih. 
Pesmi je objavljal tudi v neka-
terih časopisih. 

Valterju je težje govoriti na 
pogrebih prijateljev in ljudi, 
ki jih dobro pozna, prav tako 
ga prizadene smrt otrok. Zani-
mivi so odzivi svojcev, ki jih 
obišče pred pogrebom: »Mno-
gi se takrat spomnijo stvari, o 
katerih dolgo niso na glas go-
vorili. Žal se srečam tudi z 
ljudmi, ki rečejo hvala bogu, 
da ga ni več, čez dva meseca pa 
niu postavijo tak spomenik, 
da samo gledaš! Ljudje smo v 
najtežjih trenutkih pač različ-
ni.« 

Med napisanimi verzi za mr-
tve, ki jih poslušajo živi, so 
tudi naslednji: »Zdaj tukaj mir 
/e in tišina. Končala se je tvoja 
Pot. Slovo prekriva bolečina 
in še besede moje bo odnesel 
^eter v ta pomladni dan...« 

»Ljudje sklenili so glave kot 
rože, ki venijo, da v tihi žalo-
sti, molče od vas se poslovi-
jo...« 

»Zasnežena je dolina in še 
hmeljišča pusta so. Zdaj je 
tukaj bolečina in besede moje 
za slovo.« 

Zadnji govor je imel ob po-
grebu znanega in spoštovane-
ga Žalčana, hmeljskega stare-
šine in dolgoletnega gasilca, 
Ivana Pražnikarja: 

»Dolii a k počitku se pri-
pravlja, da nam na pomlad 
znova oživi. A srce se od prija-
telja poslavlja, ki ga še solza 
več ne prebudi.« 

Valter Verhovšek je umirjen 
gospod, ki ima trgovino Lovec 
na Glavnem trgu v Celju, v 
prostem času veliko bere in 
razmišlja o življenju. Poslo-
vilni nagovori na pokopališ-
čih tudi na njem puščajo rane: 
»Prvih pet let sem to počel 
intenzivno, zadnji dve leti to 
delam manj... Vsaka zgodba 
pusti v meni vsaj nekaj dni 
hudo bolečino. Pa vendar sem 
zadovoljen, da so ljudje ob 
izgubi ljubljene osebe zado-
voljni, ker slišijo o njem nekaj 
lepih misli, za spremembo v 
verzih.« 

TONE VRABL 

Valter Verhovšek 

Lučke za praznike 
z obešanjem lučk, ki bodo razsvetljevale celjske mestne 

ulice v predprazničnem času do konca leta, so v Celju letos 
pohiteli, saj so dela v mestnem središču že bolj kot ne 
končana. 

Kot je znano, se bo predpraznično vzdušje v Celju letos začelo 
že zgodaj, 17. novembra oziroma dober teden pred prvo 
adventno nedeljo, v Mestni občini Celje pa bodo letos prvič 
poskrbeli tudi za osvetlitev obeh mostov čez Savinjo, saj naj bi 
se del predprazničnega dogajanja v celju selil tudi na Savinjsko 
nabrežje. IS, Foto: GAŠPER DOMJAN 

Z Uhcem nad nesnago 
Prekomerne količine ušesne-

ga masla, ki se z leti naberejo 
v naših ušesih, lahko povzro-
čajo glavobole, vrtoglavice, 
slabši sluh, zvonenje v uše-
sih, srbenje in še kaj. Spira-
nje, ki ga opravljajo v zdravs-
tvenih ustanovah, je lahko 
neprijetno ali tudi boleče, zato 
je invalidsko podjetje Svetlo-
ba iz Celja pričelo izdelovati 
tulce za neboleče čiščenje ušes. 

Napravo si je že pred časom 
zamislila ena izmed delavk v 
podjetju, ki ga prostovoljno 
vodi Adolf Videnšek. V njem 
so štiri zaposlene osebe z ok-
varo vida in ena zdrava oseba, 
njihova poglavitna dejavnost 
pa je fotokopiranje, prodaja 
drobnega pisarniškega mate-
riala in vezava. 

Novost, ki so jo poimenova-
li Uhec, sodi v program nege 
telesa. Tulci so ročno izdelani 
iz platna in voska. Nanj na 
označenem mestu namestimo 
zaščitni obroček in ga prižge-
mo na vrhu. Toplota in podt-
lak, ki pri tem nastaja, izsesa-
va iz ušesa odvečno ušesno 
maslo. Celoten postopek traja 
od deset do petnajst minut (za 
eno uho), vedno pa je potreb-
no očistiti obe ušesi, da se 
pritisk uravna. »Za medicino 
je to prevelika izguba časa, 
zato so tulci primernejši za 
samostojno uporabo oziroma 
alternativno medicino. Da gre 

za učinkovit in varen posto-
pek, so potrdili tudi nekateri 
zdravniki,« je povedal Viden-
šek in dodal, da izdelka ljudje 
žal še ne poznajo dovolj. Uhce 
je moč kupiti v nekaterih le-

karnah v Celju in okolici, uše-
sa pa vam lahko očistijo tudi 
na sedežu podjetja Svetloba 
na Gregorčičevi ulici v Celju. 

BOJANA JANČIČ 
Foto: GAŠPER DOMJAN 

Praznik krajevne 
skupnosti Vrbje 

Krajevna skupnost Vrbje v žalski občini praz-
nuje svoj praznik 1. novembra, v spomin na 
referendum leta 1979, ko so se krajani odločili 
za ustanovitev samostojne krajevne skupnosti. 

Tudi ob letošnjem prazniku se bo zvrstilo več 
prireditev. Tako bodo v sredo, 8. novembra, ob 16. 
uri v Domu krajanov odprli razstavo ročnih del s 
srečanjem starejših krajanov in kulturnim progra-
mom. Dan kasneje bo zbor krajanov, ki se bo pričel 
ob 19. uri. Slavnostna seja sveta KS s podelitvijo 
plaket in priznanj bo v petek, 10. novembra, ob 18. 
uri. Na sam praznik, 11. novembra, pa bo v Domu 
krajanov veselo martinovanje. Za KS Vrbje se 
izteka zelo uspešno leto, saj so bila poleti zaklju-
čena obsežna obnovitvena dela v središču vasi z 
izgradnjo kanalizacije, pločnikov, obnove vodovo-
da, cest itd. T. TAVČAR 

Mladi za Celje 
Ideja o ustanovitvi Mladinske sekcije Turi-

stičnega društva Celje, ki sta jo oblikovali Vesna 
Vidovič in Savina Sečki s celjskega turističnega 
društva, je očitno naletela na lep odziv pri 
mladih, saj naj bi bilo zanimanje za članstvo iz 
dneva v dan večje. 

Z novimi močmi in zanimivim programom naj 
bi sekcija obogatila turistično ponudbo mesta in 
vanjo vključila tudi številne druge izobraževalne 
institucije. Med načrtovanimi aktivnostmi so med 
drugim kreativne delavnice, povezovanje s sorod-
nimi društvi, organizacija »pouličnih drobnih do-
gajanj« in podobno. Ali bodo svoje pobude tudi v 
resnici udejanili, bomo videli že kmalu po uradni 
ustanovitvi, ki bo v torek, 7. novembra. Takrat bo 
tudi imenovan predsednik sekcije, ki so ga bodoči 
člani sicer že izbrali. Bo J. 

Žalec in Gotovlje 
najlepše urejena 

Turistična zveza Spodnje Savinjske doline bo 
v dvorani doma Krajanov na Gomilskem na 
javni radijski oddaji v soboto, 4. novembra, 
podelila priznanja za najlepše urejen kraj v 
Spodnji Savinjski dolini. Obenem prirejajo tudi 
prvi turistični ples. 

Pomagajmo Branku 
o invalidu Branku Zupancu iz Rifen-

gozda pri Laškem, za katerega sta Ob-
močno združenje Laško in njegova Komi-
sija za socialna vprašanja začela tudi 
humanitarno akcijo zbiranja denarja za 
ureditev stanovanjske hiše, smo pisali 
tudi v našem časopisu. 

Do konca septembra se je na žiro računu 
tako nabralo okoli petsto tisoč tolarjev, kar je 
le 17 odstotkov potrebnih sredstev. Območ-
no združenje zato poziva posameznike in 
podjetja, da po svojih močeh finančno poma-
gajo Branku in se obenem zahvaljujejo vsem 
dosedanjim darovalcem. Za vse, ki želite 
pomagati mlademu invalidu do novega do-
ma, lahko denarno pomoč nakažete na ŽR 
Območnega združenja RK Laško 50710-678-
49285 s sklicno številko 00 764 100, s 
pripisom »za Branka«. Bo.J. 

V programu bodo sodelovali moderator Silvo 
Teršak, Izidor Pečovnik - Dori, skupina Zasavci, 
učenci OŠ Braslovče in podružnične Gomilsko, 
oktet Gomilsko in kvintet Dobroveljski fantje. 
Komisija je urejenost krajev ocenjevala v poletnih 
mesecih. V kategoriji večjih krajev je najlepše 
urejen Žalec, med manjšimi pa Gotovlje. 

T. TAVČAR 

Od januarja pouk le 
zjutraj 

Gradbena dela v stavbi na Kocbekovi ulici v 
Celju, kjer so bili nekdaj poslovni prostori pod-
jetja Finomehanika, zdaj pa bo okoli 200 kva-
dratnih metrov prepotrebnega prostora pridobi-
la III. Osnovna šola Celje, se počasi zaključujejo. 

Po besedah ravnatelja III. OŠ Celje Ivana 
Janeza Domitroviča se bodo v novo urejeni 
učilnici, skupaj z ustreznimi garderobami, sani-
tarnimi prostori, večnamenskim prostorom ter 
kabineti za učitelje, z januarjem vselili prvošolčki, 
s tem pa bodo v III. OŠ Celje lahko prešli na 
enoizmenski pouk. V drugi fazi bo pridobitev 
dodatnih prostorov III. OŠ Celje, ki se sicer zaradi 
prostorske utesnjenosti v središču mesta ne more 
širiti s prizidkom, omogočala, da v šolskem letu 
2003/2004 preidejo na devetletno šolanje. Novou-
rejeni prostori bodo namreč prostorsko ustrezali 
potrebam všolanih šestletnikov. IS 
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S prijaznostjo proti pomanjicijivostim 
Italijanski lastniki zaceli s prenovo Golt - Za pomanjkanje snega ni kriva termoelektrarna 

Slabim razmeram, ki so v 
zadnjih letih vladale na Col-
teh, naj bi poleg slabega gos-
podarjenja botrovale pred-
vsem »zelene« zime. Precej 
je ugibanj, da naj bi bile 
manjše količine snega na 
edinem zimsko rekreativ-
nem centru v Zgornji Sa-
vinjski dolini posledica to-
plotnega vpliva Termoelek-
trarne Šoštanj. 

Boris Zupančič, vodja me-
teorološkega sektorja na Hi-
drometeorološkem zavodu 
Slovenije, nam je zagotovil, 
da za takšno trditev ni nobe-
ne osnove. Narejene analize 
so namreč pokazale, da vpli-
vov ni, zaradi velikih količin 
vodne pare v zraku bi po Zu-
pančiču morali biti vplivi ter-
moelektrarne na količino pa-
davin ravno nasprotni. Poleg 
tega prevladujejo na tem po-
dročju jugozahodni vetrovi, 
kar naj bi ugodno vplivalo na 
količino padlega snega. Dejs-
tvo je, da so zime toplejše 
zaradi klimatskih sprememb. 

te pa vplivajo na vremenske 
razmere v celotnem alpskem 
svetu. Zaradi tega v celotnem 
slovenskem sredogorju zado-
voljivih smučarskih pogojev 
ni mogoče zagotoviti brez do-
datnega umetnega zasneže-
vanja. 

Tega se seveda zavedajo 
tudi italijanski lastniki Goh. V 

prihodnjem letu načrtujejo iz-
gradnjo umetnega akumula-
cijskega jezera, iz katerega 
bodo lahko zasneževali celot-
no površino smučišč. Že v teh 
dneh pa naj bi zaključih pre-
novo gondole, ki iz Žekovca 
vozi na vrh Golt. Končali so z 
menjavami vlečnih vrvi in 
opravili poskusno obratova-

nje. zamenjali pa bodo tudi 
obe gondolski kabini ter po-
polnoma prenovili dostope 
do njiju, tako da se bodo ti 
sedaj odpirali avtomatsko. 

Lastniki želijo določene po-
manjkljivosti na Golteh zaen-
krat omiliti s kvalitetno po-
nudbo in odnosom do obi-
skovalcev. Z nakupom Golt 
so Italijani želeli ohraniti de-
lovna mesta in ustvariti nova, 
predvsem za ljudi iz Zgornje 
Savinjske doline. Kot pa je 
bilo slišati, bodo v domačem 
okolju težko zagotovili za-
dostno število kvalitetnih go-
stinskih delavcev, kadri od 
drugod pa seveda predstav-
ljajo dodaten strošek. 

Na celotnem področju Mo-
zirske planine je kar nekaj 
počitniških objektov posa-
meznikov in podjetij, ki sicer 
ne sodijo v kompleks smučar-
skega centra, vendar, pravijo 
odgovorni, v tem času niso 
uspeli z nobenim od njih 
vzpostaviti stikov v smislu 
morebitnega sodelovanja. 

EDI MAVRIČ 
Foto: LOJZE OJSTERŠEK 

Delavci v jesenskih dneh hitijo z zamenjavo gondolskih 
vlečnih vrvi v Žekovcu. 

Planet mode 
Tokrat se bomo spustili v 

vode blišča in estetike. Na 
spletnih straneh online me-
sečnika Fashion Planet 
(www.fpl.com) bomo na-
mreč pokukali v svet mode. 
Sam sicer nisem kakšen poz-
navalec modnih trendov, ven-
dar moram priznati, da malce 
stika z visoko modo tudi tak-
šnemu gozdnemu Jožatu kot 
sem jaz, ne more škoditi. 

Tako sem si lahko ogledal, 
kaj vse se je dogajalo na prosla-
vi ob petindvajseti obletnici 
podjetja Giorgia Armanija. Čla-
nek je napisan tako, da ga lah-
ko z zanimanjem beremo tudi 
tisti, ki se na modo spoznamo 
samo v zvezi z jesenskimi in 
pomladnimi nakupi obvezne 
garderobe. Enako velja tudi za 
ostale prispevke, od katerih ve-

lja še posebej omeniti tistega o 
vplivu razvoja fotografije na 
modo. Če se bralci počutijo 
preveč možate, da bi brali o 
tem, kaj nosijo ženske (in tudi 
moški, da ne bo pomote), si 
lahko prebrejo zapis o avto-
mobilskem designu Louisa 
Vuittona, ali tistega o Ktubu 

raziskovalcev. Bralkam pa se-' 
veda priporočam sprehod sko-
zi zanimive prispevke o novil) 
trendih v oblačenju. Skratka, 
za vsakogar se bo našlo nekaj,] 

Za tiste, ki si želijo spoznati, 
kaj se dogaja v New Yorku, je 
na voljo posebna rubrika z vse-
mi pomembnimi modnimi ID 
mondenimi žarišči. In seveda 
nakupovalnimi, da ne poza-
bim. Paša za oči in dušo, lahko 
rečem. Dovolj branja boste 
našli tudi med kolumnami. Te 
so razvrščene po tematikah, 
kot so modni dodatki, arhitek-
tura in design, umemost, tren-
di, lepota, kulinarika in podob-
no. 

O designu tega magazina ne 
gre razpravljati. Stil in okus sta 
besedi, ki povesta dovolj. No, 
ja, kam bi pa prišli, če bi bila 

spletna stran Fashion Planet 
polna utripajočih animacij risa-
nih junakov, s svetlečim, fili-
gransko načičkanim ozadjem 
in velikim napisom »Under 
construction«? Torej, estetsko 
in očesu prijetno. Še posebej 
fotografije supermodelov Nao-
mi, Christy Turlington, Cindy 
Crawford in njihovih naslednic, 
če vprašate mene. No, brez 
heca, stvari so urejene tako, 
kot se za takšno spletno stran 
spodobi. 

Ko smo že pri fotografijah, bi 
veljalo omeniti rubriko Hots-
hots, kjer so na ogled fotografi-
je znanih osebnosti na bolj ali 
manj razvpitih zabavah. Našim 
mladim bralcem moram žal 
povedati, da ne bodo videli nič 
ekcesnega ali golega. Prav tako 
zanimive so galerije modnih 
kolekcij in rubrika o potova-
njih. Mesečni horoskop je pre 
cej tog in resen, kar je nekako 
razumljivo. Končno gre za re-
sno in ugledno revijo, kajne. 

Ker format mesečnika neka-
ko ne gre skupaj z živahnim in 
vedno spreminjajočim se utri-
pom svetovnega spleta, so si 
pri Fashion Planet omislili Še 
dnevne novice. Te se, tako kot 
ves magazin, ne posvečajo iz-
ključno modi. Gre torej za kon-
cept, ki se ukvarja s spremlja-
njem življenskih stilov. Za tiste, 
ki radi kdaj pokukajo dlje od 
domačega dvorišča. 

Vasja Ocvirk 
vasja@slowwwenia.coni 

Čas za nakup 
smučarskih vozovnic 
V pričakovanju zime na Rogli - jesen v Termah Zreče 

številne ugodnosti in novo-
sti v programih Unior turiz-
ma Zreče so očitno privabile 
nove turiste v zreške Terme 
in Klimatsko zdravilišče Ro-
gla, ki se lahko letos pohvalita 
z osem odstotkov večjim šte-
vilom nočitev. V skupnem šte-
vilo predstavljajo največji de-
lež domači gostje s 65,1 od-
stotka. 

Do 3. decembra ponujajo 
Terme Zreče pet- do sedemd-
nevni program Zlata jesen, ki 
med drugim vključuje tudi 
posvet pri zdravniku, kopanje 
v termalnih bazenih, terapije 
itd., namestitev pa je mogoča v 
Vilah Terme, hotelu Dobrava 
ali hotelu Dobrava 2000. Cene 
petdnevnih programov se gib-
ljejo od 41.900 do 52.700 tolar-
jev, sedemdnevnih, pa od 
56.900 do 72 tisoč tolarjev 
Upokojenci imajo petnajstod-
stotni popust v Vilah Terme in 
desetodstotni v hotelu Dobra-
va. Jesenski najem v Vilah Ter-
me Zreče omogoča tri-, pet- in 
sedemdnevni najem apartma-
jev, ki vključujejo tudi neome-
jeno kopanje, cene pa se giblje-
jo med 24 tisoč in 55.500 tolarji. 

Na zimsko sezono se zlasti 
pripravljajo na Rogli, kjer se je 
pričela prva predprodaja smu-
čarskih vozovnic, ki bo trajala 
do sredine novembra. Smučar-
ske vozovnice boste tako lah-
ko kupili tudi do 25 odstotkov 
ceneje. Najpomembnejše no-
vosti v prihajajoči zimi na Rogli 
bodo obnovljeni bungalovi 
Smreka, povezava vlečnic Jur-
govo in Mašin žaga, prenovlje-
na restavracija Jurgovo in mož-
nost nakupa brezkontaktnih 
»key card« smučarskih vozov-

nic. Za bivanje na Rogli in v 
Termah Zreče pa so tudi to 
zimo pripravili program BOOM 
počitnic, in sicer od 24. novem-
bra do 26. decembra ter od 3. 
marca do 23. aprila 2001. V 
ceno polpenziona je vključena 
štiriuma smučars^ vozovni-
ca, kopanje na Rogli in v zreš-
kih Termah, savna, tenis, 
squash itd. 

B. JANČIČ 

Smučanje lahko dopolnite ali nadomestite z uživanjem v 
termalni vodi. 

Ljubiteljem smučin na Rogli tudi letos obljubljajo umetno 
zasneževanje in »sto dni snežne garancije«. 

http://www.fpl.com
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Končno Damir Pekič! 
l4. krog v I. SNL sta zaz-

n^niovala odmevna obra-
jjjna na Prevaljah in v Ma-
jjboru. Na Koroškem so 
odii vodilni Ljubljančani, 

Ljudskem vrtu pa se je 
vijoličastim le uspelo po-
Ijfati in ugnati Koprčane, 
prvoligaša s Celjskega sta 
pjstopila z različnim uspe-
hom: Rudar je izgubil v Se-
jani, CM Celje Publikum 
pa je zmagal na Skalni kle-
li proti Primorju. 

predvsem je presenetljiv 
poraz Velenjčanov, saj so pri-
čakovali vse kaj drugega kot 
preblisk Tabora, ki je še ved-
,no eden izmed kandidatov za 
izpad iz elitne druščine. 
Glavni sodnik Srečko Kanda-
le iz Ljubljane, ki je v času 
Šoškičeve vladavine Ob jeze-
[U že moral zrežirati lokalni 
ierbi med Velenjčani in Ce-
ljani, je bil glavna tarča napa-
dov »knapov«. Že v 27. minuti 
je namreč izključil Petra 
Šumnika, pol ure kasneje pa 
se kapetana Almirja Sulej-
nanoviča. Sanje Rudarja o 
morebitni zmagi v gosteh so 
se hitro končale, poraz pa je 
ie bolj boleč, ker trener Toni 
Tomažič tudi na naslednji 
lekmi ne bo mogel računati 
na oba kaznovana nogometa-
ia. Velenjčani bodo v soboto 
pričakali Muro, ki bo ned-

vomno iskala priložnost za 
nadomestitev točkovnega pri-
manjkljaja. Prekmurci sicer 
Velenjčanom »ležijo«, a to-
kratni obračun prihaja ob ne-
pravem času. Rudar je sicer 
na prvenstveni lestvici zdrsni 
z drugega na tretje mesto, kar 
pa je še vedno več od pričako-
vanj. Zato se mu bržčas obeta 
miren zaključek jesenskega 
dela sezone. 

CM Celje Publikum je v 
zadnji prvenstveni tekmi s 
Primorjem pokazal novo od-
liko - zmago s povprečno 
predstavo. To sicer ne pome-
ni, da so Celjani že tako iz-

kušeni in prekaljeni mojstri, 
da bi lahko uveljavljali to-
vrstno prakso, je pa res, da se 
jim končno nasmehnila tudi 
sreča. Spet se je odprlo Da-
mirju Pekiču, ki se ni veselil 
zadetka že od poletja, v ne-
deljo pa je zadel kar dvakrat. 
Zadel je v pravem trenutku, 
na začetku obračuna, ko so 
bili domačini še podjetnejši, 
potem pa so nerazumljivo 
popustili. »Nismo se želeli 
povleči pred svoja vrata, svo-
jim varovancem sem ukazal 
prav nasprotno, naj tekmeca 
pokrivajo bistveno višje, 
vendar tako se je pač razplet-
lo. Jasno je, da moramo biti 
zadovoljni z novimi tremi 
točkami,« je pojasnjeval 
celjski strateg Marijan Pu-
šnik, ki ga že v soboto čaka 
nova težka preizkušnja. Go-
stovanje na Obali pri Kopru 
vsekakor ne bo prijetno, če 
igralci ne bodo ponovili svo-
jih najboljših tekem. Pri CM 
Celje Publikumu se sicer bo-
jijo, da bodo nadaljevali s 
tradicijo in igranjem po si-
stemu toplo-hladno, vseeno 
pa ohranjajo optimizem in 
se nadejajo boljšega učinka 
na Bonifiki. Zmaga v 15. 
krogu bi pomenila lepo na-
poved za štajerski derbi z 
Mariborom Pivovarno Laško 
na polni Skalni kleti. 
; : T O M A Ž LUKAČ 

Foto: GREGOR KATIČ 

Damir Pekič: dvakrat v 
polno. 

Gorenje je presenetilo 
v koroško-šaleškem der-

biju 3. kroga v 1. A slovenski 
rokometni ligi je velenjsko 
Gorenje v Slovenj Gradcu 
presenetilo favorizirane do-
mačine in iztržilo neodločen 
rezultat. S tem so vnovič na-
povedali kandidaturo za vi-
soka mesta, očitno pa so tudi 
v boljši formi, kot pred ted-
nom ali dvema. 

Velenjčani so namreč pred 
prvenstvom kazali že skoraj 
vrhunsko pripravljenost, po-
tem pa je sledil padec, po 
mnenju trenerja Mira Požu-
na predvsem zaradi mladosti 
in neizkušenosti. Toda pri Go-
renju so se stvari očitno zasu-
kale v želeno smer in najbrž 
ne bi bilo presenetljivo, če bi 
nadaljevali z uspešnimi pred-
stavami. Na Koroškem so na 
trenutke že odigrali izjemno 
preudarno in kakovostno in -
kar je tudi pomembno - vzdr-
žali vse do konca, kljub ne-
nehnemu tesnemu rezultatu. 
V takšnih srečanjih naj bi se 
bolj znašli izkušenejši roko-
metaši Preventa, a je Gorenju 
uspelo iztržiti pomembno 

točko s Sovičevim golom v 
zadnjih sekundah. V nasled-
njem krogu čaka »rumeno-čr-
ne« še drugo zaporedno gosto-
vanje, tokrat pri Veliki Nede-
lji. Le-ta je v 3. krogu presene-
tila Dobovo na njenem igrišču 
in posredno pokazala zobe tu-
di vsem naslednjim nasprotni-
kom. 

Do nove lahke zmage so 
prišli rokometaši Celja Pivo-

varne Laško. Strelci so bili 
spet izjemno razpoloženi in 
so mrežo slabega Inles Rika 
zatresli kar 37-krat. To je tudi 
povprečje pivovarjev v letoš-
njem državnem prvenstvu. 
Minulo soboto se je v pravi 
luči predstavil Mustafa Tor-
lo. Vratar, ki je letos prišel iz 
Trebnjega, je zbral kar 19 
obramb in povsem zaustavil 
Ribničane, na drugi strani pa 
jih je rešetal izjemno razpolo-
ženi Roman Pungartnik, ki 
se je zaustavil šele pri 11 za-
detkih. Vsekakor so Celjani 
vsaj za razred boljši od večine 
prvoligaških tekmecev, ven-
dar bodo pravo moč zaneslji-
vo prikazali šele v ligi prva-
kov. Vsaj del odlik pa bo po-
trebno predstaviti že konec 
tedna na Dolenjskem, kjer bo-
do gostovali pri Trimo Treb-
njem. Zdi se, da bo spopad 
proti Celjanoma Robiju Šafa-
riču in trenerju Mušu Topla-
ku, ter bivšemu pivovarju Ja-
niju Likavcu pravšnje ogreva-
nje pred odhodom v Turčijo 
čez dober teden dni. 

T.L., Foto: G.K. 

Trener Gorenja Miro Požun 
je lahko zadovoljen s formo 

svojih varovancev. 

Kosmač drugič zapored 
Državno prvenstvo v Big Airu in akrobatsko smučarskih skokih v vodo 

V organizaciji Freestyle 
Board Ski kluba iz Celja je 
bilo minuli konec tedna na 
skakalnicah Šmartinskega 
jezera v Celju državno pr-
venstvo v smučarsko akro-
batskih skokih v vodo. 

Trinajst tekmovalcev iz šti-
rih slovenskih klubov se je 
pomerilo v treh kategorijah: 
Big Airu, pokončnih skokih in 
absolutnih skokih. Organiza-
tor je imel izredno srečo z 
vremenom, zato smo lahko 
videli obilico lepih in atrak-
tivnih skokov tako pri fantih 
l̂ ot pri dekletih, kjer je v vseh 
treh kategorijah zmagala Nina 
^ednarik iz ASK Slammer 
Ljubljana pred klubskimi so-
'ekmovalkami, Nežo Mihalič 
'n Polono Radiševič. »Naslo-
nov sem seveda zelo vesela, 
čeprav me še vedno boli glava 
Paradi visokih skokov in trdih 
Pristankov. Sami skoki mi si-
îer niso uspeU tako kot sem si 
^mislila, kljub temu pa sem 
Zadovoljna. Poleg Lega moram 
Glodati, da so bili pogoji zelo 
'lobri, skakalnica odlična, na 
foko pa nam je šlo tudi vre-
tie,« je po podelitvi priznanj 
^ejala varovanka trenerja Ale-

Špana, Nina Bednarik, ki 
îcer ni specialistka za skoke, 
âj se bolj posveča vožnji po 

Srbinah, kjer jo letos čakajo 
'®kme evropskega pokala in 
ttladinsko svetovno prvens-
tvo. 

Pri fantih je v Big Airu zma-
gal Matej Hribar (ASK Slam-

mer Ljubljana) pred klubskim 
kolego Juretom Pogačarjem 
in Silvom Ovnom iz SK Krka 
Rog Novo mesto. V pokonč-
nih skokih je prav tako slavil 
Matej Hribar pred Miho Jem-
cem in Tinetom Rogičem (vsi 
ASK Slammer Ljubljana), v 
najprestižnejši kategoriji ab-
solutnih skokov na veliki ska-
kalnici pa je Matej Hribar os-
vojil 3. mesto, za Žigo Bojcem 
(SAK Kranj) in šele 16-letnim 
Celjanom Maticem Kosma-
čem iz FBSK Celje. »Zmage se 
veselim predvsem zaradi dejs-
tva, ker skoraj poldrugi mesec 
nisem vadil zaradi težav z 
opremo. Tudi danes ta ni bila 
najboljša, saj nanjo še čakam, 
zato s samimi skoki nisem 
povsem zadovoljen, a naslovu 
se vseeno ne gleda v zobe,« je 
dejal Matic, ki je s tem ubranil 
lanski naslov, pred njim pa je 
še glavni del sezone na snegu, 
kjer ga čakajo tekmovanja za 
evropski pokal in mladinsko 
svetovno prvenstvo, ki bo fe-
bruarja na Češkem. Sam upa, 
da bosta s trenerjem Grahe-
kom avgusta prihodnje leto 
odpotovala tudi na tekmo sve-
tovnega pokala v Avstralijo, 
kjer bi si lahko zagotovil celo 
nastop na olimpijskih igrah v 
Salt Lake Cityju leta 2002. 

»Poleti sva bila na dobri poti, 
ko je skakal že trojni salto z 
vijaki, a zaradi omenjenih te-
žav z opremo bo stvar šla neko-
liko počasneje, toda Matic je še 
zelo mlad, zato so pred njim še 
mnoga velika tekmovanja, če 
bo delal kot dosedaj. V letoš-

njih tekmah za evropski pokal 
načrtujeva uvrstitev med prvo 
peterico v skupni razvrstitvi, 
medtem ko je na mladinskem 
svetovnem prvenstvu morda 
sposoben osvojiti celo meda-
ljo,« je dejal trener Franci Gra-
hek, ki je bil kot organizator 
tega tekmovanja lahko zadovo-
ljen prav z vseh vidikov. 

' ; " . DEJAN OBREZ 

Judoistke odpovedale 
Prejšnji teden je bilo v Tu-

niziji mladinsko svetovno 
prvenstvo v judu. Med več 
kot 400 judoisti in judoist-
kami iz 70 držav so nastopi-
le tudi 3 Celjanke. Članice 
Sankakuja Urška Žolnir, 
Maja Frece in Petra Nareks 
niso izpolnile pričakovanj 
in so se morale zadovoljiti le 
z dvema 9. mestoma. 

Dosežek je vse prej kot pri-
čakovan, saj je bila naša od-
prava izjemno optimistično 
razpoložena pred odhodom 
na MSP. Trener Marjan Fab-
jan je namreč napovedoval 
odličje, želel pa si je celo še 
več, čeprav je menil, da tudi 5. 
mesto ne bi bilo razočaranje. 
Toda tako bledih predstav svo-
jih varovank si ni znal pred-
stavljati. Urška Žolnir in Ma-

ja Frece sta v svojih kategori-
jah prikazali vsaj kolikor toli-
ko dobre boje in sta se uvrstili 
na 9. mesto. Predvsem od dva-
kratne mladinske evropske pr-
vakinje Urške Žolnir smo pri-
čakovali bistveno več, pa tudi 
sama je menila, da se je spo-
sobna povzpeti zelo visoko. 
Toda po uvodni zmagi nad 
Američanko Vanetsos se je za-
čela njena agonija. Z nižjo, a 
izjemno žilavo in močno Ja-
ponko Tanimoto Žolnirjeva 
pač ni imela pravih možnosti 
za zmago, čeprav je začela 
bolje, usoden pa je bil nas-
protničin vvazaari. Japonka se 
je nato prebila do polfinala in 
s tem naši predstavnici omo-
gočila nastope v repesažu. 
Tam je naletela na Kubanko 
Hernandezovo in jo napadla. 

potem pa popustila in ji dovo-
lila zmago. Z enako uvrstitvi-
jo je razočarala tudi Maja Fre-
ce, še bolj pa je odpovedala 
Petra Nareks, ki je ostala celo 
brez uvrstitve. Trener Marjan 
Fabjan je bil po vesteh iz Na-
beula silno razočaran, podob-
no so bile razpoložene tudi 
njegove varovanke. Pri Sanka-
kuju so namreč stavili na vr-
hunec sezone, razpletlo pa se 
je bistveno slabše, kot so pred-
videvali. Vseeno pa si lahko 
boljše dosežke obetamo že na 
naslednjih velikih tekmova-
njih, kjer bo konkurenca za-
gotovo podobno močna kot v 
Tuniziji, kjer so imele največ 
uspeha reprezentance Japon-
ske, Gruzije, Francije in Bra-

-zilije. 
T.L. 

ŠPORTNI KOLEDAR 
SOBOTA, 4.11. 

NOGOMET 
I. SNL, 15. krog - Koper: 

Koper - CM Celje Publikum 
(14), Velenje: Rudar - Mura 
(18). 

III. SNL - sever, 13. krog -
Zreče: Zreče - Vransko, Ptuj: 
Ptuj ' Mons Claudius, Šo-
štanj: Usnjar - Montavar Ro-
goza (vse 14). 

KOŠARKA 
Liga Kolinska, 7. krog -

Laško: Pivovarna Laško - Za-
gorje (18.30), Šentjur: Kemo-
plast Alpos - Rogla (19), 
Kranj: Triglav - Savinjski 
Hopsi (20.15). 

1. B SKL, 6. krog - Ljublja-
na: Bežigrad - Banex, Šoštanj: 
Elektra - Union Olimpija ml. 

1. SKL (ž), 9. krog - Mari-
bor: Maribor - Merkur Celje. 

ROKOMET 
l.DRL (m), 4. krog - Treb-

nje: Trimo - Celje Pivovarna 

Laško, Velika Nedelja: Velika 
Nedelja - Gorenje (obe 19). 

1. DRL (ž), 7. krog - yublja-
na: Olimpija - Žalec, Škofije: 
Burja - Vegrad. 

ODBOJKA 
1. DOL (m), 5. krog - Šem-

peter: SIP Šempeter - Salonit 
Anhovo. 

I. DOL (ž), 5. krog - Novo 
mesto: TPV Novo mesto - B&L 
Utrip Šempeter. 

NEDEUA,5.li. 

NOGOMET 
II. SNL, 14. krog - Šentjur: 

Šentjur - Beltinci, Šmartno ob 
Paki: Esotech Šmartno - Brda, 
Ljubljana: Viator&Vektor -
Dravinja (vse 14). 

T0REK,7.11. 

KOŠARKA 
Pokal Saporta, 4. krog -

Valencia: Pamesa - Pivovarna 
Laško. 
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Savinjčani in 
Zrecani drugič 

V 6. krogu košorkarskego DP brez večjih presenečenj - Pri Rogh mirno, 
v 

v Šentjurju še ne 

v 6. krogu prve košarkarske lige Kolin-
ska so slavili trije klubi s Celjskega, svoj 
peti poraz pa so doživeli Šentjurčani, to-
krat na Kodeljevem. Poraz s 14 točkami 
razlike je tudi najvišji Kemoplast Alposa, 
saj so do sedaj kar trilcrat izgubili za točko 
in enkrat za štiri, tako da imajo kljub petim 
porazom v šestih krogih še vedno pozitiv-
no razliko danih in prejetih košev, kar je 
svojevrsten rekord, a slaba tolažba ob po-
gledu na lestvico, kjer so na zadnjem me-
stu. 

Prevečkmt se dogaja, da popolnoma »pogo-
rijo« v eni sami četrtini, kar se jim je primerilo 
tudi tokrat, ko so si Ljubljančani po vodstvu 
Šentjurja po prvi četrtini, občutnejšo prednost 
priigrali v drugi in jo nato uspešno ohranili do 
konca. Svojo drugo zaporedno zmago, tokrat 
proti Heliosu, so v državnem prvenstvu zabe-
ležili Savinjski Hopsi, ki so se medtem tudi 
poslovili od pokala Radivoja Korača in Ameri-
čana Molnarja, ki ni zadovoljil stroke, zato je 
že odpotoval domov, na Pol-
zeli pa že iščejo zamenjave. 
Tako so v teh dneh na preiz-
kušnji trije tuji košarkarji. Ju-
goslovan Milan Jeremič, ki je 
kljub šele 23 letom že igral v 
Belgiji, Italiji in Grčiji, nazad-
nje pri Iraklisu, košarkarsko 
pot pa je pričel v beograjskem 
Partizanu, se za mesto na 
centrskem položaju bori z 32 
letnim Američanom Keithom 
Hughesom, ki že devet let 
igra v Evropi, njegov zadnji 
klub pa je bil bolgarski Černo-
morec. Poleg omenjenih ko-
šarkarjev je na preizkušnji še 
Sean Moor, 25 letni Ameri-
čan, ki igra na mestu organi-
zatorja igre in je po besedah 
trenerja Savinjskih Hopsov 
Mihajla Počeka tudi najbližje 
ostanku na Polzeli in ni izklju-
čeno, da bi kdo od omenjene 
trojice nastopil že v soboto, 
ko bodo Savinjčani gostovali 
v Kranju. 

Prvi zapleti 
v Laškem pravzaprav nič 

novega. Moštvo še naprej od-
lično igra na gostovanjih in 
slabše na svojem parketu, 
kjer beležijo tudi oba poraza 
v domačem prvenstvu. Po-
dobno velja tudi za nastope v 
pokalu Saporta. Tokrat so v 
ligi Kolinska ponovno na tu-
jem »pometli« z Martičevo 
Loko kavo. Boris Zrinski, ki 
še vedno ne more računati na 
usluge Ovčine in Miletiča, pa 
je bil na tem srečanju še pose-
bej vesel dobre igre Udriha in 
Duščaka. Prav slednji se po 
slabšem začetku prebuja in 
postaja eden boljših košar-
karjev v vrstah Pivovarne 
Laško, medtem ko so Jurak, 
Lisica in Dragšič odigrali stan-
dardno dobro. Strateg Lašča-
nov ob visokem vodstvu ni 
pozabil niti na mlada Dunovi-
ča in Fantinatta, oba pa sta se 
tudi vpisala med strelce. Po 
torkovem gostovanju Ma-
roussija v Treh Lilijah, bodo 
pivovarji tudi v soboto igrali 
doma, njihov nasprotnik bo 

ekipa Zagorja, ki jih je lani 
presenetila v Laškem, a zdi 
se, da je tokrat presenečenje 
povsem izključeno. 

Po štirih zaporednih pora-
zih so se v taboru Rogle od-
nosi počasi začeli krhati, a so 
sestanki in zmaga proti Kraš-

kemu zidarju, končno le pri-
nesli tako pričakovani mir. 
Trener Zrečanov Gorazd Bok-
šan je bil poleg zmage zado-
voljen predvsem z igro v 
obrambi, skrbi pa ga še ved-
no nesproščenost moštva, 
kar bo potrebno odpraviti do 

sobotnega lokalnega derbija 
v Šentjurju, kjer bodo igrali na 
zmago, končni razplet pa je 
po dosedanjih igrah obeh 
nasprotnikov zelo težko na-
povedati. Težave pred tem 
zelo pomembnim srečanjem 
imajo predvsem Šentjurčani, 
saj se njihov trener Igor Puč-
ko še vedno ubada s številni-
mi poškodbami. Jovanovič 
ima poškodovano ključnico, 
tudi Kočar ni povsem nared, 
še najbolj pa se pozna odsot-
nost Rovšnika, ki jo je skupil 
na tekmi s Triglavom, name-
sto njega pa sedaj kot organi-
zator igra komaj 17-letni Ma-
ček. Domači košarkarji bodo 
v svoji dvorani glede na polo-
žaj na lestvici verjetno tudi 
pod imperativom zmage, kar 
bo še dodatno psihološko 
breme, poleg pritiskov neka-
terih članov uprave, ki očitno 
precenjujejo zmožnosti svoje 
ekipe ali podcenjujejo prvoli-
gaško tekmovanje, v isti sapi 
pa pozabljajo, da so Šentjur-
čani novinci v tem tekmova-
nju, zato tudi sojenje ni tak-
šno kot bi moralo biti. Trener 
Igor Pučko, ki je po treh letih 
dela moštvo pripeljal do zgo-
dovinskega uspeha, je verjet-
no tudi zaradi teh težav že 
ponudil odstop po tekmi s 
Savinjskimi Hopsi, vendar ga 
uprava ni sprejela. Kakorkoli 
že, ljubitelji košarke in navija-
či obeh klubov imajo več kot 
dovolj razlogov za obisk so-
botne tekme, na kateri bodo 
tribune ponovno nabito pol-
ne, kakšnih večjih pritožb na 
sojenje pa tokrat ne bi smelo 
biti, saj bo srečanje sodil naš 
najboljši sodnik Iztok Rems. 

DEJAN OBREZ 
Foto: SHERPA 

Uprava Kemoplast Alposa ni sprejela 
odstopa trenerja Igorja Pucka. 

Šempetranlce odlično, 
fantje s težavami 

Odbojkarice kluba B&L 
Utrip iz Šempetra v Savinj-
ski dolini so letošnjo pre-
miero v prvi slovenski ligi 
začele nadvse uspešno in so 
po štirih kolih na četrtem 
mestu. Zato pa so toliko bolj 
bledi nastopi njihovih moš-
kih kolegov, ki bodo morali 
za obstanek med najboljšimi 
precej popraviti svojo igro. 

Igralke B&L Utrip so v prvih 
treh kolih brez težav nanizale 
tri zmage in z drugimi nepo-
raženimi ekipami krojile vrh 
lestvice. Pot so jim prekrižale 
šele lanskoletne prvakinje, 
odlične igralke mariborskega 
kluba NKBM Meltal, ki so mi-
nulo soboto gostovale v novi 
šempeterski dvorani. Favori-
ziraiie Mariborčanke, zanje 
igra tudi Šempetranka Ines 
Udrih, so se morale za zmago 
pošteno 'potruditi in napeti 
vse moči, čeprav rezultat 3 
proti O morda tega ne kaže. 

Trener ženske ekipe Dra-
gan Bojinovič, ki je dobesed-
no vzgojil uspešno moštvo, je 
pred začetkom ligaškega tek-
movanja napovedoval ne sa-
mo obstanek v prvi ligi, am-
pak tudi uvrstitev v sredino 
lestvice. Njegove besede so 
se po prvih kolih izkazale za 
preroške, če pa bodo Šempe-
tranke nadaljevale s takšnimi 
igrami, se lahko nadejajo celo 
uvrstitve v vrhnji del lestvice. 

»Naš osnovni cilj je še vedno 
obstanek v prvi ligi in obliko-
vanje takšne ekipe, ki bo lah-
ko v prihodnjih sezonah v 
njej dosegala vidne rezultate. 
Čeprav dosedanje tekme ka-
žejo, da s svojo igro sodimo v 
vrh lige, nekako na četrto do 
peto mesto, pa bomo tudi ob-
stanek glede na kakovost na-
še rezervne klopi šteli za us-
peh,« pravi Bojinovič. 

V prihodnjih kolih jih čaka-
ta gostovanji v Novem mestu 
in na Ptuju, Šempetranke pa 
načrtujejo osvojitev štirih 
točk. Tako bi ohranili pred-
nost pred ekipami na začel ju 
in si skoraj zagotovili obsta-
nek med najboljšimi. »Naši 
dosedanji rezultati za pozna-
valce odbojke niso presene-
čenje,« trdi trener ekipe iz 
Šempetra. Zato pa je morda 
toliko bolj njihova uvrstitev v 
četrtfinale državnega pokala. 
V dveh tekmah so brez izgub-
ljenega niza ugnali ljubljanski 
ŠOU Vital, njihov četrtfinalni 
tekmec pa bo klub iz Rogoze. 
Z dobro igro proti njemu bi 
odbojkarice prišle celo na za-
ključni turnir štirih najboljših, 
kar bi zagotovo pomenilo re-
snično veliko presenečenje in 
uspeh novink v ligi. 

Odbojkarji v klubu SIP 
Šempeter so prva štiri kola 
začeli s precej manj blišča, 
kot njihove ženske kolegice. 

Ekipa, ki se je lani ponovno 
uvrstila med najboljšo slo-
vensko odbojkarsko desete-
rico, je nanizala tri prepričlji-
ve poraze, uspelo jim je pre-
magati le predzadnje na les-
tvici, igralce kluba iz Brezovi-
ce. Tako so zaenkrat na zad-
njem mestu z dvema točka-
ma. Trener Uroš Dvornik 
pravi, da so zelo nezadovoljni 
z dosedanjim izkupičkom, saj 
so načrtovali in pričakovali 
pet točk, osvojili pa samo 
dve. »V tem tednu se bomo 
sestali igralci in vodstvo klu-
ba, analizirali položaj in se 
konkretno pogovorili o pri-
hodnjem delu.« Dvornik me-
ni, da bi zaenkrat še težko 
govoril o vzrokih za slabe 
igralske predstave, eden od 
njih je morda tudi ta, da se 
igralci niso najbolj ujeli z no-
vim organizatorjem igre Smr-
ketom, ki je prišel v klub pred 
začetkom ligaškega tekmo-
vanja. »Čeprav treniramo šti-
rikrat na teden, dvakrat več 
kot v lanski sezoni, ko smo 
nastopali še v drugi ligi, ne 
dosegamo dobrih rezultatov. 
Res pa je, da je konkurenca 
izredno huda, saj je prva liga 
kakovostno zelo dobra,« pra-
vi trener Dvornik. Po njegovih 
besedah prav tako ne načrtu-
jejo dodatnih okrepitev z no-
vimi igralci. 

SEBASTIJAN KOPUŠAR 

Pavlinec in Hudej ^ 
brez odličja | 

v Sydneyju so se končale 11. paraolimpijske igre, ̂ ^ 
katerih je tekmovalo več kot 4000 športnikov iz 122 držav 
med njimi tudi naši športniki invalidi. Dva tekmovalca^ 
Celjskega - Danijel Pavlinec in Janez Hudej - sta 
uvrščala med deseterico najboljših v svojih disciplinah, d̂' 
odličja pa jima žal ni uspelo. | 

Olimpijska medalja je pač cilj in želja vsakega športnika^ 
zato sta tako Hudej kot Pavlinec, kljub dobrim nastope^ 
vsaj malce razočarana. Plavalec Danijel Pavlinec je tako nj 
400 kot na 50 m prosto zasedel 6. mesto v kategoriji S6, 
nekohko slabše pa se je odrezal na 100 m prosto, kjer je bil 8, 
Velenjčan Janez Hudej je nastopil v treh atletskih panogah ij 
bil prav tako vselej med najboljšo deseterico. V peteroboju in 
metu diska je v kate^riji F54 zasedel 5. mesto, v suvanji 
krogle pa je izenačil Pavlinčev slabši dosežek. T.î  

PANORAMA 
NOGOMET 

I. SNL 
14. krog: CM Celje Publi-

kum - Primorje 2:0 (1:0); Pe-
kič (6., 10.). Tabor-Rudar 2:0 
(1:0). Vrstni red: Olimpija 29, 
Maribor Pivovarna Laško 26 
(-1), Rudar 24, Hit Gorica 21 (-
1), Dravograd, Korotan 20, 
CM Celje Publikum, Tabor 17, 
Primorje, Mura 16, Koper 15, 
Domžale 13. 

II. SNL 
13. krog: Zagorje - Šentjur 

3:0 (2:0), Dravinja - Livar 
Ivančna Gorica 1:0 (0:0); Vo-
dopivec (74.). Viator&Vektor -
Esotech Šmartno 0:3 (0:1); Ar-
lič (17., 48.), Repovž (84.). 
Vrstni red: Živila Triglav, Ja-
dran Šepič, Elan Granit Com-
merce 26, Zagorje, Ivančna 
Gorica, Dravinja 23, Esotech 
Šmartno, Nafta, Aluminij 22, 
Šentjur 18, Pohorje 16, Viator 
& Vektor, Železničar 13, Bel-
tinci 10, Renkovci 4, Brda 3. 

m. SNL-sever 
12. krog: Paloma - Zreče 

1:0 (1:0), Vransko - Ptuj 1:0 
(0:0), Mons Claudius - Kozjak 
2:4 (2:1), Fužinar - Usnjar 1:2 
(1:1). Vrstni red: Usnjar 29, 
Ptuj 28, Paloma 22, Kozjak 21, 
M. Rogoza 19, Zreče 18, Kovi-
nar Mascom, Vransko 15, Ge-
rečja vas 14, Stojnci, Krško 12, 
Hajdina 11, Mons Claudius 10, 
Fužinar 9. 

LIGA KOLINSKA 
6. krog: Loka kava - Pivo-

varna Laško 74:107 (58:83, 
37:49, 17:22); Jurak 22, Duščak 
21, Udrih 19, Dragšič, Lisica 13, 
Tilinger 7, Dunovič 5, Eržen 4, 
Fantinatto 2, Delič 1. Savinjski 
Hopsi - Helios 97:93 (78:69, 
42:46, 24:27); Belina 25, Cizej 
22, Simič 21, Kobale 13, Ručigaj 
12, Jazvin, Gorjup 2. Rogla -
Kraški zidar 80:73 (62:49, 
45:31, 25:15); Starovasnik 17, 
Benič 15, Petranovič 11, Dun-
dovič 10, Šporar"9, Herman 6, 
Temnik 5, Sivka 4, Zarič 3. 
Geoplin Slovan - Kemoplast 
Alpos 96:82 (69:57, 50:34, 
20:22); Novakovič 26, Misirača 
22, Čovič 16, Tomažin 8, Petro-
vič 3, Ribežl, Kahvedžič, Kočar 
2, A. Maček 1. Vrstni red: Krka 
Telekom 12, Union Olimpija 
11, Pivovarna Laško, Geoplin 
Slovan, Kraški zidar 10, Tri-
glav, Helios, Loka kava, Zagor-
je, Savinjski Hopsi, Rogla 8, 
Kemoplast Alpos 7. 

I. B SKL 
5. krog: Elektra - F Be2 

grad 99:82 (76:61, 44:44 
19:20); Rizman, Vugdalič 24 
Nuhanovič 12, Milic 9, Tajnii 
Zupane, Karlo 6, MaUčevič S 
Brinovšek 4, Goršek 2. G. Rj 
dovljica - Banex 66:78 (45:5{ 
39:37, 21:24); Lušenc 22, St 
nad 15, Keblič 12, Ravnihai 
Pučnik 10, Jesenek 9. Vrstu 
red: Koper 10, Jurij Plava La 
guna, Banex, Elektra, G 
Hrastnik 9, Ilirija 8, G. Radoi 
Ijica 7, ZM Maribor, Unia 
Olimpija ml., F. Bežigrad, Ra 
denska Creativ 6, Nova GOB 
ca 5. ' 

1. DRL (m) 
3. krog: Ceije Pivovarr 

Laško - Inles Riko 37:2 
(19:10); Pungartnik 11, Kokši 
rov 6, Bedekovič, Šantl 4, Ki 
linčenko, Vugrinec, Načine^ 
č, Tomšič 3, Pajovič l.PreveU 
- Gorenje 23:23 (13:11); Ru' 
tenko 7, Rozman 5, Kavaš, M 
Oštir 3, Sovič, Plaskan 2, Gaf 
šek 1. Vrstni red: Celje PivO' 
varna Laško, Mobitel Prule 6 
Prevent 5, AvtoMikolič Rudar 
Velika Nedelja 4, Trimo Tre!) 
nje. Gorenje, Slovan 3, Dobff 
va, Jadran 1, Termo, Inles Ri 
koO. 

1. DRL (ž) 
6. krog: Žalec - Baje Dae 

woo Izola 29:22 (15:10); Der 
čar 10, Zidar 6, V. Dolar 5, Lini 
4, Urankar 2, Potočnik, T. Do-
lar 1. Vegrad - Sava 23:25 
(10:7); Stevanovič 10, Rodič4 
Nojinovič, Topič 3, Dešman2, 
Kranj C 1. Vrstni red: Krim NK. 
Olimpija 12, M-Degro Piran, 
Baje Daewoo Izola 8, Žalec 6, 
Jelovica, Vegrad, Sava Kranj 4 
Burja Škofije, Gramiz 0. 

1. DOL (m) 
4. krog: Granit Slovenska Bi-

strica - SIP Šempeter 3:0 (17, l5. 
13). Vrstni red: Merkur Bled 
Kamnik 9, Olimpija 7, Pomurje. 
Fužinar 6, Salonit Anhovo. 
Stavbar IGM, Granit 5, Brezovi-
ca 3, SIP Šempeter 2. 

1.D0L (ž) 
4. krog: B&L Utrip - NKM̂  

InfondO:3 (-20,-18,-20). Vrst-
ni red: NKBM Infond Melta' 
15, Kemiplas Koper 12, Ljub-
ljana 10, B & L Utrip Šempete ' 
8, HIT N. Gorica 7, TPV N̂  
mesto 4, Venus F ŠOU, 7M 
Ljutomer 3, ElektrologistiH^ 
1, Miklavž 0. 
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Iskanje pogrešanega planinca 
Policijska uprava Celje je 

bila 25. oktobra dopoldne ob-
veščena o pogrešanju planin-
ca, 52-letnega planinca Jože-
ta Musarja iz Velenja, ki bi se 
bil moral vrniti domov prejš-
nji dan. Po šestih dneh iska-
nja ga še vedno niso našli. 

Takoj za tem, ko so svojci 
sporočiU, da ga pogrešajo, je 
bila organizirana policijska ak-
cija iskanja, ki se je, v sodelo-
vanju z gorskimi reševalci (iz 
Celja, Maribora, Kamnika, Je-
zerskega, Prevalja), z vodniki 
reševalnih psov iz Kranja in s 

pomočjo helikopterjev letal-
ske enote slovenske vojske, 
nadaljevala v četrtek in petek, 
v soboto zvečer pa so akcijo 
začasno ustavili, v nedeljo in 
ponedeljek pa iskanje nadalje-
vali v omejenem obsegu. 

Po zbranih informacijah naj 
bi bil Jože Musar odšel na 
Okrešelj, zato so ga iskali pred-
vsem na tem območju, nato pa 
so na parkirišču pod slapom 
Rinka v Logarski dolini našli 
njegov avtomobil. Iskanje so 
nadaljevali na zelo zahtevnih, 
nepreglednih in nevarnih tere-
nih na vrhovih Kamniško-Sa-

vinjskih Alp oziroma širšega 
območja Okrešlja. 

Pogrešani Jože Musar, za ka-
terim do ponedeljka popoldne 
ni bilo še nobenih sledov, je 
visok med 160 in 165 cm, je 
vitke postave, črnih las s čelno 
plešo. Oblečen je bil v hlače do 
kolen, pulover in temen ano-
rak. Obut je bil v rjave planinske 
čevlje, v zeleno-vijoličastem na-
hrbtniku pa je imel dolge sive 
hlače. Kdor bi kar koli vedel o 
pogrešanem planincu, naj to 
sporoči na telefonsko številko 
113. Upanje še vedno ostaja. 

M.A., Fotografija: PU Celje 
Pogrešani planinec Jožef 

Musar 

V Sloveniji odstranjujemo žive ljudi 
Terminologija zna biti nerodna, neprimerna, 

smešna in tudi prav grozljiva veda, ko se zazre-
mo v njene osnovne sestavine - tennine. Ali ko 
pomislimo, da je nek neprimeren ali čuden 
termin nekdo izumil - ponavadi je to oseba iz 
določene stroke - in s svojim umotvorom dosegel 
to, da je nek termin postal uraden naziv za 
nekaj, kar bi bilo državljanom prepoznavno in 
jasno ter splošno uporabno. 

Prava jeza me popade ob nazivu institucije, 
kamor dan za dnem in, na žalost vse bolj 
množično, prihajajo tujci, pribežniki, azilanti, 
ilegalci. Ko jih policisti izsledijo na naših tleh in 
opravijo z njimi ustrezne postopke, jih odpeljejo v 

neko stavbo v Ljubljani, kjer ti (večinoma) reveži 
čakajo na svojo nadaljnjo usodo. Najbrž ne 
naključno, se za to stavbo (institucijo) v uradnih 
obvestilih, v javnih službah, v sredstvih javnega 
obveščanja, v policijski organizaciji in še kje 
redno uporablja naziv »Center za odstranjevanje 
tujcev«. Lepo vas prosim! Je tisti, ki sije ta naziv 
izmislil, sploh pomislil, da gre za ljudi in ne za 
mrive živali, predmete ah nadležno mrčes? Od-
stranjujemo sneg s pločnikov, odpadke z zelenic, 
umazanijo z oblačil, podganjo zalego z deratiza-
cijo, uši z glave, pogojno tudi ostanke človeških 
trupel itd. Samo ne živih ljudi, za božjo voljo! 

MARJELA AGREŽ 

Jurišitiki na motornih saneh 
Slovenska vlada je pred petimi leti z odlo-

kom prepovedala v naravnem okolju voziti, 
ustavljati, parkirati ali organizirati vožnje z 
vozili na motorni pogon in s kolesi. Prepo-
ved očitno ne velja za lastnike motornih 
sani, ki na Mozirski planini vsako zimo v 
vedno večjem številu motijo živali. 

Nekaterim vrstam sov, ujed, gozdnih kur se 
je zaradi širjenja človeškega vpliva v zadnjem 
stoletju življenjski prostor tako zmanjšal, da 
danes živijo le še v manj dostopnih predelih 
gorskega gozda. Pogosto motenje v času mi-
rovanja lahko pomeni izginotje posamezne 
vrste z nekega področja, je razložil Toni Brez-
nik, vodja nazarske območne enote zavoda 
za gozdove. Za nadzor so odgovorni inšpek-
torji za varstvo okolja in policija, na kmetij-
skih in gozdnih površinah tudi inšpektor za 
gozdarstvo in kmetijstvo, jurišniki na motor-
nih saneh pa se zavedajo, da nihče od naštetih 
ni tehnično usposobljen za resno posredova-
nje. 

Na zavodu za gozdove ugotavljajo, da bi 
naravi najmanj škodljiva trasa lahko potekala 
po gozdni cesti Zgornji Goltnik - Verbučeva 
planina. S to možnostjo bi se istočasno izogni-
li smučarskim progam, seveda pa bi postavi-
tev trase terjala pridobitev soglasij od lastni-
kov zemljišč in vseh upravljavcev prostora. 
Zaradi krajinskega parka tudi zavoda za varo-
vanja naravne in kulturne dediščine iz Celja. 

EDI MAVRIČ 

Nezgoda v Gorenju 
v noči s petka na soboto se je v Gorenju v 

Velenju pripetila huda delovna nezgoda. 
Delavci podjetja Esotech so delali na trans-

portni poti, okoli enih pa je delavec S.K. (32) iz 
Šoštanja, pri montaži zaščitne mreže padel v 
globino treh metrov, nanj pa je potem padla 
okoli 150 kilogramov težka mreža. M.A. 

Lični velenjski redarji 
v Mestni občini Velenje so v skladu z državnim pravilnikom na novo oblekli mestne redarje. 

Tako od začetka septembra ti nadzirajo mirujoči promet v novi opremi. Pod njihovo pristojnost 
spada predvsem nepravilno parkiranje na prehodih za pešce, mestnih zelenicah ali na 
parkirnih mestih za invalide, saj na urejenih parkirnih mestih v Velenju zaenkrat še ne pobirajo 
parkirnin. LOJZE OJSTERŠEK 

Italijanka ob 
torbico 

v soboto, 28. oktobra do-
poldne, je nekdo odprl odkle-
njeno garderobno omarico 
pri bazenu v hotelu Donat v 
Rogaški Slatini. Italijanki E.C. 
(53) je ukradel usnjeno torbi-
co z osebnimi dokumenti in 
denarjem ter športno torbo z 
opremo. Storilec jo je oško-
doval za okoli 130 tisoč tolar-
jev. M. A. 

? GORELO 
,̂ JE 

Pregreta pec 
v sredo, 25. oktobra nekaj 

minut po polnoči, je zagore-
lo na območju prodajnega 
centra Hudinja v Celju. 

Zaradi pregrete termoaku-
mulacijske peči je nastal po-
žar v gradbenem kontejnerju, 
last gradbenega podjetja Gra-
diš. Ogenj so pogasili celjski 
poklicni gasilci, nastala gmot-
na škoda pa znaša približno 
300 tisoč tolarjev. 

Požar v kuhinji 
v noči s 25. na 26. oktober 

je izbruhnil požar v kuhinji 
stanovanjske hiše v Podkra-
ju pri Velenju. 

Požar so pogasili gasilci iz 
Pesjega in Velenja, v kuhinji in 
ostalih delih objekta pa je na-
stalo za okoli 3 milijone tolar-
jev gmotne škode\ ki jo je 
utrpela lastnica Š.K. Vzrok 
požara policisti še raziskuje-
jo. 

Zgorelo tri tone 
sena 

v soboto, 28. oktobra 
okrog šestih, je izbruhnil 
požar na večjem gospodar-
skem poslopju, last F.O., v 
Paki pri Velenju. 

Požar se je z gospodarske-
ga poslopja razširil še na os-
trešje stanovanjske hiše. 
Kljub hitri intervenciji gasil-
cev iz Velenja, Šaleka in Šenti-
lja, je zgorel zgornji leseni del 
poslopja, skupaj s tremi tona-
mi sena, na hiši pa je zgorel 
del ostrešja in okna. Gmotna 
škoda'znaša približno 2 mili-
jona tolarjev, preiskovalci pa 
so ugotovili, da je požar pov-
zročil kratek stik na električ-
nem podaljšku, ki je bil v gos-
podarskem poslopju. Pri ga-
šenju se je gasilec V.J. iz GD 
Šalek lahko telesno poškodo-
val. M.A. 

MINI KRIMICI 
Tatvina na 
gradbišču 

v času od 20. do 24. okto-
bra je nekdo vstopil na neza-
varovano gradbišče regional-
ne ceste v bližini mejnega 
prehoda Pavličevo sedlo, kjer 
je ukradel 100 kilogramov 
težko kovinsko konico pnev-
matičnega odklopnega kladi-
va Krupp, vredno okoli 300 
tisoč tolarjev. 

Denar in zlatnina 
v času od 21. oktobra do-

poldne do 24. oktobra po-
poldne, je neznani storilec 
vlomil v stanovanjsko hišo v 
Malih Braslovčah, last R.Č. in 
M.M. Notranjost je temeljito 
preiskal, našel in ukradel pa 
300 nemških mark in več ko-
sov zlatega nakita v skupni 
vrednosti okoli pol milijona 
tolarjev. 

V četrtek, 26. oktobra med 
6. in >18. uro, pa je nekdo 
vlomil v stanovanjsko hišo, 
last F.N., in ukradel več kosov 
zlatega nakita in nekaj denar-
ja, v skupni vrednosti okoli tri 
milijone in pol tolarjev. 

V noči s četrtka na petek pa 
je neznani storilec, na še nepo-
jasnjen način, vstopil v sobo v 
stanovanjski hiši na Maribor-
ski cesti v Celju in ukradel 239 
tisoč tolarjev gotovine. 

Nezaklenjeni 
moped 

v četrtek, 26. oktobra zve-
čer, je nekdo, z dvorišča sta-
novanjske hiše na Jeretinovi 
ulici v Celju, ukradel nezakle-
njeno kolo z motorjem Gilera 
DNA 50, rumene barva. Last-
nika S.S. je oškodoval za prib-
ližno pol milijona tolarjev. 

Vlom v atelje 
v noči na 25. oktober je bilo 

vlomljeno v prostore Foto 
studia Koma na Ljubljanski 
cesti v Celju. Neznani storilec 
si je izbral dva fotoaparata, 
teleobjektiv in kartušo za ti-
skalnik, vse skupaj vredno 
okoli pol milijona tolarjev. 

Okradena kioska 
v noči na 26. oktober je 

neznani storilec vlomil v Delov 
prodajni kiosk na Stanetovi 
ulici v Celju. Odnesel je večje 
število telekartic, več zavojev 
različnih vrst cigaret in 42 tisoč 
tolarjev gotovine. Delovo pod-
jetje Prodaja je oškodovano za 
okoli 600 tisoč tolarjev. 

V noči na nedeljo pa je nek-
do vlomil v Delov kiosk na 
Savinovi ulici v Celju. Ukradel 
je več zavojev različnih 
znamk cigaret, okoli 100 tele-
kartic ter nekaj revij z erotič-
no tematiko, vse skupaj vred-
no okoli 600 tisoč tolarjev. 

Oškodoval 
gozdarje 

v noči na 27. oktober so nez-
nanci kradli v Planini pri Sevni-
ci. Odpeljali so okoli 28 kubi-
kov bukovega in javorjevega 
lesa, ki je ležal ob lokalni cesti 
in je bil pripravljen za trans-
port. Sklad kmetijskih zemljišč 
in gozdov R Slovenije je oško-
dovan za 645 tisoč tolarjev. 

Podrl Celjanko 
Minuli petek okrog pol dese-

tih zvečer je neznan moški sle-

dil 50-letni Celjanki M.P, ki je| 
peš med bloki Na zelenici 
Celj u. Ko j o j e dohitel, j o j e p J 
na tla in ji iz rok iztrgal torbico' 
kateri je imela ključe in nel( 
hrane. Potem je zbežal pĵ  
podhodu na Ipavčevi ulici. 

Turki in Iranci v 
kombiju 

Minuli petek zvečer so pj, 
metni policisti na Vranskej 
opazili kombi hrvaške regist̂  
cije, ki jim je bil sumljiv. Ko 
se približali vozilu in opran 
postopek preverjanja, so ug 
tovili, da se je v kombiju skrivi 
lo deset Turkov in štirje Iran 
ki so v Slovenijo prišli ilegaln 
Po končanem postopku na 1 
Žalec so jih odpeljali v centeri 
tujce v Ljubljano ali v »Cent 
za odstranjevanje tujcev«, 1; 
je uradni naziv za mesto, \ 
mor prijahajo ljudje z določeii 
mi usodami. M. J 

Podjetje NT&RC d.o.o., i 
direktor: Branko Stamejčič. 

Poslovni sekretar: Suzana Rob« 
Podjetje opravlja časopisno-| 

založniško, radijsko in agencijs^ 
tržno dejavnost. Naslov: Presen^ 

va 19, 3000 Celje. ^ 
telefon (03) 42 25 000, ^ 

fax: (03) 54 41 032, ' 
Novi tednik izhaja vsak četrtek. 

Cena izvoda je 300 tolarjev' 
Naročnine: Majda Klanšek. 

Mesečna naročnina je 1000 tplarj 
Za tujino je letna naročnina 24.0 

tolarjev.'Številka 
žiro računa: 50700-601-106900 

Nenaročenih rokopisov 
in fotografij ne vračamo. ' 

Tisk: Delo, Tisk časopisov in 
revij d.d., Ljubljana, Dunajska 5 

direktor: Alojz Zibelnik. ^ 
Novi tednik sodi med proizvode, 

za katere se plačuje 8% davek 
na dodano vrednost. 

mmm 
Odgovorna urednica: 1 
Milena Brečko-Poklič. j 

Urednica Novega tednika: i 
Tatjana Cvirn. | 

Uredništvo: Marjela Agrež, Gašpei 
Domjan, Janja intihar, Bojana | 

Jančič, Brane Jeranko,. Gregor Katit 
Sebastijan KopuŠar, Urška Selišnil̂  

Ivana Stamejčič, \ 
Tajnica uredništva: Mojca Maroi 

Tehnični urednik: Franjo ^ 
Bogadi, Računalniški prelom: 

Robert Kojterer, Igor Šarlah.' 
Oblikovanje: Minja BajagiČ. 

E-mail uredništva: 
tednik@nt-rc.si; E-mai^ehničneg 
uredništva tehnika.tednik@nt-rc.i 

imum 
Odgovorna urednica: i 
Nataša Gerkeš-Lednik. 

Uredništvo:- Simona Brglez, ^ 
Vesna Lejič, Nataša Leskovšek. 

Sergeja Mitič, Mateja Podjed,; 
Tt)ne Vrabl. | 

Glasbeni urednik: Stane Špeg^j 
Vodja tehnike: Bojan Pišek.-I 

Telefon studia (za oddaje v živo) 
(03) 49 00 880, (03) 49 00 881 

E-mail: radio@nt-rc.si 

I M M I 
Opravlja trženje oglasnega prostor« 
v Novem tedniku in Radiu Celje tei 

nudi ostale agencijske storitve, i 
Vodja Agencije: Franček Pui^erČ* 
Propaganda; Valter Leben, Vojko 

Grabar, Zlatko Bobinac, Carmef 
Koprivica, Vesna Matjašič; 

Telefon: (03) 42 25 000 
fax: (03) 54 41 032, (03) 54 43 Sĵ  

Sprejem oglasov po elektronski; 
pošti: agenciia@nt-rc.si , 

mailto:tednik@nt-rc.si
mailto:radio@nt-rc.si
mailto:agenciia@nt-rc.si
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NOČNE 
^CVETKE 

V torek, 24. oktobra zvečer, 
J imel Ivica J. težave z nez-
jncem, ki je kričal pred vho-
pm v stanovanjski blok in 
pu grozil z najhujšim, če mu 
je da denarja. Policisti so 
êd blokom našli še vedno 

I j i Č e č e g a in togotnega Roma-
ja J., ki se bo moral zagovar-
kti na sodišču. 
|Na policijsko postajo je 25. 
^obra zjutraj klical občan in 
pvedal, da se pogosto, med 
pdmo in osmo uro, v bližini 
[oševe osnovne šole zadržuje 
jžitkar, ki se razkazuje otro-
lom. Kaže jim le določeno 
Hišico. 
Ijožica je bila v petek spet 
lesrečna, ko je ponoči rohnel 
n ji grozil njen pijani bivši 
eprog Anton K. Tlidi bivših se 
logosto ni mogoče rešiti. 
V soboto okrog enih je Aleš 
ijavil, da se je pred tem 
jahajal v lokalu Daj Dam, kjer 
L je napadla natakarica, ko si 
[ naročil kavo. Patrulja je 
otem ugotovila, da je Aleš 
es naročil kavo, ko bi jo mo-
al plačati, pa se je izgovoril, 
la bo to storil kasneje. Točaj-
io je zaradi tega pojasnila po-
ladel bes, pa je v Aleša zabri-
ala manjši kozarec. 
Herezija je v soboto dopold-
e prijavila, da v njenem sta-
ovanju razgraja njen izven-
akonski partner Stanko, ki je 
ostal tako nevaren, da je mo-
ila pobegniti od doma. Z 
nčko na roki ali brez - ista 
esem. 
>Pred kioskom Frutti na Mil-
inskega ulici sta se v soboto 
opoldne dva tepla. Pravza-
rav je Ivan F. tepel Danila M., 
n intervenciji pa so policisti 
igotovili, da gre za tistega Da-
lila, 2A katerim je bila razpi-
wia tiralica. Odpeljali so ga v 
apor na Gorenjsko. 
•V nedeljo popoldne je v go-
tišču Veronika lomastil 
ivonko P. Drl se je še potem, 
!o je zrl v obraz policistu, pa 
e je zato znašel v prostorih za 
•ridržanje. M.A. 

Roparja na begu 
Množična iskalna akcija na območju PU Celje končana - Sta bila roparja res oborožena? 

v petek, 27. oktobra okoli 
pol ene ponoči, je bila Poli-
cijska uprava Celje obvešče-
na, da sta na počivališču 
Zima, ob avtocesti Maribor -
Celje, dva oborožena nez-
nanca ustavila italijanske-
ga državljana P.L. (56) in 
mu, v času ko je spal, odvze-
la osebni avtomobil Audi 80. 

Italijana sta neznanca prese-
netila, ko je v svojem audiju 
počival, prestrašila pa sta ga s 
cevjo, ki sta jo uperila vanj. Cev 
je v temi močno asociirala na 
dolgocevno orožje. Ker se je 
Italijan ustrašil za življenje, sta 
imela storilca lahko delo. Z 
ukradenim avtomobilom sta se 
potem odpeljala v smeri Celja, 
policisti pa so vozilo izsledili na 
vožnji po avtocesti proti Vran-
skem. V bližini Arje vasi, kjer 
avtocesta poteka mimo gozda, 
sta storilca vozilo ustavila in 
pobegnila v gozd. Najdeno vo-
zilo so policisti vrnili lastniku. 

V iskanje, kjer je sodelovalo 
veliko policistov in službenih 
psov, se je kasneje vključil 
tudi policijski helikopter, ak-
cijo pa so okrepili še s special-
no enoto slovenske poHcije. 
Zaradi obsežne akcije je bil na 
širšem celjskem območju, 
zlasti pa na območju Spodnje 
Savinjske doline (Polzela z 
okolico) in drugod, na cestah 
delno oviran promet, saj so 
oboroženi policisti ustavljali 
vsa sumljiva vozila. Zaradi 
neuspelega iskanja so celjski 
pohcisti v soboto s cest umak-
nili blokade, operativni štab, 
ki je vodil akcijo iskanja, pa 
razpustili. V nedeljo so na PU 
Celje organizirano akcijo za-
ključiti, saj je zelo mogoče, da 
sta roparja že zapustila celj-
sko območju. Za njima na-
mreč ni bilo več nobenih sle-
dov, ni bilo obvestil občanov, 
da bi bila kje opažena. Na 
begu pa, po doslej zbranih 
podatkih, nista izvrševala na-
daljnjih kaznivih dejanj, zelo 

verjetno pa je, da nista bila 
oborožena. To domnevo potr-
jujejo izjave policistov, ki so 
ju izsledili v Arji vasi, tako je 
povedal tudi občan, ki ju je 
videl v Bregu pri Polzeli. Od-
slej bodo celjski policisti sto-
rilca iskali le še v okviru red-
nih cestnoprometnih kontrol. 

Ker sta roparja še vedno nek-
je na prostosti, objavljamo 
njun opis, če bi se nemara spet 
pojavila kje na našem območ-
ju ali kjer koli drugje. Gre za 
moška, eden je visok okoli 
180 cm in je temnejše polti in 
črnih las, ima črne brke in je 
neobrit, oblečen pa je v bolj 
svetla, pisana oblačila. Drugi 
je manjše in močnejše posta-
ve, prav tako temnejše polti in 
neobrit, oblečen pa je v šport-
na oblačila temno modre bar-
ve. Kdor bi kar koli vedel o 
iskanih osebah, naj to sporoči 
na telefonsko številko 113 ali 
na anonimno telefonsko šte-
vilko 080 1200. 

^ MARJELA AGREŽ 

PROMETNE NEZGODE 
Nezgoda pri 
prehitevanju 

Na glavni cesti zunaj na-
selja Prožinska vas, se je v 
sredo, 25. oktobra popoldne, 
pripetila nezgoda, v kateri 
sta bili ranjeni dve osebi. 

I.J. (48) iz Topol je vozil 
osebni avtomobil iz Šentjurja 
proti Celju. V bližini avtobu-
snega postajališča v Prožinski 
vasi je prehiteval osebni avto-
mobil, takrat pa mu je naspro-
ti pripeljalo tovorno vozilo s 
priklopnikom. Po tem, ko sta 
vozili silovito trčili, je v oseb-
ni avtomobil, ki ga je tovor-
njak potiskal vzvratno, trčila 
še voznica osebnega avtomo-
bila, 27-letna S.K. iz Laškega, 
ki se je pripeljala iz šentjurske 
smeri. V nezgodi je voznik LJ. 
utrpel hude telesne poškodbe, 
voznica pa je bila lažje telesno 
poškodovana. 

Smrtno trčenje 
Nezgoda s tragičnimi po-

sledicami se je pripetila v 
četrtek, 26. oktobra popold-
ne na glavni cesti Celje -
Laško. 

D.P.(19) iz Laškega, je vozil 
osebni avtomobil iz Celja pro-
ti Laškem. Zunaj naselja Tre-
merje je v dolgem levem ovin-
ku izgubil oblast nad vozilom 
in najprej trčil v odbojno 
ograjo, nato pa še v nasproti 
vozeč tovorni avtomobil. Tr-
čenje je bilo tako močno, da je 
mladi voznik poškodbam 
podlegel, njegova 17-letna so-
potnica D.L. iz Štor pa je utr-
pela lahko telesno poškodbo. 

Neprevidno 
vidjucevanje 

v Ljubiji se je v petek, 27. 
oktobra popoldne, pripetila 
nezgoda, v kateri je ena ose-
ba utrpela hude telesne poš-
kodbe. 

M.U. (46) iz Ljubije se je z 
osebnim avtomobilom vklju-
čevala v promet (z dvorišča 
stanovanjske hiše) in zavila 
levo proti Mozirju. V tem tre-
nutku je iz mozirske smeri 
pripeljal voznik neregistrira-
nega motornega kolesa, 17-
letni J.L. iz Ljubije, ki je trčil v 
levi bok avtomobila in se hu-
do telesno poškodoval. 

Prehitro na 
prednostno cesto 
Na Dobrni se je v petek, 27. 

oktobra zvečer, pripetila 
nezgoda, v kateri sta so se 
dva voznika in en sopotnik 
hudo telesno poškodovali. 

K.P. (18) iz Sevnice je vozila 
osebni avtomobil iz smeri Do-
brne proti regionalni cesti. V 
križišču je zavila levo na pred-
nostno cesto, in to v trenutku, 
ko je po njej iz smeri Lember-
ga pripeljal voznik osebnega 
avtomobila, 22-letni M.M. z 
Dobrne. V trčenju sta voznica 
in voznik utrpela hude telesne 
poškodbe, hudo poškodovan 
je bil tudi en sopotnik, 25-
letni F.Š. z Dobrne, dva sopot-
nika pa sta bila lažje ranjena. 

Umri na iiraju 
nezgode 

še ena tragična nezgoda se 
je pripetila v soboto, 28. ok-
tobra zvečer v Drešinji vasi. 

B.Ž. (48) iz Celja je vozil 
osebni avtomobil iz Petrovč pro-
ti Levcu. V križišču zunaj naselja 
Drešinja vas, je z njegove leve 
strani prečkal vozišče 49. letni 
pešec J.I. iz Drešinje vasi, voznik 
je trčil v pešca, ki ga je odbilo na 
levo stran ceste, po kateri se je 
takrat iz smeri Levca z osebnim 
avtomobilom pripeljala 52-let-
na M.K. iz Migojnic. Voznica je 
pešca prevozila, bil pa je tako 
hudo ranjen, da je poškodbam 
podlegel že na kraju nesreče. 

Poiieglega voznika 
našli doma 

v Tepanju se je v nedeljo, 
29. oktobra popoldne, pripe-
tila nezgoda, v kateri je ena 
oseba utrpela hude telesne 
poškodbe, dve pa lahke. 

I.V. (58) iz Tepanjskega vrha 
je izpred picerije v Tepanju 
zavil levo na prednostno cesto. 
Takrat je iz smeri Slovenskih 
Konjic pripeljala voznica kole-
sa z motorjem, 16-letna U.R. iz 
Spodnje Ložnice, ki je trčila v 
levi bok osebnega avtomobila 
in, skupaj s sopotnico, 15-let-
no N.J., padla po vozišču. Voz-
nica kolesa z motorjem se je 
pri padcu hudo telesno poško-
dovala, sopotnica in voznik 
osebnega avtomobila pa sta bi-
la lažje poškodovana. Voznik 
osebnega avtomobila je takoj 
po nesreči peljal dalje, a so ga 
policisti kmalu izsle^li na nje-
govem domu. 

v jarek 
Nezgoda s hudo telesno 

poškodbo se je pripetila 29. 
oktobra zvečer na lokalni 
cesti zunaj naselja Dobrina. 

Kolesar M.A. (41) iz Loke 
pri Žusmu je na ravnem delu 
ceste, v kraju Dobrina zapeljal 
levo čez cesto in v jarek, kjer 
je pri padcu z glavo udaril v 
betonski jašek. M.A. 

Potepuhi 
podarili 

sobno Icoio 
člani društva šaleških 

motoristov Potepuh iz Vele-
nja so skupaj s člani promet-
ne policije Velenje namenili 
del prostovoljnih prispev-
kov za varstveno delovni 
center Ježek v Velenju in 
njegovim 21 varovancem 
kupilo sobno kolo. 

Koordinatorka dela v VDC 
Ježek Darja Fišer, ki se svojim 
varovancem posveča z dušo in 
telesom, je povedala, da so si 
zelo želeli tega kolesa in se 
zahvalila dobrotnikom. Štirje 
člani društva Potepuh, na čelu 
s predsednikom Andrejem Ši-
ferjem, so tudi obiskali center 
in varovancem pokazali svoje 
jeklene konjičke. Ob tem so se 
lahko prepričali, kakšna pro-
storska stiska vlada v centru, 
tako da vsi komaj čakajo, kdaj 
se bo začela gradnja novih 
prostorov. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Radarske kontrole bodo 
• v petek, 3. novembra dopoldne, na območju Mozirja, 
popoldne pa na območju Laškega, 
• v soboto, 4. novembra dopoldne, na območju Žalca, v 
popoldanskem času pa na območju Šentjurja pri Celju, 
• v nedeljo, 5. novembra dopoldne, na območju Šmarja pri 
Jelšah, popoldne pa na območju Celja, 
• v ponedeljek, 6. novembra dopoldne, na območju Laške-
ga, popoldne pa na območju Mozirja, 
• v torek, 7. novembra dopoldne, na območju Celja, po-
poldne pa na območju Rogaške Slatine, 
• v sredo, 8. novembra dopoldne, na območju Šentjurja pri 
Celju, popoldne pa na območju Žalca ter 
• v četrtek, 9. novembra dopoldne, na območju Rogaške 
Slatine, popoldne pa na območju Celja. 



ZANIMIVOSTI 

NINA VAS OPAZUJE 
Bo moral Dominik plačali Miši? 

Marjana Ravnjak, simpa-
tična novinarka na nacio-
nalni televiziji, Celjanka, je 
bila pred zaključkom 35. 
Borštnikovega srečanja na 
trnih, saj nikakor ni mogla 
dobiti letošnjega nagrajenca 
Borštnikovega prstana, Ce-
ljana Sandija Krošla. 

Odlični slovenski filmski 
in gledališki igralec že dalj 
časa živi v Novi Gorici. Žirija 
Borštnikovega srečanja je 
imela najprej v mislih za pr-
stan Pavleta Rakovca-Rači-
ja, trdega Gorenjca. To je 
tisti po prsih kosmati moža-
kar, ki v televizijski reklami 
reče prikupni blondinki: »A 
greva do konca?«, nakar se 
slečeta, pardon preoblečeta 
in začneta pleskati. No, Pa-
vle si ga sicer zasluži, ven-
dar pa je še tako »mlad«, da 
bo lahko še leta igral na odr-
skih deskah. 

Pa Marjana nikakor ni 
mogla priklicati Sandija. 
»Mobitela nima, saj ga sta-
rejši neradi nosijo,« je dejala 
in prav je imela. Pa se je 
spomnila ena od mlajših no-
vinark kulturne redakcije, 
naj pokliče njegovega sina. 
Ta se je čez nekaj hipov og-
lasil in povedal: »Ob morju 

hodiva in se grejeva.« Tako 
je Marjana prva prišla do 
pogovora z 80-letnim slo-
venskim igralcem, ki pa je še 
vedno čil in zdrav. 

Vprašanje pa je, kako bo 
zdrava Miša Molk, nekoč pri-
ljubljena Mišika z nacionalne 
televizije, ki se je zapletla v 
sodni spor z nekoč najbolj 
priljubljenim slovenskim pev-
cem zabavne glasbe Domini-
kom Kozaričem, ki trdi, da 
mu je za neko oddajo, ki je 
bila povrhu še tekmovalna, 
nanje pa Dominik že načelno 
ne hodi, pomeni, da ga je 
potegnila za nos, obljubila 
50.000 mark honorarja, po-
tem pa je ostal ne samo brez 
mark, ampak celo brez tolar-
jev. Dominik zdaj zahteva 
plačilo in je Mišo Molk že 
predal sodišču. Kaj bo razso-
dilo sodišče, bomo videli, da 
pa bi morala nekaj reči davč-
na uprava, pa si mislijo vsi 
tisti, ki so prebraU Dominiko-

vo obtožbo. Da dobi tisoč 
mark dnevnice, je javno izja-
vil. No, ker je uradna in sploh 
obvezna dnevnica samo ne-
kaj čez tri tisoč tolarjev, bi bilo 
zanimivo izvedeti, če je Do-
minik res dobil po tisoč mark 
kilometrine, kdo mu jo je pla-
čal in če je zanjo kaj prispeval 
v davčno luknjo. No, pa pri 
celi zadevi sploh ni zanimiv 
Dominik toliko, kot je zanimi-
va Miša Molk. Ta mu je posla-
la pismo, v katerem je naved-
la, koliko tisoč tolarjev stane 
sekunda njene oddaje Res je 
in da mu bo plačala tako, da 
bo lahko zapel dve pesmi v 
njeni oddaji. Ker je skoraj vsa-
ka njegova pesem dolga naj-
manj štiri minute, pomeni, da 
mu bo plačala dolg s tem, da 
do Dominik lahko pel v njeni 
oddaji celih osem minut. Če 
pa bi Dominik Kozarič zapel 
na primer štiri pesmi, bi on 
moral Miši plačati krepke de-
narce. Krasna računica, toda 

tokrat brez krčmarja, beri Do-
minika. 

Pa se ne dogajajo pretreslji-
ve zadeve samo na televiziji, 
Celjani so tokrat skušali me-
šati štrene tudi v gorenjskem, 
točneje kranjskem, točneje 
sejemskem gospodarstvu. 
Hotel jih je lastnik trgovin 
Tuš, ki je pred meseci odstavil 
velikega direktorja Kranjske-
ga sejma Franca Ekarja in na 
njegovo mesto postavil svoje-
ga Boštjana Marovta. Toda 
Marovt je direktoroval samo 
tri mesece, saj je zadnja 
skupščina delničarjev Kranj-
skega sejma pokazala, da je 
medtem postal Tuš manjšin-
ski ali samo 36-odstotni last-
nik sejma, kranjska Živila, IC 
Dom in borzna hiša GBD pa 
večinski lastnik, zato so ti 
lastniki odstrehli manjšinske-
ga direktorja in na njegovo 
mesto postaviU svojega - Mit-
jo Selana. 
• • NINA KAVRAN-ADLEŠIČ 

NASMEH, 
PROSIMIJ 

Zvonka Vinkšel iz Celja je 
poslala šalo, ki jo tokrat ob-
javljamo. 

Poslovna večerja 
Možje šel na poslovno večer-

jo. Pride domov in žena ga 
vpraša, kakšna je bila hrana. 
»Same pomije!« odgovori. 
»Pa še porcije so bile tako 
majhne...« 

Jurckova družina 
Terezija Ošlak iz Kompol rada gobari in običajno ima srečo 

pri iskanju gob. Tudi nazadnje je bilo tako, ko je gobarila na 
Svetini. Našla je lepo jurčkovo družino, ki je tehtala skoraj 
kilogram in pol. TC 

Jurček s slonovo nogo 
Zdrav, čvrst jurčkov klobuk, ki ga je pred dnevi v grmovj 

ugledal Ladislav Mandič, je bil najprej razlog za gobarsk 
zadovoljstvo, na drugi in tretji pogled pa še vse kaj več. 

Med drugim tudi za ugibanja, kaj neki je pripomoglo 
obhkovanju tako nenavadnega beta, ki bi ga še najlažje prime 
jali z značilno slonovo nogo, poznano iz cvetličarskih polic. Sia 
pa Danijela Lutar, ki nam je gobana prinesla v uredništvi 
pravi, da so gozdovi okoli Bukovja pri Slivnici letos bogati 
gobami. Kljub temu, da s soprogom nista prav strastna gobarja 
imata z bero precejšnjo srečo, tako da je že kar nekaj gd 
spravljenih v zamrzovalni skrinji ali posušenih, kar pogosto pa 
so gobje jedi tudi na domačem jedilniku. Več kot polkilogramsl 
jurček s slonovo nogo pa je bil tako nenavaden, da bi ga bil 
škoda kar takoj pojesti... IS, Foto: G 

VITEZI BELEGA MESTA 
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Čez deželo krokodiljih čeljusti 
Z legendarnim spačkom od najbolj južnega na najbolj severni konec Avstralije 

p 
Ubitelji starih Citroenovih 
jI so posebna vrsta ljudi, ki 
^anje po asfaltnih trako-
I namenjali za lagodno uži-
|e življenja na mehkem renju svojega neumrlji-

pločevinastega ponosa, 
^n je druženje, cilj pa za-
li in prijetni trenutki. Tak-
ije bil tudi Raid Avstralija 

ki sta se ga letos prvič 
iJežila tudi dva Slovenca. 
P 
Ileš Matjaž se je v svojega 
fga spačka zaljubil pri 
jnnajstih letih in od takrat 
rej jim je prisegel zvestobo. 
1 spačkar ne pomeni samo 
[ti rad določeno vrsto avto-
i)ila, to je način življenja, 
oje samo njegov simbol.« Je 
D Citroen kluba Slovenije, ki 
je že več kot devetsto rednih 
nekaj manj kot dvesto pri-
iženih članov iz vse Sloveni-
V njihovem glasilu Spak je 
edel za avstralski 2 CV Raid, 
iko« starih dtroenov, pred-
m spačkov, ki jo vsake štiri 
I organizirajo avstralski Iju-
riji francoske avtomobilske 
ende. »V Avstraliji jê  pravza-
IV izredno malo teh avtomo-
3v, samo okoli dvesto, zato 
5e toliko bolj cenjeni,« pravi 
tjaž. 
;o se je odločal, ali bi se 
'ležil slovitega raida, je za 
noč prosil Janeza Kežma-
odličnega mehanika in, ja-
^ ljubitelja starih citroenov, 
mu je takoj priskočil na 
Boč. »Najbolj sem se bal 
iičnih težav, saj je za takšen 
ivig potrebna kar zajetna 
Ka denarja, a sem presenet-
to hitro našel dovolj pokro-
Kjev, ki so mi omogočili 
tovanje,« pravi Aleš Matjaž, 
no ladijski prevoz njegove-
ispačka v kontejnerju je stal 
fe nemških mark, približ-
itisoč avstralkih zelencev pa 
rezno zavarovanje in tehnič-
p"egled v Avstraliji ter stroš-
prijave. »Vendar so bili Av-
fci, posebej soorganizator 
»e Wendell, izredno navdu-
i, ko sem se pozanimal za 
tležbo, saj bi bil prvi Slove-
i na Raidu, avto pa sploh 
i avtomobil s slovensko re-

gistracijo v Avstraliji. Priprav-
ljeni so mi bili celo finančno 
pomagati, še posebej Steve.« 
Ko je slednjemu skušal razloži-
ti, kje je Slovenija, mu je ta 
odvrnil naj se ne trudi, saj je bil 
leta 1995 na podobnem sreča-
nju v Mariboru. 

Dirka brez štoparic 
Sovoznik Janez Kežmah je 

Matjažu svetoval pri nakupu 
spačka letnik 1974, ki ga je 
pred časom sam opremil z 
amijevim podvozjem. »To se 
je pokazalo za odlično kombi-
nacijo na avstralskih cestah, 
ki si tega imena skoraj ne 
zaslužijo. Vozili smo čez raz-
rite skalne poti, drugič pa se 
spet utapljali v pesku,« se spo-
minja Matjaž. Pravzaprav 
Raid sploh ni dirka, saj udele-. 
žencem ne merijo časa. Če že 
morajo napraviti lestvico us-
pešnosti, je merilo, kako je 
avto prenesel potovanje. Manj 
je okvar, boljša je uvrstitev. 

Letošnji Raid je uradno po-
tekal od Alice Springsa, kjer 
so štartali 12. avgusta, pa do 
mesta Cairnes na severnem 
koncu »spodnjega« kontinen-
ta, kjer se je pot končala 9. 
septembra. Večina udeležen-
cev se je nato - po za Avstralce 
»slabih cestah«, za večino 
Evropejcev pa skoraj brez-
potju - odpravila na Cape 
York, najsevernejšo točko Av-
stralije in spet nazaj do Cair-
nesa. Skupaj je bilo potova-
nje dolgo okoli pet tisoč kilo-
metrov. Slovenca sta bila ena 
od 24 posadk, ki si je »privoš-
čila« še Pre Raid ali Raid Cape 
to Cape, od rta Leeuwin, naj-
južnejše točke kontinenta, do 
omenjenega rta York na 
skrajnem severu. Pre Raid je 
bil dolg cehh 8.600 kilome-
trov, Matjaž in Kežmah pa sta 
skupaj z dva tisoč kilometri 
poti do Brisbaina, kjer so 
spačka znova vkrcali na lad-
jo, prevozila osupljivih 
10.600 kilometrov. 

Njun avtomobil je bil odlič-
no pripravljen, saj sta do zad-
njih etap veljala za favorita. A 
so se jima tik pred koncem 
dobesedno razleteli zobniki v 
menjalniku. Tehnični direktor 

Raida David Gries jima je nato 
iz ostankov čudežno sčaral za-
silno »tretjo in pol« prestavo, s 
katero sta se nekako privlekla 
do cilja v Cairnesu. »Vmes sta 
bila še dva >gumidefekta< zad-
njih koles, enkrat pa sva mora-
la zamenjati prekinjevalnik 
vžiga (platine, da bodo razu-
meli tudi domači mojstri, op. 
p.). Drugače je avto fantastično 
prenesel potovanje, za kar gre 

zahvala Janezovem trudu v 
Sloveniji,« je navdušen Matjaž. 

Med nezgode sodi tudi skok 
smrti v tamkajšnji >dipih<. Gre 
za nekakšne kotanje, ko se cesta 
spusti navzdol in po nekaj me-
trih spet navzgor. »Dve vrsti 
dipov sta. Skozi ene se pelješ 
dvajset na uro, da se v dvigajočo 
cesto ne zaletiš kot v steno, 
skozi druge pa lahko zdrviš se-
demdeset na uro in nato poletiš 

skozi zrak kot Peterka,« se sme-
je Matjaž. »Enega od takšnih 
dipov sva si natančno ogledala 
in nato sklenila, da posnameva 
skok. Ko pa sva pristala na cesti, 
se je pred nama odprl nov dip, 
takšen za dvajset na uro, ki sva 
ga prej spregledala. Avto se je 
zaletel v steno, da se je podvozje 
pošteno zvilo. Če ga Janez ne bi 
že v Sloveniji ojačal, bi se zago-
tovo prelomilo.« Tako pa sta se 
pripeljala s Cape Yorka vse do 
Caimesa in vmes vanj za nekaj 
časa naložila še štiri potnike. 

Zvezde 
južnega neba 

Matjaž tako ali tako prisega, 
da so spački izredno odporni 
avtomobili. »Motorji so večni, 
zračno hlajeni boksar z dvema 
valjema potrebuje samo olje.« 
Trpela sta predvsem podvozje in 
sistem vzmetenja, a so izkušeni 
udeleženci med potjo popravili 

tudi najhujše okvare. »Avto smo 
prevrnili na bok, pobrskali med 
rezervnimi deli in v nekaj urah je 
bil znova nared za potovanje.« 

To je potekalo v manjših sku-
pinah po tri do pet posadk. 
»Večje skupine bi bile brez smi-
sla, saj bi se utopili v oblakih 
prahu. Že tako še sedaj včasih v 
ustih začutim okus po avstral-
skem rdečem pesku.« Nekateri 
udeleženci so vso pot ostali v isti 
skupini, drugi pa so se, tako kot 
Kežmah in Matjaž, ves čas menja-
vali. »Želel sem spoznati čim več 
ljudi, z njimi govoriti in doživeti 
potovanje. Avstralija je prelepa. 
Bil sem po celi Evropi, v Afriki in 
Ameriki, a je letošnji Raid eno 
mojih najlepših doživetij,« je 
navdušen Aleš Matjaž. »Zvečer 
sem najraje obležal v spalni vreči 
ob ognju in strmel v zvezde juž-
nega neba. Koliko jih je!« 

Slovenca sta bila znana po 
tem, da sta odhajal zadnja spat 
in vstajal med prvimi. »Nisva 
mogla spati, ko je bilo treba 
videti toliko stvari. Vendar pa 
sva na pot odšla takrat, ko se 
nama je zazdelo. Nisva se želela 
ubijati z umiki in strogim poto-
valnim tempom, kot so počeli 
nekateri. Če se nama je zazdelo, 
sva se ustavila sredi poti in si 
privoščila kakšno uro ali dve 
turizma.« Kljub temu pa sta bila 
najbolj priljubljena posadka 

Raida, saj so zvečer, če sta se 
zadržala na poti in ju ni bilo pri 
tabornem ognju, vsi spraševdi, 
kje za vraga sta se vendar izgubi-
la Slovenca. Zato niti ni čudno, 
da so jima na koncu podelili 
naslov naj posadke Raida. 

Manj prijazne so nekatere av-
stralske živalske vrste, pred-
vsem krokodili. Če so sladko-
vodni še nekako znosni, saj so 
načeloma vegetarijanci in se 

skrivajo pred ljudmi, pa so nji-
hovi solnoljubni sorodniki do-
sti večje sitnobe z Ijudožerski-
mi razvadami. Zato so organi-
zatorji vse udeležence Raida 
opozarjali, da v vodo odhajajo 
na lastno odgovornost. Odhaja-
nja v vodo pa je bilo precej. »Ko 
je skupina prišla do rečnega 
brega, so sovozniki zakoračili 
vanjo. Ko je izginil pod gladino, 
smo vedeli, da tja ne smemo 
zapeljati. Včasih niti to ni po-
magalo in se je avto nenadoma 
močno nagnil. Takrat so vsi 
pritekli na pomoč in nesrečnika 
izvlekli na suho,« pravi Matjaž. 
Po njegovih besedah je bilo naj-
huje na čudovitih peščenih pla-
žah, kjer si preznojen sedel na 
obali in gledal v kristalno vodo. 
V njej pa so kraljevali morski 
psi in prej omenjeni ostrogobč-
ni krokodili. 

Kenguruji-
avstralske kure 

Zato pa so bile žrtve raidov-
cev avstralski zaščitni znak ken-
guruji. »Določene ceste so se-
stavljene iz drobnih grbin. Po 
njih se lahko pelješ samo nez-
nosno počasi, ali pa drviš se-
demdeset na uro, da avto zapla-
va čeznje. V gošči ob poti ždijo 
številni kenguruji, ki se ob po-
gledu na žaromete poženejo na 
cesto in tam občepijo. Nobenih 
možnosti nimaš, ne da se jim 
izogniti.« Pod njunima koleso-
ma sta končala dva. Bolje so jo 
odnesli udeleženci Raida, saj 
nihče ni utrpel resnih poškodb. 
»Nekaj jih je dehidriralo, eden 
malo bolj resno, saj ni mogel 
končati etape, drugače pa ni 
bilo hujšega.« Zdravnika je mo-
ral obiskati tudi Matjaž, ker se 
mu je v uho zavlekel klop. »Ce-
lo noč sem poslušal, kako se mi 
sprehaja po glavi. Grozen obču-
tek.« Zjutraj mu je zdravnik 
izvlekel živalco, Slovencu pa je 
postalo slabo, ko je videl cenik 
za njegove posege. »Pa je zdrav-
nik na koncu, ko sem rekel za 
račun, samo zamahnil z roko. V 
zahvalo sem mu razkazal spač-
ka in ga peljal na vožnjo.« 

Janez Kežmah in Aleš Matjaž 
sta že nekaj časa v Sloveniji, 
njun prekaljeni štirikolesni 
Francoz pa bo šele prišel nazaj 
domov. »Lahko bi ga že spodaj 
prodal, a mi ga je preveč žal. 
Toliko sva preživela skupaj, po-
stala sva prijatelja.« Prijateljev 
imata Slovenca sedaj še veliko 
več med udeleženci Raida. Med 
njimi se je spletla vez, ki jo je 
kalilo naporno prečenje av-
stralskega kontinenta. »Poleg 
tega pa sem se naučil igrati na 
didgeridoo, star aboridžinski 
instrument, kar tudi ni od 
muh,« se smeje Matjaž. 

SEBASTIJAN KOPUŠAR 

Aleš Matjaž in Janez Kežmah sta obstopila svojega gostite-
lja, Avstralca Steva Wendela, za njimi pa še sveži spaček, ki 

ga je čakalo prečenje Avstralije. 

Slovenski spaček je pogumno premagoval avstralske širjave, ki so po vsakem kilometru 
puščale bolj jasen pečat na njem. 

^fitjaž in Kežmah sta »obnemogla« na peščeni cesti pred danskima kolegoma v obtolčeni 
francoski legendi. 
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Za starejše in manj odporne 
Ta mesec se začenja tudi cepljenje proti pnevmokokni pljučnici - Za cepljenje bo treba odšteti 2500 tolarjev 

Kljub zdravljenju z anti-
biotiki ostajajo pljučnica in 
invazivne pnevmokokne 
okužbe težke in čestokrat 
neobvladljive bolezni, ki se 
lahko končajo tudi s smrtjo. 
Zato postaja zaščitno ceplje-
nje vse bolj pomembno, pri-
meren čas zanj pa je prav v 
poznojesenskem obdobju. 

Zdravniki svetujejo ceplje-
nje predvsem ljudem, ki zara-
di starosti ali drugih vzrokov 
pogosteje zbolijo za pljučni-

co. To so starejši od 65 let ter 
odrasli in otroci, starejši od 
dveh let, če imajo kronično 
bolezen srca, pljuč, ledvic, 
sladkorno bolezen, jetrno bo-
lezen ali okvaro jeter. Ceplje-
nje priporočajo tudi ljudem, 
ki so utrpeli poškodbo glave 
in imajo zato cerebrospinalno 
fistulo, ter odraslim in otro-
kom, ki imajo zaradi različ-
nih bolezni slabši imunski si-
stem in so zato bolj nagnjeni k 
okužbam. 

Večina ljudi potrebuje za dol-
gotrajno zaščito en sam odme-

rek cepiva (zaščita nastopi dva 
do tri tedne po cepljenju), pri 
tistih, ki imajo zaradi bolezni 
oslabljen imunski sistem, pa 
priporočajo ponovno ceplje-
nje po petih oziroma trph letih, 
če so bili ob cepljenju mlajši 
od deset let. Strokovnjaki za-
gotavljajo, da je cepljenje var-
no in da so stranski učinki 
blagi ter večinoma omejeni na 
mesto vboda. Po cepljenju lah-
ko boli roka ali se pojavi rdeči-
na, povišano temperaturo, ki 
traja največkrat manj kot 48 
ur, pa ima le malo ljudi. 

V Celju se je proti pnevmo-
kokni pljučnici mogoče cepiti 
v zavodu za zdravstveno vars-
tvo, ki ima prostore na Ipavče-
vi ulici, za cepljenje pa je 
treba odšteti 2.500 tolarjev. 
Zdravniki priporočajo, naj ti-
sti, ki se bodo odločili za zaš-
čito pred nevarno pljučnico, 
cepiti pa se nameravajo tudi 
proti gripi, obe cepljenji opra-
vijo skupaj. 

JANJA INTIHAR 

Sirena je oznanjala le 
gasilsko vajo 

V okviru meseca požarne varnosti so 25. oktobra jj] 
Osnovni šoli Petrovče izvedli vajo reševanja pred pož̂ : 
rom. Sodelovala so vsa prostovoljna gasilska društvj 
sektorja Petrovče ter gasilsko vozilo z avtolestvijo prosto, 
voljnega gasilskega društva Žalec. 

Dopoldne je v Dobriši vasi sirena naznanila nevarnos| 
požara. Osnovnošolci so skupaj z učheljicami v dobri minutj 
izpraznili šolo in se zbrali na dvorišču. Nekaj učencev j" 
ostalo v učilnici v zgornjih prostorih šole, od koder so 
gasilci rešili s pomočjo avtolestve. 

Ob koncu reševanja so gasilci izvedli še prikaz gašenf 
požara z vodo in peno ter se od učencev poslovili v upanju, dj 
bi tudi v bodoče sirena oznanila le gasilsko vajo. SK 

Osrednja vaja na Groblji 
Ob mesecu požarne varnosti je Gasilska zveza Prebold 

petek popoldne pripravila osrednjo občinsko vajo. Predp 
stavka vaje je bil požar v hmeljski sušilnici na Groblji, v vj 
pa so sodelovala vsa prostovoljna gasilska društva preboj 
ske zveze, razen industrijskega gasilskega društva 1 
Prebold. 

V soboto popoldne je v Šeščah potekala tako imenovana va] 
treh vasi, ki se je že 27 let udeležujejo gasilci iz Sv. Lovrenc 
Matk in Šešč, vsako leto pa je organizator drugo društvo. Toki 
je šlo za domnevni požar gospodarskega poslopja na kmet 
Podkoritnik v Šeščah. Kot je ocenil vodja vaje, poveljnik šeši 
gasilcev Marjan Sitar, je vaja potekala v skladu s pričakovan] 

T. TAVQ 

Odmeven igralski seminar 
Celjska Območna izpostava 

Sklada RS za ljubiteljske kul-
turne dejavnosti je prejšnjo so-
boto pripravila igralski semi-
nar za mlade gledališke us-
tvarjalce. 

Seminarja se je udeležilo 34 
mlajših, pretežno srednješolcev, 
prišli pa so iz Celja (I. gimnazije. 
Srednje ekonomske šole, KUD 
Zarja Trnovlje, DPD Svoboda Za-
grad). Nove Cerkve, Šempetra, 
Prebolda, Gornjega Grada, Nove 
Štifte, Velenja, Zreč in Trbovelj. 
Seminar je strokovno in mentor-
sko vodila Maja Gal-Štromar, ki 
ustvarjalno deluje na številnih 
slovenskih poklicnih odrih in 

tudi v tujini. Seminaristi so bili s 
potekom dela navdušeni, ob za-
ključku pa so si bili edini, da bi si 
želeli še več takšnega izobraže-
vanja za delo v gledališču, pre-
jeli pa so tudi potrdila o udelež-
bi na seminarju. 

Naslednji seminar, ki ga pri-
pravlja celjska Območna izpo-
stava SLKD bo v soboto, 4. no-
vembra, s pričetkom ob 10. uri, 
namenjen pa bo režiserjem in 
drugim soustvarjalcem v odra-
slih gledaliških skupinah, seve-
da pa tudi vsem ostalim aktiv-
nim gledališčnikom. Vodil ga bo 
dramaturg in režiser mlajše ge-
neracije Alen Jelen, delo pa bo 

potekalo na primeru Partljičeve-
ga dela Politika, bolezen moja. 

ŽIVKO BEŠKOVNIK 

Mali jubilej 
Isker 

Kulturno umetniško društvo 
Grifon je v soboto pripravilo 
peto kulturno prireditev, ki so 
jo poimenovali Iskre ustvarjal-
nosti. 

Na njej se predstavljajo člani 
domačega društva, pa tudi gost-
je kultumih društev Spodnje Sa-
vinjske doline. Prireditev je zaz-
namovala skromnejša udeležba 
izvajalcev in občinstva. Sodelo-
valo je sedem skupin, štirikrat so 
nastopili člani KUD Grifon (fol-
klorna skupina, dve gledališki 
skupini in monolog Vere Kalčič), 
nadalje ljudske pevke s Ponikve 
pa Ženski pevski zbor KUD Svo-
boda Griže ter Plesni atelje Sava 
KUD Svoboda Žalec. Komisijo, ki 
je spremljala nastope vseh izva-
jalcev je najbolj prepričala izvir-
nost plesalke sodobnega plesa 
Rime Rampre iz Plesnega atelje-
ja Sava z avtorskim plesom »Mil-
ka gre na Broadway«, ki je prejela 
nagrado Območne izpostave 
Sklada RS za ljubiteljske kultur-
ne dejavnosti Žalec, po ocenah 
občinstva pa je največ simpatij 
požela domača gledališka skupi-
na, ki je prikazala delček iz kla-
sične grške uprizoritve Zeus in 
Europa, v režiji Vere Kalčič. Ž. B. 

Zlato je navdih 
lepote 

v ponedeljek bo ob 18. uri v 
Likovnem salonu v Celju otvo-
ritev razstave umetniško izde-
lanega nakita Zlatarjev knežje-
ga mesta - ZKM d.o.o., Celje. 
Svoje izdelke bodo razstavljafi 
do petka, 11. novembra, med 
9. in 19. uro. Vabljeni! Bo.J. 

S preventivo proti raku 
Zadnja tri leta v občinah Laško in Radeče poteka velika 

akcija izobraževalnega preventivnega pregleda dojk, ki 
se je začela na pobudo predstavnikov Krajevne organiza-
cije RK Rimske Toplice in je že takoj na začetku naletela 
na izjemen odmev. Do lanskega novembra se je tako 
pregleda udeležilo skupaj 1.395 žensk. 

Preglede sta opravili strokovnjakinji iz Onkološkega inšti-
tuta UKC Ljubljana dr. Sonja Bebar in dr. Vida Stržinar, vse 
udeleženke v akciji pa so prejele tudi brezplačno zloženko 
Dobro je vedeti o samopregledovanju dojk, ki sta jih 
krajevnim organizacijam podarila Zveza društev za boj proti 
raku Slovenije in Društvo za boj proti raku Ljubljana. 
Območno združenje RK Laško se je letos vključilo tudi v 
vseslovensko akcijo »Slovenija 2000 in rak«, v ta namen pa so 
Krajevne organizacije RK pripravile tudi nekaj predavanj na 
to temo. Z omenjenimi aktivnostmi bodo nadaljevali tudi v 
bodoče in tako prispevali k desetletnemu zdravstveno vzgoj-
nemu programu boja proti tej neprizanesljivi bolezni. 

B. JANČIČ 

Nejc Podkraišelc v Sun City 
Nejc Podkrajšek, član Te-

niške akademije prof. Toma-
ža Volka v Žalcu, se je po 
skoraj dveh letih premora 
zaradi težke poškodbe uspe-
šno vrnil na teniška igrišča. 
To mu je uspelo z neomajno 
voljo, neskončno ljubeznijo 
do teniške žogice, priroje-
nim talentom ter s pomočjo 
staršev, zdravnikov, fiziote-
rapevtov in trenerjev. Nejc 
obiskuje letos osmi razred I. 
žalske OŠ in je vsa leta tudi 
odličen učenec. 

Ko se je Nejc v lanskem 
decembru po poškodbi vrnil 
na teniške terene, je moral 
mnogo nadoknaditi. Zato so 
letos junija v trenerski team 
vključili tudi Boštjana Kuhar-
ja, znanega strokovnjaka za 
telesno pripravo športnikov. 

Na slovenski teniški lestvici 
se je Nejc že do 31. junija letos 

prebil na drugo mesto. Na 
svoj uspešen povratek je opo-
zoril že na zimskem držav-
nem prvenstvu v dvorani Go-
lovec v Celju, kjer je z never-
jetno borbenostjo osvojil dru-
go mesto v svoji kategoriji. Od 
tega trenutka pa je na domačih 
igriščih nizal samo še zmage. 
Junija letos je postal poletni 
državni prvak v svoji kategori-
ji in stalni član državne mla-
dinske reprezentance. Za re-
prezentanco je igral v Parmi 
na ekipnem evropskem prvens-
tvu, kjer ni izgubil nobene od 
štirih odigranih tekem. 

Nejc je zmagal na Nike 
junior masters turnirju v 
Domžalah. Z zmago si je za-
gotovil udeležbo na finalnem 
Nike turnirju, ki je te dni v 
Sun Cityju v Južnoafriški re-
publiki. 

T. TAVČAR Nejc Podkrajšek v igri. 

Gasilska vaja »Nazarje 2000« 
Gasilsko poveljstvo občine Nazarje je v mesecu požarne varnosti pripravilo skupno vaj 

treh občinskih gasilskih društev. 
Dobro organizirana in izvedena vaja, ki je potekala pri bencinskem servisu v Nazarjah, je bi 

sestavljena iz treh delov: tehnično reševanje s kombiniranim napadom gašenja gorečega vozila i 
reševanje vkleščenega voznika (na posnetku), gašenje cisterne in iztekajoče vnetljive snovi t( 
zavarovanjem bencinskega servisa v neposredni bližini. Poleg gasilcev iz Nazarij, Kokarij i 
Šmartnega ob Dreti so v vaji sodelovali tudi predstavniki prve pomoči, policija pa je žara 
drugih obveznosti morala načrtovano sodelovanje odpovedati. EDI MAVRI 

Foto: CIRIL SB 

Mladi gasilci na srečanju 
V Andražu nad Polzelo je mladinska komisija Gasilske zveze Žalec v soboto organiziral^ 

srečanje mladih gasilcev. Udeležilo se ga je več kot 300 otrok v spremstvu mentorjev. 
Samo srečanje se je odvijalo v obliki orientacijskega pohoda, kjer so si otroci lahko ogleda 

zasebno zbirko starin pri Nandiju Verdevu, se seznanili z bližnjimi hribi ter orientacijo' 
pomočjo Konrada Brunška ter z gasilskimi veščinami na cilju, ki je bil na športnem igriš̂ î ' 
Andražu. Tu je bila organizirana likovna delavnica na temo »Požarna varnost v domačem okolr 
in različne športne igre. Na koncu srečanja so otroke nagradili za njihov trud, pozdravilo pa)' 
je tudi vodstvo GZ Žalec. Naj povemo še, da mladinska komisija GZ Žalec ne deluje sanio 
mesecu oktobru, mesecu požarne varnosti, ampak skozi vse leto. T. TAVČA' 
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Sto sedemdeset let 
šolstva v Vinski Gori 

Vinskogorčani so prejšnji 
jtek 170-letni jubilej tam-
jjšnje osnovne šole praz-
ovali v večnamenski dvo-
jni z bogatim kulturnim 
ifogramom pevskega zbora 
pokojencev. Okteta Voglar-
glasbene skupine Šaleški 

jniev, z Veselimi kmečkimi 
pdci ter nenadomestljivo 
plsko mladino, ki je vse 
yse dajala dušo vsem kra-
fvnim prireditvam. 
Tako so tudi ob tej priložno-

Ki stali na odru domala vsi 
ifenci, 59 jih je, in izvedli 
jfisrčen program o zgodovi-
i pomenu in oblikah življe-
ija šole, vezanega na kraje 
)od Gonžarjevimi pečmi. 
;|(upaj z učitelji ter v sodelo-

vanju z domačini so pripravili 
razstavo o življenju in delu v 
šoli nekoč in danes. 

Ko se je pisalo leto 1830, je 
kot prva šola v Vinski Gori 
postala samotna hiša ob cerk-
vi. Otroci zaselkov Šentjanž, 
Prelska, Lipje, Črnova, Pireši-
ca, Selo in Lopatnik, so tako 
imeli prvo šolo, katero je po 
tridesetih letih obiskovalo od 
95 do 180 učencev. Kasneje se 
je šola preselila drugam, v 
osrednjem delu kraja pa so 
leta 1973 s samoprispevkom 
krajanov zgradili novo šolo, 
ki pa je za potrebe sodobnega 
pouka in sedanje število učen-
cev že skoraj premajhna. Leta 
1962 se je po takratnih intere-
sih šola pripojila OŠ Peter 

Šprajc Jur iz Žalca, nato pa 
leta 1995 OŠ Gorica v MO 
Velenje. 

Po slovesnosti in ogledu raz-
stave o šolstvu v 170 letih v 
Vinski Gori, so ob sedanjem 
objektu podružnične šole vzi-
dali temeljni kamen za pove-
čanje zmogljivosti šole. Zidar-
sko »kelo« je imel v rokah 
velenjski župan Srečko Meh, 
graditi pa bodo pomagali tudi 
država, krajani in matična šo-
la, kot je bilo povedano. Še 
pred tem šolo po besedah rav-
natelja Ivana Planinca čaka 
prilagoditev na program de-
vetletnega šolanja, kar bo ko-
renito spremenilo obliko in 
način dela. 

JOŽE MIKLAVC 

Učenci-podružnične osnovne šole v Vinski Gori. 

Krvodajalci na ekskurziji 
Krajevna organizacija Rdečega križa Rimske Toplice je v sodelovanju z Območnim 

združenjem RK Laško pripravila ekskurzijo za vse krvodajalce Rimskih Toplic, Jurkloštra 
in Sedraža, ki so bili tudi prejemniki enega od rednih priznanj za darovano kri. 

Pot jih je vodila do dvorca Trebnik v Slovenskih Konjicah, v nadaljevanju pa so si ogledaU še 
rojstni kraj Antona Martina Slomška na Slomu, cerkev na Ponikvi in ekskurzijo zaključili na 
turistični kmetiji Fatur. 

Podelitev priznanj s krajšim programom so pripravili kar v dvorani na Slomškovi domačiji. 
Predsednica Krajevne organizacije RK v Rimskih Toplicah prof. Marjana Šantej je vsem 
udeležencem spregovorila o liku krvodajalca, predsednica Območnega združenja RK Laško 
Mihaela Pečar, ki je priznanja 67 krvodajalcem tudi podelila, pa še o vlogi in pomenu krvodajalstva 
na Slovenskem. Priznanje za 60-krat darovano kri in plaketo je prejel Zvonko Napret, za 40-krat 
darovano kri pa Andrej Mlakar in Cveto Mali, vsi iz Rimskih Toplic. VLADO MAROT 

Literarni večer in oicrogla miza 
Na osnovni šoli Vransko so delegati šol-

ike skupnosti in mladi novinarji učiteljem, 
taršem in drugim gostom predstavili svoja 
azmišljanja na temo droge, alkohol, nasilje 
n reševanje konfliktov. O vseh teh proble-
nih so razpravljali ne le z učitelji, ampak 
Mi drugimi strokovnjaki ves mesec okto-
fer, nato pa strnili svoja mnenja in stališča 
b otroškem parlamentu. 
Oboroženi z novimi spoznanji, da se je 
otrebno nenasilnega ravnanja nenehno učiti, 
i povabili medse dr. Gabi Vogrinčič - Čačino-
ič in z njo zelo odgovorno in resno spregovo-

o številnih problemih mladih. Pogovor so 
Izdelili v tri vsebinska področja: o alkoholu 

in drugih drogah, o nasilju in kako ga prepreči-
ti ter o potrebi medsebojne povezanosti, spo-
štovanju in podpiranju drug drugega. Pogovor 
so popestrili' z glasbenimi vložki in branjem 
nagrajenih literarnih prispevkov učencev, ki so 
sodelovali na literarnem natečaju ob tednu 
otroka. Nagrajenim učencem je podelila knjiž-
ne nagrade ravnateljica Valerija Pukl. 

V razpravo so se vključili tudi starši, gostja 
dr. Gabi Vogrinčič Čačinovič pa je s svojimi 
izvirnimi odgovoru navdušila tako otroke kot 
odrasle. Na koncu je nagovorila učence: »S 
svojimi razmišljanji ste pripravili pravo učno 
uro za nas vse, izredna toplina veje danes med 
nami.« T. TAVČAR 
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PREJELI 
SMO 

ženskein 
volitve2000 

Izvolitev 12 poslank (13.3.%) 
od skupaj 90 poslancev na voli-
tvah v državni zbor 1. 2000 
pomeni pozitiven premik gle-
de na prejšnje volitve, ko je bilo 
izvoljenih samo 7 poslank. 
Hkrati smo s tem dosegli delež 
v letu 1992, ko je bilo izvoljenih 
prav toliko (12) poslank. Glede 
na delež žensk v parlamentih 
smo se pomaknili po evropski 
lestvici držav za 10 mest navz-
gor, vendar smo še vedno pod 
evropskim povprečjem. Dose-
žen delež žensk je tudi daleč 
od deleža žensk v članstvu slo-
venskih političnih strank, ki se 
giblje med 30 in 50%. 

Med razlogi za povečanje 
števila izvoljenih poslank v 
letošnjem letu velja omeniti 
večji posluh nekaterih politič-
nih strank, večjo aktivnost in 
angažiranje samih žensk v 
strankah, opozarjanje medi-
jev na nizek delež žensk ter 
prizadevanja Urada za žen-
sko politiko, ki je vzpostavil 
regionalno žensko mrežo in 
stranke nenehno spodbujal k 
povečanju deleža žensk na 
kandidatnih listah. 

Na Uradu za žensko politi-
ko upamo, da se bo število 
žensk še naprej povečevalo. 
Na letošnjih volitvah se je iz-
kazalo, da ne drži politični iz-
govor, češ da volivci in volivke 
ne volijo žensk in da ženske 
nočejo v politiko. Ženske, ki 
so jih politične stranke posta-
vile v perspektivne ali izvoljive 
volilne okraje, so imele enake 
možnosti za izvolitev, saj so 
bile v svojem okolju uspešne 
in prepoznavne. Vendar je bilo 
žensk na takih mestih bistve-
no manj. Bistveno manjši je bil 
tudi delež žensk na kandidat-
nih listah parlamentarnih 
strank. Dokaz za veliko pri-
pravljenost žensk za vstop v 
politiko je bila tudi ustanovi-
tev posebne ženske stranke, 
čeprav ni dosegla praga za 
vstop v parlament. 

V prihodnosti je za večjo 
prisotnost žensk v politiki po-
membno, da se po zgledu 
drugih evropskih držav tudi v 
Slovenijo vnesejo dodatne 
spodbude na ravni zakono-
daje in da politične stranke 
pri svojem praktičnem delo-
vanju še bolj upoštevajo ena-
kopravnost spolov pri politič-
nem odločanju. Na Uradu^a 
žensko politiko pričakujemo, 
da bo prvi korak v tej smeri 
naredil bodoči mandatar in v 
vlado povabil tudi ženske. 

URAD ZA ŽENSKO 
POLITIKO, 

direktorica Mira Olup Umek 

Odrinjeni na 
siransicitir 

Odgovorne v republiški vo-
lilni komisiji, zunanjem mini-
strstvu in sekretariatu za Slo-
vence po svetu naprošam za 
uradno pojasnilo, zakaj je od 
približno 54.000 registriranih 
slovenskih volivcev po svetu 
prispelo v Slovenijo le 4.554 
izpolnjenih volilnih glasovnic. 
Čeprav obstaja seznam volil-

nih upravičencev, država Slo-
venija doslej ni bila sposobna 
sestaviti in ljudem ponuditi 
volilnega imenika. S tem je 
povezano tudi logično vpraša-
nje, kolikšen vpliv na izid voli-
tev oziroma razdelitev poslan-
skih mandatov imajo glasov-
nice iz tujine, še posebej pod 
predpostavko, da bi prispelo 
vseh omenjenih 54.000 glasov-
nic? 

Da je zadeva več kot zaskrb-
ljujoča, škandalozna in močno 
sumljiva, priča tudi dejstvo, da 
se ta problem ponavlja že vseh 
deset let samo^stojne Slovenije, 
čeprav so pred vsakimi volitva-
mi Slovenci v tujini in doma 
nanj pravočasno in resno opo-
zarjali. Pričakoval sem, da bo-
mo na osnovi desetletnih izku-
šenj volilno zakonodajo za Slo-
vence po svetu dogradili na 
raven vsesplošnega zadovoljs-
tva, predvsem pa pravičnosti. 
Vse pa kaže, da interesi neka-
terih državnih ustanov oziro-
ma strank tega ne dovolijo, 
čeprav je med Slovenci po sve-
tu veliko zanimanja za dogaja-
nja v domovini in pripravljeno-
sti za sodelovanje. Če gre za 
drugorazredne državljane in 
volilne špekulacije, potem za-
devo povsem razumem. Ne 
morem pa razumeti, da se to 
dogaja v tako imenovani »prav-
ni« državi, ki bi morala priznati, 
da so tudi Slovenci po svetu 
državljani Republike Slovenije 
in imajo zato enako volilno 
pravico, kot ostali prebivalci v 
matični domovini. Ob tem 
sprašujem, kaj je iz Argentine 
prispeli poslanec za Slovence 
po svetu štiri leta prispeval za 
ureditev te problematike? 

V zahtevanih odgovorih ne 
želim brati diplomatskih opra-
vičil in naštevanj zadreg in te-
žav - želim prebrati priimke in 
imena odgovornih oseb, ki 
nosijo krivdo za tako drastič-
no kršitev slovenske Ustave! 

IVE A. STANIČ, 
Kočevska Reka 

Pobudaza 
ločeno zbiranje 

odpadkovs 
pokopališč 

Odpadki s pokopališč so 
naš vsakdan, še posebej ob 
Dnevu spomina na mrtve. Ve-
mo, da ne predstavljajo veli-
kega onesnaženja, vendar je 
potrebno kljub temu opozori-
ti tudi na ta problem. Pri od-
padkih s pokopališč se pojav-
ljajo predvsem plastika, sve-
če, pokrovčki za sveče, vo-
sek, venci ikeban. žice ipd. 
Vsi ti izdelki so sestavljeni iz 
nerazgradljivih materialov, ki 
jih je potrebno uničiti. 

V Sloveniji še nimamo toč-
nih podatkov o tem, koliko 
tisoč ton odpadkov se v letu 
dni nabere na pokopališčih. 
Nedvomno jih ni malo. Z naj-
večjega slovenskega pokopa-
lišča, ljubljanskih Žal, komu-
nalci vsako leto po prazniku 
nekaj dni in noč in dan odva-
žajo smeti na barjansko de-
ponijo, za katere v zabojnikih 
ni dovolj prostora. Podobno 
je tudi drugod po Sloveniji. 

Posamezna pogrebna pod-
jetja ločenega zbiranja odpad-
kov ne zmorejo sama organi-
zirati, lahko pa bi država za 
vso Slovenijo organizirala od-
kup oziroma prevzem vsega 
tega materiala, ki ga ni mogo-
če uničiti, za nadaljnjo prede-

lavo. S tem bi prav gotovo 
veliko naredili, saj po Sloveniji 
ni tako malo pokopališč, ki 
vse te odpadke »proizvajajo« 
pa nihče ne poskrbi, da bi se 
koristno predelali ali porabili. 

Združenje Slovensko eko-
loško gibanje - SEG, nevladna 
okoljska organizacija zato 
ponovno predlaga Ministrs-
tvu za okolje in prostor in 
občinam, da omenjeni prob-
lem pomagajo razreševati 
znotraj Nacionalnega progra-
ma varstva okolja (NPVO) in 
strateških usmeritev razvoja 
z odpadki posameznih občin 
oziroma regij. 

KAREL LIPIČ, univ dipl. ing. 
glavni tajnik SEG 

Prijava 
gosrinskega 

o n r o f a 
v naši neposredni bližini je v 

mesecu decembru leta 1999 
pričel obratovati gostinski 
obrat z imenom Evergreen 
club. Glede na dejstvo, da smo 
vsi stanovalci v Ulici KIV. divi-
zije 8 stanujoči neposredno pri 
omenjenem lokalu, smo se 
začeli spraševati, kaj in kako 
je možno, da se v in izven 
gostinskega obrata s strani 
pristojnih služb - tudi tržne 
inšpekcije - ne more vzposta-
viti normalen življenjski ritem. 

Kot prvo: Ali ste mogoče 
nezainteresirani ali celo nes-
posobni narediti red ali pa 
omenjenega lokala niste 
obravnavali iz določenih raz-
logov. 

Kot drugo: Gostinski obrat 
posluje kot že približno leto 
dni. Lastnik odpira prostor v 
večernih urah, seveda takrat, 
ko pričakuje, da z vaše in s 
strani ostalih pristojnih orga-
nov ne bo kontrole. 

Kot tretje: V lokalu je večje 
število neprijavljenih delav-
cev, kar pomeni, da ne želite 
prispevati svojega deleža v 
državni proračun. Za že ome-
njeno in ostale zadeve ne mo-
rete iskati opravičila, da v ro-
ku enega leta ni bilo časa za 
redno ali celo izredno kontro-
lo poslovanja. 

Kot četrto: Krši se delovni 
čas (tudi če bi le-ta bil prijav-
ljen pri pristojnemu organu), 
saj lokal posluje tudi do šeste 
ure zjutraj. 

Kot peto: Kdo je tisti odgo-
vorni, ki dobiva osebni doho-
dek iz državnega proračuna, 
pa njegovi nadrejeni sploh ne 
vedo, da bi se bilo potrebno 
pošteno vprašati, ali je le-ta 
oseba sposobna opravljati dela 
in naloge, za katere je zadolže-
na. Že skoraj eno leto moramo 
prenašati prometno anarhijo. 
Še posebno ob petkih in sobo-
tah je cesta oziroma Ulica XIV. 
divizije skoraj neprevozna. 
Gostje lokala parkirajo vsepov-
prek: na pločniku, na avtobu-
sni postaji, na prostoru, kjer je 
prepovedano zaustavljanje in 
parkiranje. Že enajst mesecev 
se nihče od pristojnih nima ča-
sa vprašati - zakaj? Morda se 
boste pristojni v republiških or-
ganih končno le vprašali, kaj 
vam delajo (če sploh delajo) 
podrejeni v občinskih inšpekci-
jah in organih. 

Vsi stanujoči v Ulici XIV. divi-
zije v Celju zahtevamo, da pri-
stojni občinski organi kot tudi 
Policijska uprava Celje nemu-
doma vzpostavijo red in mir, 
kot je bil pred pričetkom po-
slovanja omenjenega lokala. 

Da preverite: ali ima lastnik 
potrebna dovoljenja za poslo-
vanje, zakaj lahko na črno za-
posluje večje število delavcev, 
kje in kako pride do pijače, ki 
jo potem prodaja naprej na 
točilnem pultu, ali so zagotov-
ljeni vsi sanitarni minimumi, 
potrebni za poslovanje, ali je 
delovni čas prijavil do konca 
leta za naslednje leto pri pri-
stojnem organu, ali odvaja vse 
potrebne dajatve v državni 
proračun (DDV, prispevki za 
zaposlene, socialno varstvo 
zaposlenih). 

V primeru, da ta zapis ne 
bo izboljšal nastalega stanja, 
bomo prisiljeni sprožiti po-
stopek oziroma podati prija-
vo proti pristojnim v inšpek-
cijskih in ostalih službah. 
Skrajno resno zahtevamo, da 
takoj pristopite k realizaciji 
nastalih razmer. 

STANOVALCI Ulice XIV. 
divizije 8, 

Celje 

Spodnji grad-
pomemben 

spomenik sredi 
Celja 

Pod gornjim naslovom je 
novinarka g. Damjana Stamej-
čič v sobotnem Delu obvestila 
slovensko javnost o okrogli 
mizi, na kateri so govorili o 
Spodnjem gradu, o težavah 
pri obnovi, o tem, kaj naj bo v 
tem gradu v prihodnje itd. 

Zelo mi je žal, da za ta raz-
govor nisem vedel in .se ga 
zaradi tega nisem mogel ude-
ležiti, čeprav me stvar zelo 
zanima in mi dejansko ni 
vseeno, kaj bo s to celjsko 
znamenitostjo. Mislim, da je 
takšnih Celjanov, kot sem jaz, 
še veliko in ni res to, kar ga. 
novinarka trdi v svojem član-
ku, da »spodnji grad maloko-
ga sploh zanima«. O takšnem 
razgovoru - okrogli mizi bi 

-morali organizatorji celjsko 
javnost bolje informirati, mor-
da tudi s pismenimi vabili in 
videli bi, kakšen interes ima-
mo Celjani do svojega mesta. 

Ker torej svojega mnenja o 
Spodnjem gradu nisem mogel 
posredovati na okrogli mizi, 
naj mi bo dovoljeno, da po tej 
poti podprem v članku zapisa-
no misel g. Friderika Polutni-
ka, da »bi v Spodnjem gradu 
bilo več kot ustrezno zagoto-
viti prostor kakšni državni us-
tanovi«. To je edina prava pri-
ložnost, da se to staro poslop-
je revitalizira in v prihodnje 
nameni trajni, od države fi-
nancirani dejavnosti. Tu bi bilo 
primerno urediti prostore za 
državne-upravne organe, ne-
kaj prostorov pa bi bilo umest-
no urediti za razstavo o celj-
skih knezih in morda še za kaj 
drugega. Država bi morala za-
gotoviti denar za vsa potrebna 
popravila in pozneje za vzdr-
ževanje. Tako so takšni in po-
dobni objekti dani v funkcijo 
tudi drugod po svetu in poleg 
uradom in podobnim služijo 
kot eksponati preteklosti. 

Gornje ni iluzija. Treba je 
samo posnemati dejanja nek-
danjih celjskih funkcionarjev, 
ki so dali sodno odpoved celj-
ski UJV - policiji v sedemdese-
tih letih in so to institucijo pri-
silili, da se je lotila novograd-
nje in tako imamo danes lepe 
prostore celjskega zdravstve-
nega doma in celjske policije. 
Vse to je bilo sfinancirano z 

republiškim denarjem in tako 
naj bi bilo tudi sedaj. Celjski 
župan in svetniki naj dajo od-
poved Upravni enoti, ki deluje 
v Narodnem domu, naj jim 
ponudijo Spodnji grad, izpraz-* 
njene prostore Narodnega do-
ma pa naj namenijo celjski 
kulturi, za katero je bil dom 
pred več kot sto leti zgrajen. 
Ker že pišem, pa še to: Da 
celjska javnost ni bila informi-
rana o tako pomembnem raz-
govoru, kot je bil ta o Spod-
njem gradu, ni slučaj. V zad-
njih letih je bilo v našem le-
pem mestu sprejetih mnogo 
pomembnih odločitev brez 
sodelovanja širše javnosti in 
upam si trditi, da zaradi tega 
odločitve dolgoročno niso naj-
boljše. Iz razmišljanja o tem, 
kaj bi bilo v Celju pametno 
delati in načrtovati, so izločeni 
praktično vsi nekdanji stro-
kovnjaki in občinski funkcio-
narji, ki sedaj ne delujejo v 
raznih strankah. To je slabo. 
Navkljub enoumju, v katerem 
so ti »stari kadri« nekdaj delo-
vali, pa je v njihovih glavah in 
razmišljanju vendarle še nekaj 
pameti in modrosti, ki bi Celju 
koristila. 

MARJAN AŠIČ, 
Celje 

Zelo 
presenečena 

nadceno 
Ker sem iz Rogaške Slatine, 

grem večkrat v pivnico na ko-
zarec ali dva mineralne vode 
DONAT Mg. Tudi v torek, 3. 10., 
sem storila isto. Kot vedno, 
sem pripravila 100 sit, da spi-
jem kozarec te vode, pri tem pa 
dobila pojasnilo, pojasnilo, ki 
me je zelo presenetilo, da se je 
od nedelje, 1. 10.. mineralna 
voda podražila in stane 200 sit. 
Nisem mogla verjeti, da se lah-
ko takšna stvar podraži za 100 
odstotkov. Mislim, da je to ode-
ruško, saj v trgovini dobiš 1 
liter donata za 164 sit. To je še 
hujše kot v restavraciji. Ker ne 
vem, na koga bi se obrnila s 
tem vprašanjem, sem se odlo-
čila to napisati kar v Novi ted-
nik, morda pa le dobim kakšen 
pameten odgovor ali pojasnilo. 

Domačini bi bili lahko de-
ležni kakšnega popusta, raz-
mišljam. Moram poudariti, da 
Rogaška ni več to, kar je bila. 
Razne kritike se slišijo tudi od 
gostov, ki že vrsto let hodijo 
po zdravje v to nekoč tako 
znano zdravilišče. 

PRESENEČENA 
DOMAČINKA 

ZAHVALE, 
POHVALE 

Rejnilcipo 
poleli Desetega 

Dram 
Zazvoni telefon, kot že toli-

kokrat danes. Dvignem in ....v 
slušalki se oglasi znan glas (se 
ga razveselim - naša rej niča 
je), sledi kratko vprašanje: 
»Kam gremo pa letos?« Vem, 
kaj želi vedeti. 

Izlet, naš težko pričakovani, 
že kar tradicionalni izlet. Gre-
mo, seveda gremo, ji odgovo-

rim. Glas utihne, sledi prijav^ 
ne da bi ji sploh povedala 
smo se namenili. Tako je. y 
niče željno čakajo dneva, kil 
skupaj preživimo kot velĵ  
družina. ^ 

Tudi sama se veselim teg 
dneva, teh odprtih, prijaznjj 
žena in njihovih mož. Z letij, 
naših druženj udeležuje ved, 
no več moških - rejnikov. Pf̂  
mik, da se vedno več rejnil̂ g' 
aktivno vključuje v dinamiijj 
rejniške družine, se nam ẑ  
zelo spodbuden. Dostikrat po 
zabijamo, kako odločilna j 
vloga rejnika pri razvoju otro 
ka, saj šele sodelovanje celoj 
ne rejniške družine (vseh nje 
nih članov) lahko pripomore 
uspešnemu razvoju osebnos 
- rejenca. 

Naš letošnji izlet, ki se gaj 
udeležilo 41 rejnic in rejnikov 
je bil namenjen ogledu sin 
venske kulturne dediščin( 
poimenovali pa smo ga »p 
poteh Desetega brata«. 

Najprej smo si ogledali naj 
pomembnejše znamenitos 
našega glavnega mesta - pa 
lament, univerzo. Križankt 
Tromostovje. Ljubljansl 
grad. Iz Ljubljane nas je p( 
vodila do Višnje Gore, nekd; 
najmanjšega mesta, ki je n 
slovelo po znani Jurčičevi pri 
povedi o kozlovski sodbi 
Sprehodili smo se skozi sliko 
vito mestno središče. Nadalĵ  
vali smo pot mimo Ivančn 
Gorice do Stične in si ogleda 
znameniti stiški samostan, I 
na Slovenskem stoji že več kq 
850 let. Skozi vso svojo zgodt̂  
vino je bil samostan versko, 
kulturno in umetniško žarišče, 
v njem delujejo bratje cistercj 
janci - zaradi njihovih beli 
oblačil pa se jih je oprijel vzd(; 
vek beli menihi. Med Sloven([ 
je posebej zaslovel pater Ašii, 
znani zeliščar. 

V Muljavi, ki je vsem Sle 
vencem dobro poznana p( 
pisatelju Josipu Jurčiču, sna 
si ogledali njegovo rojstno hi 
šo, z vsemi značilnostmi No 
tranjske (črna kuhinja, s sla 
mo krita streha...). 

Za primeren zaključek izle 
ta ter potešitev lakote in žeje 
pa smo se ustavili v prijetnem 
gostišču kar v Muljavi. Ob do 
bri hrani in odličnem doma; 
čem vinu ter ob zvokih haf 
monike našega Braneta Buta, 
smo pozabili na vsakdanj 
skrbi in se prepustili pesmi ii 
prijetnemu klepetu. 

Izlet ni samo izlet, pomeri 
mnogo več, pomeni sklepanje 
novih prijateljstev, izmenjavo' 
izkušenj, druženj v drugačniti 
situacijah, bližino ... kar naD 
vsem skupaj pomeni vir ener 
gije za bolj kvalitetno delo \ 
prihodnje. S tem pridobim" 
vsi - morda največ naši rejenj 
ci. ki so tega še kako vredni. 

Ob tej priložnosti bi se I 
Centru radi zahvalili vsem rej-
nicam in rejnikom za dobrote, 
ki so nas spremljale ves dan. 
za dobro voljo, prisrčen smeh 
Posebej hvala gospe LokoV' 
šek iz Mestne občine Celje-
Oddelka za družbene dejaV' 
nosti, ki nas je s svojo udeleŽ' 
bo spodbudila in podprla ^ 
našem delu. Kolegicama Cvet' 
ki Vodišek in Nataši Strmol̂  
pa hvala za uspešno sodelovs' 
nje. 

Dobra misel, »kar je dobro' 
naj ostane«, naj še velja n̂ ' 
prej in še naslednje leto. 

BREDA STEGU, socialni 
delavka. 

Center za socialno delo Cel)̂  
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KAJ BI DANES KUHALI? 
^egedinski golaž, 
^jcutni praženec s 
sadjem 

$egedinski golaž 
4 osebe potrebujemo: 

50 g čebule, 1 papriko (lahko 
y^irznjeno ali vloženo), 100 
Hiaščobe, 2 žlici mlete slad-
, paprike in malo ostre mle-
.paprike, 750 g svinjine (ple-

1/2 litra mesne juhe iz 
peke, 4 žlice paradižnikove 
jezge, 2 stroka česna, 125 g 
lesnate prekajene slanine, 1 
jico mlete sladke paprike, 
^ g kislega zelja, 1 žlico 
jadkorja, 1 žličko kumine, 1 
jvorjev list, 100 g kranjske 
lobase, 1/4 litra kisle smeta-
f. 
priprava: čebulo narežemo 
la tanke obročke, papriko pa 
la pramene. V kožici segreje-
jo malo maščobe in prepra-
jmo čebulo in papriko. Ko 
^bula postekleni in se zmeh-
a, odstavimo kožico s štedil-
jka. Primešamo ostro in 
jleto sladko papriko (2 žlici). 
Jeso narežemo na kocke. V 
onvi segrejemo preostanek 
aaščobe in popečemo nare-
ano meso, da z vseh strani 
orjavi. Meso poberemo iz 
onve, damo ga v kožico k 
ebuli. Zalijemo s četrt litra 
aesne juhe in primešamo pa-
jdižnikovo mezgo. Dodamo 
idi strt česen. V pokriti kozi-
i dušimo jed na majhnem 
lamenu 45 do 60 minut, 
[edtem narežemo slanino 
1 kockice in jo scvremo. Od-
avimo .s štedilnika, slanino 
i potresemo z mleto sladko 
apriko (1 žlica). Primešamo 
islo zelje, zalijemo s preo-
tankom juhe, dodamo slad-
or, kumino in lovorjev list. V 
okriti kožici dušimo zelje 15 
linut. Klobaso narežemo na 
mka kolesca, zamešamo jo 
led zelje in kuhamo še 15 
iiinut. Ko je meso mehko, 
m primešamo kislo zelje s 
lobaso. Pustimo, da vse sku-
aj še enkrat prevre. Ponudi-

mo s slanim krompirjem v 
kosih. Na mizo postavimo ki-
slo smetano, vsak si je vzame 
po okusu in jo zamešamo 
med segedinski golaž. 

Skutni praženec s 
sadjem 

Za 4 osebe potrebujemo: 
500 g skute, .4 jajca, 100 g 
moke, ščepec soli, 2 žlici ma-

sla ali margarine, 3 žlice slad-
korja v prahu, 4 žlice vložene-
ga sadja, na primer brusnic. 

Priprava: skuto gladko raz-
mešamo z moko, soljo in jajci. 
V veliki ponvi segrejemo ma-
slo ali margarino. Na maščobo 
damo skutno zmes, jo poraz-

delimo in poravnamo, nato pa 
zlato rjavo zapečemo z obeh 
strani. Ko je popečena, jo z 
vilicami raztrgamo na večje 
kose, po želji takrat dodamo 
še košček masla ali margarine. 
Potresemo s sladkorjem in 
okrasimo z brusnicami. 

Piše: MAJDA KLANŠEK 

[ MOJA POKOJNINA 
Odgovori o upokojevanju 
Nov zakon o pokojnin-

Ĵ em in invaHdskem zavaro-
anju, ki velja od 1. januarja 
W0O, je prinesel v slovenski 
Pokojninski sistem veliko 
prememb. Čeprav se bodo 
loločila zakona uveljavljala 
Postopoma v naslednjih de-
«tih letih, marsikoga že se-
^ zanima, kdaj se bo lahko 
'PokojiL Na vaša vprašanja 
t̂o odgovarja Peter Šalej, 

odja oddelka za pokojnin-
in invalidsko zavarova-

'ie pri celjski enoti ZPIZ. 

Stara sem 51 let in bom 
l^embra letos dopolnila 35 
^ in 10 mesecev delovne 
•obe. Kdaj se bom lahko 
upokojila? Delati sem začela 
'petnajstimi leti. Imam dva 
<roka. 
Kljub dejstvu, da boste že 

^os decembra dopolnili 35 let 
^kojninske dobe, je vaša pr-
^ možnost upokojitve pred-
vidoma januarja leta 2003. Ti-

sto, kar onemogoča takojšnjo 
upokojitev, je vaša starost, saj 
za upokojitev ne zadostuje le 
izpolnitev pogoja pokojninske 
dobe, marveč mora poleg do-
be sovpadati še pogoj starosti. 

V letu 2003 se za ženske 
zahteva starost 54 let in štiri 
mesece, ob pokojninski dobi 
35 let in šest mesecev. Vi boste 
pogoj dobe izpolnili ob pred-
postavljanju, da ste zavarova-
ni (zaposleni) do upokojitve, 
medtem ko je vnaprej določe-
na starostna meja previsoka 
glede na vašo takratno dejan-
sko starost. 

Nova zakonodaja na po-
dročju pokojninskega in inva-
lidskega zavarovanja je uvedla 
znižanje starostne meje za pri-
dobitev pravice do starostne 
pokojnine, ki ga lahko uveljav-
ljajo tisti, ki opravljajo takšna 
dela, na katerih se zavaroval-
na doba šteje s povečanjem, 
tisti, ki imajo otroke, in tiste 
ženske, ki so se zaposlile pred 
osemnajstim letom starosti. 

Napisali ste,"da ste začeli 
delati s petnajstim letom, kar 
pomeni, da se bi vam lahko 
starostna meja znižala za čas 
zaposlitve pred osemnajstim 
letom. Vendar pozor: zakono-
dajalec je predvidel postopno 
uveljavljanje možnega zniže-
vanja starostne meje iz tega 
naslova, začenši za en mesec, 
v letu 2003 za dva meseca, in 
nato vse do leta 2013, ko bo 
mogoče za celotno dolžino za-
poslitve pred 18. letom znižati 
starostno mejo. V vašem pri-
meru se starostna meja iz na-
slova zaposlitve pred osem-
najstim letom starosti zniža za 
šest mesecev, torej za vsako 
leto od 15. do 18. leta zaposli-
tve za dva meseca. 

Podobno prehodno obdob-
je velja tudi za znižanje sta-
rostne meje zaradi otrok, tako 
se vam bo glede na dva otroka 
lahko iz tega naslova starost-
na meja znižala v letu uveljavi-
tve za pet mesecev. 

Ob upoštevanju znižanja 
starostne meje zaradi dela 
pred osemnajstim letom in za-
radi otrok boste lahko v letu 
2003 uveljavili pravico do po-
kojnine z dopolnjeno starostjo 
53 let in pet mesecev. 

DOM IN VRT 

Hydrangea ali hortenzija 
Hortenzija je kraljica poz-

no cvetočih poletnih grmov-
nic, ki ne manjka v mestnih 
ne v podeželskih vrtovih. 
Priljubljena je zaradi veli-
kih socvetij, ki se razcvetejo 
v avgustu in septembru, ko 
večina ostalih grmovnic v 
vrtu že odcvete. Velika soc-
vetja so bogata s cvetovi in 
pestrih barv od belorumene, 
rdeče, do temnomodro vijo-
lične, ki so odvisne pred-
vsem od pH tal ali substrata. 
Socvetja so zanimiva tudi 
kasneje, ko odcvetijo, saj se 
ohranijo vse do zime. 

Rod Hydrangea obsega 
množico vrst s številnimi sor-
tami. Med njimi so nekatere 
vrste, ki jih odlikuje pred-
vsem njihova oblika Hstov in 
socvetij, medtem ko so druge 
bolj znamenite kot vzpenjal-
ke. 

Vsem hortenzijam prija 
bolj ali manj polsenčna lega, 
kjer so zaščitene pred ve-
trom. Najbolj jim ustrezajo 
humusna in zmerno vlažna 
tla. Poletna oskrba z vodo 
mora biti dovolj velika. Ustre-
zajo jim kisla tla, zato jih sadi-
mo tudi v bližino rododen-
dronov. Različna obarvanost 
posameznih sort je odvisna 
od podlage in njene kemijske 
reakcije. Če so tla alkalnejša, 
bodo cvetovi rožnate ali rde-
če barve, na kislejših tleh pa 
modre ali belomodre barve. 
Imajo to zanimivo lastnost, 
da se nekatere rožnate barve 
ob kisli reakciji tal obarvajo 
modro. Če želimo modro cve-
toče, jih v kislih tleh ni treba 
zalivati z modro galico ali ga-
lunom. 

Obrezujemo jih šele spom-
ladi v mesecu marcu. Odstra-
nimo stare, suhe veje pri tleh 
in po potrebi razredčimo pre-
številne poganjke. Vej ne pri-
krajšujemo, saj s tem odstra-
nimo cvetne nastavke. 

Glede načina rasti so hor-
tenzije grmaste ali vzpenjave. 
Lahko jih uporabljamo kot 
prosto rastoče za žive meje. 

Najbolj razširjena je navad-
na ali kmečka hortenzija 
Hydrangea macrophylla. Gr-
mi so visoki od 1 m do 1,5 m 

in prav tako široki. Cveti od 
poznega julija do septembra 
z različnimi odtenki rožnate 
do rdeče, bele in modre bar-
ve. 

V zadnjem času so vse bolj 
priljubljene hortenzije s ploš-
čatimi socvetji, kjer številne 
majhne cvetove s prašniki in 
pestiči obrobljajo veliki steril-
ni cvetovi v obliki venca. Tako 
so zanimiva velika socvetja z 
nežno vijoličastimi do modri-
mi srednjimi drobnimi in veli-
kimi sterilnimi belimi, rožna-
timi, rdečimi ali modrimi cve-
tovi, ki jih obdajajo. Znane so 
tudi hortenzije s čipkasto 
obrobljenimi, navznoter pol-
njenimi cvetovi. Med najod-
pornejše uvrščamo modro 
cvetoče Blue Wave. 

V osrednji Kitajski in na Ja-
ponskem je doma metličasta 
hortenzija Hydrangea pani-
culata. Hortenzija velikocvet-
ne sorte Grandiflora je sred-
nje velik grm višine 2 m do 3 
m. Ima velika bela stožčasta 
socvetja, ki se po cvetenju 
obarvajo rožnato. Cveti od ju-
lija do septembra. 

V zadnjem času je vse večje 
povpraševanje po hrastovo-
listni hortenziji Hydrangea 
quercifolia. Grm doseže do 
1,5 m višine. Kot že samo ime 
pove, ima list obliko hrasto-

vega lista, ki se jeseni obarva 
rdeče. Beli cvetovi se z leti 
škrlatno obarvajo. Sicer pa ta 
zanimiva vrsta hortenzije 
cveti v juliju in avgustu. 

Pri nas še ne tako razširje-
na je plezajoča hortenzija 
Hydrangea petiolaris ali pec-
Ijata hortenzija. Je med naj-
lepšimi, a žal doslej premalo 
znanimi popenjalkami. S svo-
jimi zračnimi koreninami se 
vzpenja po zidovih in drevju. 
Po počasni rasti na začetku 
postane kasneje hitro rastoča 
rastlina, ki se lahko popne 
kar do 5 m visoko, nekatere 
vrste celo več. Ima bela soc-
vetja in cveti od junija do sep-
tembra. 

KATJA ZUPANC, 
univ. dipl. ing. 

Vrtnarstvo Celje 

Jesenska prehrana 
Za dobro voljo: preživite 

lep dan, stresu pa pokažite 
stransko pot. To bo še laže 
storiti, če boste zaužili bana-
no. Rumen tropski sadež vse-
buje encim triptofan. Povzro-
ča, da telo začne izločati sero-
tonin, tako imenovan hor-
mon sreče. Napitek za dobro 
voljo: 2 zreli banani z žlico 
zrezanih lešnikov in 300 ml 
mrzlega mleka zmešamo v 
mešalcu. 

Za energijo: rdeče zelje je 
zelenjava, ki nam prinaša živ-
ljenjsko moč. Vsebuje veliko 
vitaminov, predvsem vitamin 
C in mineralne snovi. Poveča 
delovanje presnovnih snovi, 
kar okrepi obrambni sistem 
telesa. Tudi za otroke je pri-
poročljivo uživanje rdečega 
zelja. 

Nasvet: za solato naj bo 
tanko zrezano ali pa dušeno. 
Preliv naj bo pripravljen z bal-

zamičnim kisom. K solati lah-
ko ponudimo kozji sir. 

Za lepoto: uživajte parme-
zan za zdrave zobe in nohte. 
Parmezan vsebuje veliko kal-
cija. V 100 g tega sira je celo 
1180 mg te pomembne mine-
ralne snovi. To pa pokrije ce-
lotno dnevno potrebo po tej 
mineralni snovi za odraslega. 

Nasvet: vloženo zelenjavo 
posujemo s tankimi ostružki 
sira -parmezana. 

Za dvig duha: Ob popold-
nevih se človek pogosto po-
čuti slabo -potlačeno. To lah-
ko preprečimo le z majhnim 
prigrizkom npr. s suhimi ma-
relicami. Marelice hitro dvig-
nejo nivo krvnega sladkorja 
in vrnejo izgubljeno energijo. 
Poleg tega vsebujejo veliko 
beta karotena, kar je dobro 
za oči. Toda previdno: suhe 
marelice vsebujejo veliko ka-
lorij. NINA STERGAR 



GUSBA 

Abraham s harmoniko 
Znani glasbenik iz Zagra-

da pri Celju Viki Ašič praz-
nuje v teh dneh jubilej, glas-
benega Abrahama. Pred na-
tanko 50 leti mu je oče, ki 
mu je bil tudi prvi mentor, 
kupil harmoniko, ki ji je os-
tal zvest vse do današnjih 
dni. 

Viki Ašič se je odločil, da bo 
jubilej praznoval s prijatelji v 
Narodnem domu v Celju, kjer 
pripravlja v petek, 3. novem-
bra, ob 19.30 uri glasbeni ve-
čer, ki bo obiskovalcem ostal 
še dolgo v prijetnem spomi-
nu. Rdečo nit skozi glasbeni 
venček bo predstavljal Viki 
Ašič s svojo harmoniko, po-
magali pa mu bodo nekdanji 
glasbeniki, ki so z njim nasto-
pali v različnih obdobjih, za-
peli bosta vokalni skupini 
Studenček in Trs ter Andrej 
Bremec, igrali Vitezi polk in 
valčkov ter Mladi vitezi, pri-
družil pa se bo tudi slavljen-
čev sin Viki. Prava posebnost 
bo nastop Štefana Juga, veli-
kega Vikijevega prijatelja, s 
katerim sta skupaj nastopala 
pred skoraj 50 leti po takrat 
popularnih šolskih čajankah 
in drugih prireditvah. Viki bo 
igral na harmoniko, Štefan na 
violino. Zanimiv bo tudi na-
stop Franca Selčana, katere-
mu se je velika želja po igra-
nju na harmoniko izpolnila 
šele po njegovem 60. letu, ko 
ga je prvih skladb naučil prav 
Viki Ašič. Posebni gost pa bo 
Alfi Nipič, ki bo zapel slav-
Ijencu v pozdrav pesem, ki 
sta jo za jubilej pripravila Viki 
Ašič ml. in Ivica Cvikl. 

Vstopnine ni, bo pa možno 
prispevati prostovoljne pris-
pevke za vrtec Hribček na 
Polulah, ki se bo tudi predsta-
vil na prijetnem glasbenem 
večeru. 

Viki Ašič je v 30 letih, kar 
ima svoj ansambel, dosegel 
veliko uspehov. Dvanajstkrat 
je sodeloval na Ptujskem festi-

valu, kjer je*osvojil vse možne 
nagrade. Bil je tudi na festivalu 
v Števerjanu, potoval po svetu. 
Ljudje ga poznajo in cenijo po 
njegovem izvrstnem igranju 
na harmoniko, dobri volji in 
neverjetni energiji, ki se naj-
bolj izraža v prepričljivem na-
smehu. Zadnja leta nastopa z 
manjšimi skupinami, vse od 
začetka pa je tudi član popu-
larnih Vitezov polk in valčkov. 
Ob jubileju je pri založbi 
CODA pri Igorju Korošcu v Ce-
lju izdal kaseto in CD s trinaj-
stimi skladbami, ki bodo zara-
di različnih zasedb prav goto-
vo pri vseh vzbudile veliko 
pozornost. Viki Ašič je tudi 
eden najbolj zvestih spremlje-
valcev naše medijske hiše NT-
RC pri dveh osrednjih akcijah, 
100 kmečkih žensk na morje 
in novoletni obisk v porodni-
šnici. 

Krona njegovega 50-letne-
ga igranja na harmoniko je 
visoko priznanje, ki ga je do-

bil na prireditvi Slovenski 
slavček v Domžalah 20. okto-
bra, ko je bil kot prvi v Slove-
niji proglašen za Častnega 

godca 2000 in je stal ob boku 
letošnjega kralja harmonike 
Slavka Avsenika. 

TONE VRABL 

Viki Ašič 

MED NOTAMI 
• Vesele Štajerke so ob izi-
du nove kasete in CD pripra-
vile promocijski koncert, ki 
je bil v Kulturnem centru 
Laško. Med gosti je bil tudi 
zunanji minister Lojze Pe-
terle, ki je ob zaključku na 
ustno harmoniko z dekleti 
zaigral venček narodnih ter 
ob odhodu z odra obljubil: 
»Čeprav ne bom več zunanji 
minister, pa obljubim, da 
bom Veselim Štajerkam še 
omogočil pot v tujino.« Men-
da jim pripravlja turnejo po 
Argentini! 

• Mirko Polutnik pripravlja 
turnejo Celjskega instru-
mentalnega kvinteta ob 35-
letnici delovanja. Ob 30-let-
nici je pripravil šest koncer-
tov, zdaj bo tri. Najprej v 
Vitanju in Šentjurju ter zad-
njega tretji četrtek v februar-
ju prihodnje leto v okviru 
Avsenikovega abonmaja 
polk in valčkov v Kulturnem 
centru Laško. CIK v teh 
dneh pri Zlatih zvokih kon-
čuje jubilejni projekt. 
• Vitezi polk in valčkov so 
dobili vabilo Jožeta Ekarta za 
sodelovanje na tradicionalni 

glasbeni prireditvi Orfejčkgl 
parada, ki je vsako leto 2d 
decembra na Ptuju. 
• Vera Šolinc je napoved, 
la krajšo prekinitev sodeî  
vanja v Vrtiljaku polk j] 
valčkov na Radiu Celĵ  
Vzrok je 40-dnevna turnej 
ansambla Gašperji priho( 
nje leto po Nemčiji. Jubil^ 
ni koncert ob 10-letnici | 
bodo Gašperji imeli pred^ 
doma 17. decembra v kJ 
nju. 1 

• 24. novembra bo v Tre 
lilijah v Laškem 2. Dorije 
večer, 25. novembra v ^ 
vem mestu Slakova priredi 
tev Kaj dela Dolenc' (Vesel 
Štajerke bodo igrale skupaf 
Slakom, kot so pred dveq 
letoma Vitezi polk in valf 
kov) in 26. novembra v Go 
lovcu tradicionalni humani 
tarni koncert Karitas Klic d( 
brote. 
• Ansambel Jurij iz Šentjurj 
snema prvo kaseto v studii 
MIMIK Mira Klinca v Liboja 
Pri snemanju je tudi ansam 
lovo »budno oko«, menti 
Tone Videč, ki zagotavlja dt 
bre posnetke. TI 

EKSPRES-EKSPRES-EKSPRES-EKSPRES 
• Na vrh britanske lestvice 
najbolje prodajanih single 
plošč se je že drugič zapovrst-
jo uvrstil britanski najstniški 
pop bend Steps. Lastniki že 
kar desetih Top 10 uspešnic 
so tokrat angleško mladež 
prepričali s pesmijo »Stomp«, 
ki je daleč za seboj pustila 
drugouvrščeno sluzasto štan-
co »Who Let The Dog Out« 
projekta Baba Men. V ZDA se 
že tretji teden na najvišji pozi-
ciji zadržuje Christina Aguile-
ra s pesmijo »Come On Over 
baby«, v Nemčiji pa sta se na 
vrh zavihtela Francoza Modjo 
s house pesmico »Lady«. 
• Po skoraj desetih letih 
skupnega dela se kot kaže 
razhaja kultna ameriška rap-
metal naveza Rage Against 
the Machine. Skupino je za-
pustil pevec Zack de la Rocha, 
ki bo kariero nadaljeval kot 
solo artist, usoda ostalih treh 
članov pa zaenkrat še ni zna-
na. 
• Ameriški folk-rockerji 
Wallflowers so štiri leta po 
izidu v kar petmilijonski na-
kladi prodanega in z dvema 
grammyjema nagrajenega al-
buma »Bringing Down the 
Horse« končno le objavili nov 
LP »Breach«. Pevec in šef ban-
da Jakob Dylan - sin slavnega 
Boba Dylana - je s spremlje-
valci spet navdušil ljubitelje 
sredinskega ročka, plošča pa 
se že vzpenja proti vrhu ame-
riške lestvice. 
• Na največjem knjižnem 
sejmu na svetu v Frankfurtu 
sta pisatelj Carl Magnus Palm 
in fotoreporter Andres Han-
ser predstavila biografijo naj-
popularnejše švedske glasbe-
ne skupine vseh časov ABBA. 
Pri nastajanju knjige »From 
Abba to Mamma Mia« so so-
delovali Agnetha, Bjorn, 
Benny in Frida. 
• Lani ponovno formirana 
skandinavska pop atrakcija 
A-HA se je letos s come-back 
albumom »Minor Earth Ma-

jor Sky« ponovno vrnila v pr-
vo ligo pop godbenikov. 
Omenjeni LP je že presegel 
milijonsko naklado, dobro pa 
sta se na svetovnih lestvicah 
»odrezala« tudi prva dva sin-
gla - naslovna tema in pa 
velika poletna uspešnica »-
Summer Moved On«, ^speh 
teh bo norveški trio skušal 
ponoviti tudi s ttetjim sin-
glom »Velvet«, ki ga bo pri-
hodnje leto moč slišati tudi v 
filmu »Another Night At Mc-
Coors«, v katerem bodo zai-
grali Michael Douglas, Liv 
Tylor in Matt Dillon. 
• Star 62 let je umrl legenda 
soul glasbe Robert R. »Bob« 
MacKenzie. 
• Založba in distribucijska 
hiša Nika je te dni na domači 
trg poslala kar nekaj novosti s 
svetovne glasbene scene. 
Najbolje se bo zagotovo pro-
dajal drugi album »Saints & 
Sinners« britanske ženske za-
sedbe Ali Saints, ljubitelji 
hip-hopa bodo veseli zbirke 
uspešnic legendarnega raper-
ja Ice-ja, nežnejše duše pa 
bodo lahko svoje diskoteke 
obogatile z novo verzijo LP 
prvenca »Dedicated to...« pop 
zvezdnika Shashe. 
• Ob Texas najpopularnejši 
škotski pop-rockerji Travis 
bodo svoj tretji album posneli 
v sončnem Los Angelsu. V 
več kot milijonski nakladi 
prodan predlanski izdelek »-
The Man Who« bo po napo-
vedih pevca in šefa benda 
Frana Healya dobil dostojne-
ga naslednika spomladi. 
• Na dražbi v Londonu je 
znameniti klavir, na katerega 
je John Lennon leta 1971 
»vkup sklamfal« protestniški 
zimzelenček »Imagine«, kupil 
George Michael. Britanski 
pop zvezdnik je za klavir, ki 
ga je leta 1970 Lennon kupil 
za pičlih 1000 dolarjev, odštel 
neverjetnih 1,45 milijona fun-
tov. Med potencialnimi kupci 
so opazili tudi brata Gallager 

iz skupine Oasis in Robbiea 
Williamsa. 
• Italijanski DJ Spiller, ki ga 
širša svetovna javnost pozna 
predvsem po letošnji plesni 
mega uspešnici »Groovejet«, 
je v Londonu za omenjeno 
pesem prejel dve nagradi na 
podelitvi glasbenih nagrada 
Ericsson Muzik Avvards. Med 
nagrajenci velja omeniti še 
britansko house zasedbo Ba-
sement Jaxx, Petra Tonga in 
Eminema. 
• Tom Petty je na popular-
nih internetnih straneh 
MP3.com objavil že leta 1977 
napisano in šele pred kratkim 
posneto skladbo »Surren-
der«. Z njo ta čislani ročk ve-
teran najavlja skorajšnji izid 
dvojnega retrospektivnega al-
buma »Tom Petty and the 
Heartbreakers Anthology: 
Through the Years«. 
• Čeprav se Madonnina us-
pešnica »Music« z istoimen-
skega albuma še vedno zadr-
žuje tik pod vrhom večine 
svetovnih lestvic, pa se ta 42-
letna pop kraljica že priprav-
lja na izid drugega singla. 
Čez dobrih štirinajst dni bo 
namreč na tem formatu od-
tisnjena pesem »Don't Teli 
Me«, ki jo bo lahko 3000 
srečnežev 5. novembra v 
New Yorku slišalo tudi v živo 
na njenem edinem letošnjem 
koncertu. 
• Hrvaški »rollingi« Parni 
valjak bodo 25. obletnico de-
lovanja obeležili z veliko tur-
nejo, v okviru katere bodo 
med 9. in 26. novembrom 
odigrali tudi 14 koncertov na 
tej strani Kolpe. 
• Danes, 2. novembra, bo v 
Cankarjevemu domu v Ljub-
ljani ob spremljavi Charms Of 
The Night Quartet muziciral 
slavni jazz trobentač Dave 
Douglas, ki ga je glasbena 
revija Dovvnbeat razglasila za 
jazz glasbenika letošnjega le-
ta, njegov album »Soul On 
Soul« pa za jazz ploščo leta. 

• Tri dni kasneje, v nedeljo 
5. oktobra, pa bo v ljubljansk 
hali Tivoli festival Sunaips 
reggae 2000, kjer bodo na 
stopili Sunny Orchestra, Roo 
Daughters, Lee Scratch Pen 
in Mad Profesor. 
• V soboto, 4. novembra, s 
bo v halah Golovec pod im( 
nom X-night spet zgodila vi 
lika techng veselica. Na dvel 
plesiščih - techno in house' 
vas bodo zabavali številni 
znani domači in tuji DJ-jt 
med njimi tudi znameniti An-
glež Luke Slater, Američan D] 
Rhythm, nemška techno diva 
Miss Yetti, Valentino Kanzya-
ni, Dope Control, Rob Acti 
son. Rotor in Jesco Schuck. 
• Novomeška založba Goga 
je na dvojni CD »Novo mesto 
1977-1997« spravila kar 3/ 
skladb, ki so jih med pre 
omenjenima letnicama po-
sneli ročk in pop bendi, ki sc 
in še delujejo v Novem me 
stu. Poleg legendarnih Rudol-
fovo na tej zbirki najdemo še 
skladbe 23 bendov, med njinu 
tudi dela še vedno delujočili 
zasedb Društvo mrtvih pesni 
kov, D'Kovači in Dan D . 
• Pri založbi Helidon je izše! 
zanimiv avtorski projekt glas 
benika, dramaturga in novi-
narja Nebojše Popa Tasiča it 
pisca besedil Karla Jedernia 
na. Ob asistenci znanih slO'̂  
venskih godbenikov sta gô ' 
poda posnela dvanajst stilsW, 
precej raznolikih skladb opl^ 
menitenih z »odbitimi« beŝ ' 
dili, ki tu in tam spominjaj" 
na dela primorskega poseb-
neža, igralca, poeta in pevĉ  
Iztoka Mlakarja. 
• Založba Dallas je na doma '̂ 
trg lansirala drugi single s pr^ 
nedavnim objavljenega drug^ 
ga albuma najboljšega sloven; 
skega dance dua Sound A'̂  
tack. Po poskočni ples"' 
skladbici »Oh baby« sta Pika 
Simon na single format tokr̂ ^ 
uvrstila balado »Ko te ni.« 

STANE ŠPEGEI-
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fmimvi FILM - TELEVIZIJA - RADIO 

Porno film 
^na stvar je gotova: ob Por-
filmu Damjana Kozoleta 

^ boste doživljali orgazmov, 
tji napravljen s tem name-
'^grn. Napravljen je z name-
j^grn, da vam govori o stva-
^fi, o katerih se menda po-
kadi ne govori, da vas ob 

nasmeje in da vam vsaj 
0ilo potrdi ali vrne vero v 
liibezen. To zadnje je morda 
ptem še najmanj utemelje-
no. Ker film kljub nameram 
holj potrdi vero v seks. Seksa 
pfl mu manjka. Avtomatski 
inključek: film ima luknje, 
fredvsem so sicer scenaristič-
ne. Še primerov? Samo na 
Iratko: zakaj recimo Magni-
'fico in njegova klapa na za-
[Ctku filma preklinjajo in ro-
bantijo in nasploh zgledajo 
lilo hudi in pripravljeni po-
jjiti vse na svoji poti, na kon-
cu pa ne naredijo ničesar od 
tega, oziroma izpadejo po 
stopnji maščevalnosti le malo 
pod kakšnimi manj obzimi-
mi angelčki? Neuravnoteže-
no. Napetost samo zaradi na-
pasti, blagost samo zaradi 
pozitivnosti. Občutek imam, 
kot da bi se film (pa to ni 
stvar samo tegale Slovenčka) 
bal za svojega gledalca, kot 
da bi ga imel za preobčutlji-
vega, pa mu zato ne pokaže 
vsega, kar bi mu lahko ali pa 
mrda celo moral. Pa gremo 
ie takole: poskusite povedati 
iratko obnovo zgodbe filma 

in preverite, koliko stavkov 
boste za to potrebovali. Eden, 
največ dva. Zgodbe ni. Okej, 
film se fura na minimalizem. 
Toda videti je, kot da bi si ta 
minimalizem sproti izmišlje-
vali. Ja, videti je, kot da bi se 
trije frendi pod rahlim vpli-
vom halucinogenih hlapov 
odločili, da bodo pač posneli 
film, o scenariju pa bi tako 
ali tako razmišljali sproti. Vi-
deti je, kot da bi ga do neke 
meje delala filmska ekipa, ki 
ima vsaj voljo in je pogledala 
nekaj filmov, preden je šla v 
delo, potem pa je ustvarjanje 
prevzela v roke zaporniška 
črnogorska banda in spreme-
nila konec v svoj prid. 

Ni vse tako strogo slabo. 
Kje pa. O intimnostih zna film 
spregovoriti pošteno in odkri-
to, ne boji se nobene scene - in 
morda je že prvi kader za 
marsikoga celo preveč ... ne 
seksi, temveč grd. Pogumno. 
V redu. Vloge so dobro zasede-
ne. Ideja o filmarjih, ki hočejo 
narediti film, ki bo slovenski 
publiki razumljiv, potem pa 
vzamejo za igralke Rusinje, ki 
jih je potrebno slovenščine šele 
naučiti - naglas gor ali dol - je 
sladkorček. Še posebej recimo 
scena, v kateri se pornografija 
vadi ob branju teksta z lista 
papirja. Izredno duhovito. 
Takšen bi moral biti ves film. 
Film, ki se zna smejati tudi 
samemu sebi, in ki ima to 

narodno identiteto kar dobro 
pogruntano. Kar je za našo 
deželo včasih skoraj pravi ču-
dež. 

Končno mnenje je torej 
(spet) stvar tehtanja: mi-
slim, da ima film srečo, da 
prihaja na platna v času vses-
plošnega sprejemanja sloven-
skega filma. Nekaj je to stvar 
ne samo sreče, ampak zvite-
ga čakanja na pošiljanje fil-
ma v filmsko jesen, na polet-
je, vzbujanja radovednosti z 
internetno (odlično) stranjo 
ter uspehi v tujini, pa še rafi-
nirano učinkovito reklamo 
na televiziji. 

V nasprotnem primeru -
brez teh potez - bi tehtanje, 
recimo, obstalo nekje na sre-
dini. Ne samo zame, ampak 
najverjetneje tudi za publi-
ko. 

PETER ZUPANC 

KINO s 
Celjski kinematografi si 

pridržujejo pravico do spre-
membe programa. 

Union: od 2. do 8. 11. ob 
16.30 animirana komedija 
Možje na begu, ob 18.30. in 
20.30 pa akcijski film Možje X. 
Od 2. do 5. 11. ob 22.30 sloven-
ska komedija Porno film. 

Mali Union: od 2. do 8. 11. 
ob 19. uri slovenska komedija 
Porno film, ob 21. uri pa psi-
hološki triler Hipnoza. 

Metropol: od 2. do 8. 11. ob 
16. in 18. uri najstniška kome-
dija Road trip, ob 20. uri pa 
romantična komedija Jake, 
Brian in Anna. 

Kino Žalec: 2. 11. ob 10., 3. 
11. ob 20. i 5. 11. ob 18. uri 
znanstveno-fantastična srh-
Ijivka Mož brez telesa; 3. 11. 
ob 10. ter 4. in 5. 11. ob 20. uri 
pa akcijska drama Vihar 
vseh viharjev. 

Kino Dobrna: 4. ob 19. in 5. 
11. ob 17. uri psihološki triler 
Skozi oko zasledovalca. 

Gremo v kino! 
Pravilni odgovor na vprašanje prejšnjega tedna: Mel Gibson 

je prejel oskarja za film Pogumno srce - Braveheart. Nagrajen-
ci so: Lucija Petrič, Nova Cerkev 13, Jasmina Žohar, Jerinova 
10, Štore in Edi Boršič, Brecljevo 20, Šmarje pri Jelšah. Prejeli 
bodo vstopnico za ogled filma Celjskih kinematografov. 

Nagradno vprašanje: Kevin Bacon, vsestranski igralec, ki ga 
lahko te dni gledamo v filmu Hipnoza, je poročen z igralko, ki 
Po videzu nekoliko spominja na Julio Roberts (v filmu Čenče 

igrala njeno sestro). Katera igralka je to? 
Odgovore pošljite na Novi tednik, Prešernova 19, 3000 

Celje, do ponedeljka, 6. novembra. Izžrebali bomo tri dobit-
•̂ ike vstopnice za ogled filma. 

SKRITA KAMERA 
• Marjeta Keršič Svetel, dol-
goletna avtorica oddaj o pla-
ninah in planinstvu je sicer 
zelo izkušena in suverena pri 
svojem delu. Pred kratkim pa 
je dobila ukaz od zgoraj, da 
mora svojo nekdanjo oddajo 
Gore in ljudje posvetiti izjem-
nemu dosežku - smučanju 
Dava Karničarja s »strehe sve-
ta«. Pravi šok pa je Marjeta 
doživela, ko je izvedela, koli-
ko je generalni direktor RTV 
Janez Čadež plačal za po-
snetke, ki naj bi jih objavila. O 
metanju denarja skozi okno 
je takoj obvestila sindikalista 
Rajka Geriča, ki pa je bil ne-
močen še pri dosti težjih 
domnevnih grehih RTV-jev-
skih vodilnih mož. Preiskava, 
ki so jo kriminalisti na osnovi 
sindikalne pobude o nepravil-
nostih na RTV že zaključili, je 
namreč ovrgla vse sume in ni 
imela za posledico ovadbo. 
Tako je torej z zapravljanjem 
denarja na nacionalki vse v 
redu. 
• Legendarni mrtvo hladni 
Jonas se ponovno poslavlja z 
malih ekranov. Kviz Lepo je 
biti milijonar bo namreč čez 
zimo počival. Začasno. Od-
mor je bil načrtovan. Da je 
POP TV zmanjkalo denarja, je 
čisto natolcevanje. Res pa je, 
da je nakup A kanala stal 
precej milijonov. Kljub temu 
kviz, ki ga vodi Borut Vesel-
ko, ostaja na programu A ka-
nala. Zaenkrat. 
• Sašo Veronik se po krat-
kem izletu v politiko, kjer je 
zablestel kot vladni predstav-
nik za stike z javnostjo, men-
da želi vrniti na RTV. Zlobneži 
natolcujejo, da skozi velika 
vrata, saj bo slovenska nacio-
nalka kmalu potrebovala no-
vega generalnega direktorja. 
•Jure Pengov vztrajno zani-
ka, da bi odgovornemu uredni-
ku Urošu Lipuščku napisal od-
poved na delovno mesto ured-
nika dnevno informativnih od-
daj. Medtem pa so nekateri 
njegovi sodelavci pripravljeni 
priseči, da so odpoved videli in 
povedati vedo tudi, da je Pen-
gov v njej zapisal, da odstopa 

zaradi konceptualnih razhajanj 
z Lipuščkom. 

• Veliki direktor informativ-
nega programa na POP TV in 
najbolj zaslužen za to, da je 
njegova oddaja 24 ur po gle-
danosti potolkla TV Dnevnik 
nacionalne TV, Tomaž Pero-
vič, po združitvi s Kanalom A 
že razmišlja o novih informa-
tivnih oddajah na tem progra-
mu. Uroš Slak z nacionalne 
TV menda tudi. Na A kanalu 
je enkrat že delal, s šefi na 
TVS pa se vse slabše razume. 

• Eva Longyka, simpatični 
obraz, ki ga na ekranih zadnje 
čase bolj poredko videvamo, je 
po desetih letih dela na TVS 
sklenila, da bo končno diplomi-
rala. S tem je posredno zanikala 
govorice, da naj bi razlog njene 
odsomosti tičal v sporu z v^no 
in vsemogočno urednico razve-
drilnega programa Mišo Molk. 

Uroš Lipušček 

Tomaž Perovič 
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Peugeot 607 za slovenski trg 
Peugeot 607, največji av-

tomobil francoske hiše, po 
dokaj dolgem napovedova-
nju le prihaja na slovenski 
trg. Kot kaže, bo avto napro-
daj od 15. novembra, pri če-
mer Peugeot Slovenija kot 
uradni predstavnik franco-
ske tovarne upa, da se mu bo 
letos posrečilo prodati kak-
šnih 50, prihodnje leto pa 
okoli 120 avtomobilov. 

Peugeot 607 je zamenjava 
za 605, vozilo, ki je bilo dokaj 
uspešno. V vsakem primeru 
je to velik avto (487 centime-
trov dolžine), skoraj klasična 
limuzina, ki pa ima toliko 
značilnih karoserij skih potez, 
da je dovolj peugeotovski. Za 
razvoj tega avtomobila, ki se 
bo kosal v višjem razredu, je 
Peugeot porabil 3,7 milijarde 
francoskih frankov, je pa pr-
vo vozilo v seriji tistih, ki bo-
do imela na koncu sedmico. 
Slovenskim kupcem bo avto 
na voljo z dvema opremama 

(osnovna in pack), tremi vr-
stami notranjosti in prav tako 
tremi motorji. Bencinski po-
nuja pri gibni prostornini 2,2-

litra 160 konjskih moči in ima 
217 Nm navora, precej zmog-
ljivejši je V6 motor z gibno 
prostornino 3,0-litra in 210 

konjskimi močmi ter 285 Nm 
navora, medtem ko ima tur-
bodizel (vbrizgavanje goriva 
po sistemu skupnega voda) z 
oznako HDl pri gibni prostor-
nini 2,2-litra 136 konjskih mo-
či in 314 Nm navora. 

Menjalnik je ročni petsto-
penjski ali prestavna avtoma-
tika z možnostjo tiptronic 
prestavljanja (pri njegovem 
razvoju je pomagal Porsche), 
pogon je speljan k prednjima 
kolesoma, o' 4x4 pogonu pa 
ne razmišljajo. 601-htrski prt-
ljažnik dokazuje tudi družin-
sko in siceršnjo uporabnost 
avtomobila, ki je serijsko 
opremljen s po višini in globi-
ni nastavljivim volanom, pro-
tiblokirnim zavornim siste-
mom ABS z razdelilnikom za-
vorne moči (EBD), šestimi 
zračnimi blazinami (dve čel-
ni, dve stranski in dve zračni 
zavesi) ipd. 

Znane so tudi cene, saj je 
2,2-litrska bencinska izveden-
ka na voljo za malenkost 
manj kot šest milijonov tolar-
jev, medtem ko je varianta z 
V6 motorjem naprodaj za ne-
kaj manj kot sedem milijonov 
tolarjev. 

Nova Peugeotova limuzina v Sloveniji - 607. 

Izdelali 20 milijonov golfov 
Nemški Volkswagen ima v 

svojih vitrinah kar nekaj pro-
dukcijskih rekordov. Še ved-
no velja, da je hrošč najuspe-
šnejši avto vseh časov, saj so 
izdelali več kot 21 milijonov 
vozil (nekateri namreč trdijo, 
da ta lovorika pripada toyoti 
corolli). Utegne pa se zgoditi, 
da bo prvo mesto kmalu pri-
padlo golfu, kajti iz tovarne so 
sporočili, da so v teh dneh 
izdelali 20-milijonto vozilo. 

Golf je bil prvič predstavljen 
leta 1974, potem so ga nekajlo-at 
temeljito prenovili, nikoli pa ne 
tako radikalno, da ne bi v osno-
vi ohranil svoje karoserijske po-
dobe. Sčasoma je dobil več ka-
roserijskih izvedenk, večinoma 
pa je šla najbolj v promet različi-
ca s tremi ali petimi vrati. Avto 
sedaj nastaja v osmih tovarnah. 

kjer dela nič manj kot 40 tisoč 
ljudi. Leta 1974 je VW prodal 140 
tisoč golfov, kar je bila za teda-
nje okoliščine skoraj izjemna 
številka, sedaj pa v letu dni na-

redijo malenkost manj kot 700 
tisoč vozil. Glede na to, da so 
lani predstavili povsem novo 
različico, je razumljivo, da bo 
golf kmalu postal najbolje pro-
dajano vozilo iz tovarne VW. 

Prenovljeni patrol in 
novi motor 

Nissanov patrol že dolgo 
velja za pravi in resni terenec, 
torej avtomobil, ki se ne bi 
smel ustrašiti še tako zahtev-
nega terena. Tovarna je avto 
nekoliko prenovila, pred-
vsem pa ga je opremila z no-
vim turbodizelskim motor-
jem. 

Novi agregat ponuja marsi-
kaj zanimivega. Denimo to, da 
ima gibno prostornino cele tri 
litre, ta pa je »stlačena« v štiri 
valje, pri čemer ponuja 158 
konjskih moči in ima leepkih 
323 Nm navora. Nissan je ob 
tem zelo ponosen na ta motor, 
ki v primerjavi s prejšnjim 2,8-
litrsldm šestvaljnikom ponuja 
več moči in tudi več navora. 

kljub temu da ima dva valja 
manj. Zraven je dodan tudi av-
tomatski štiristopenjski me-
njalnik, poleg tega pa še oi 
klopljiv stabilizator zadnje pre-
me, kar omogoča, da se patrol 
prilagaja terenski vožnji in vož 
nji pa asfaltu. 

Patrol z novim motorjem je 
na voljo tako v trivratni koi 
petvratni različici, pri čemer je 
prva izvedenka z opremo 
comfort na voljo za 6,3 milijo-
na tolarjev, bolje opremljena 
različica pa za 7,0 milijona to-
larjev. Petvratni nissan patrol je 
naprodaj za 6,9 milijona tolar-
jev, medtem ko hočejo za bolje 
opremljeno različico 8,4 milijo-
na tolarjev. 
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Citroen prenovil xsaro 
pri Citroenu je xsara avto-

mobil. ki predstavlja tako re-
železni repertoar ponud-

^̂  prvič je avto na trge pripe-
lji leta 1997 in tedaj zame-
njal ZX. V tem času je šel avto 
jobro v promet, letno pa je 
ji,varna na slovenskem trgu 
^ a l a nekako 1600 vozil, 
^aj je xsara doživela pre-
jovo, ki naj bi pripomogla k 
if boljši prodaji. 
" predvsem so okrepili oziro-
ma učvrstili karoserijo, pri če-
jier so spremenili vrata, sred-
nji opornik strehe, nekoliko 
^ spremenjeno tudi vpet je 
jiotorja v motornem prostoru 
jpd. Pri električni napeljavi so 
uporabili sistem multiplex, ki 
o m o g o č a vgradnjo za 30 od-
stotkov manj električnih vo-
dov, hkrati pa je prenos podat-
1(0V oziroma ukazov bistveno 
večji kot prej. 

Zadnja, sicer samonastavlji-
va prema, je sedaj bolj trdno 
vpeta, serijsko pa so vsa kole-
sa 15-palčna. Vsa ta prenova 
se pozna pri vseh treh karose-
rijskih variantah (limuzina, 
komblimuzina in break oziro-
ma karavan), ki pa bodo vsaj 
na slovenskem trgu do konca 
leta na voljo z dvema bencin-
skima motorjema. Osnovni je 
1,4-litrski štirivaljnik, ki 
zmore 75 konjskih moči pri 
5500 vrtljajih v minuti (po 
tovarniških podatkih je naj-
višja hitrost 172 oziroma 175 
km/h, pospešek do 100 km/h 
pa 12,7 sekunde). Precej 
zmogljivejši je 1,6-litrski mo-
tor, ki razvije 110 konjskih 
moči pri 5750 vrtljajih v mi-
nuti. To zadošča za največjo 
hitrost 195 km/h in pospešek 
9,7 sekunde do 100 km/h. V 
začetku leta bo prenovljena 

xsara na voljo tudi s turbodi-
zelskim motorjem HDl in pa 
še z 2,0-litrskim bencinskim 
agregatom, ki bo ponujal 137 
KM. Že nekaj kasneje pripelje 
na trg športna varianta z ozna-
ko VTS in s 167 konjskih mo-
či. 

Ob tem kaže omeniti dokaj 
bogato serijsko opremo pre-
novljenega avtomobila. Sem 
spadajo protiblokirni zavor-
ni sistem ABS, dve zračni 
varnostni blazini, električno 
uravnavanje stekel v pred-
njih vratih, servoojačan vo-
lan, osrednja ključavnica 
ipd. Klimatske naprave ni v 
serijski ponudbi, pač pa si jo 
je mogoče omisliti za 142 
(ročna) oziroma 182 tisoč 
tolarjev (samodejna). Najce-
nejša prenovljena xsara je na 
voljo za 2,54 milijona tolar-
jev. 

Lancia lybra 

Skoda gre v 
Indijo 

Češko-nemška Škoda ža-
nje zlasti na zahodnoevrop-
skem trgu veliko uspeha, pa 
tudi doma in na trgih Vzhod-
ne Evrope ji gre dobro od 
rok. Sedaj se bo tovarna po-
javila tudi v Indiji, na veli-
kem trgu (po številu prebi-
valcev), ki pa je seveda zmo-
žen kupovati predvsem ne-
kaj cenejše avtomobile. 

Škoda tako namerava v Indiji 
postaviti sestavljalnico avto-
mobilov. Kasneje naj bi ta pre-
rasla v pravo tovarno; naložba 
naj bi bila po sedanjih napove-
dih vredna nekako 60 milijo-
nov dolarjev, na indijski pod-
celini pa naj bi sestavljali octa-
vio. Sestavljalnica naj bi začela 
delati prihodnje leto, tam naj 
bi nastajala octavia, in sicer 
nekako pet do šest tisoč vozil, 
kasneje pa celo deset tisoč. Na 
sliki: škoda octavia bo skušala 
osvojiti tudi Indijce. 

Tudi Evropska 
unija z 

minusom 
v Evropi, tako kot pri nas, 

avtomobili v zadnjem času 
ne gredo posebej dobro v pro-
met. Tako je skupna prodaja 
(v državah EU) dosegla šte-
vilko 11,3 milijona avtomo-
liilov, kar je za 1,6 odstotka 
manj kot lani v tem času. 
Kot pravijo, je to predvsem 
posledica dražje nafte in do-
volj neugodnih gospodar-
skih napovedi. 
Prvo mesto na teh trgih je v 

celoti obdržal koncem Volks-
^agen z 18,5-odstotnim trž-

deležem, vendar se je nje-
gova prodaja vseeno zmanjša-
la za tri odstotke. Na drugem 
®estu je PSA (Citroen in Peu-
§eot), ki ima v rokah 12,9 
"dstotka trga (za 6,8 odstotka 
êč), na tretjem pa Ford z 

l0.9-odstotnim tržnim dele-
žem (za 9,8 odstotka manj), 
^ imivo je, da so japonske 
^^omobilske hiše prodale za 

odstotka manj kot lani v 
času, medtem ko so ko-

^̂ jske obseg svoje prodaje po-
^̂ čale za 9,2 odstotka. Med 
'ovarnami, ki so v tem času 
"Najbolj povečale posel, so de-
flino Smart (plus 60 odstot-
S , pa Lancia (plus 27,7 od-
'̂otka), Toyota, ki je za svoje 

^^mobile našla za dobrih 17 
'''Istotkov več kupcev ipd. Ja-
l^nske avtomobilske hiše so, 
^Izjemo Toyote, vse v minu-

kar je verjetno posledica 
^^emočnega in predragega je-
^ in vendarle nekaj manj pe-

ponudbe. 

Po fabii se fabia kombi 
Fabia, Škodin tretji model 

(ob felicii in octavii), je šele 
dobro prišel na večino trgov, 
tovarna pa je že predstavila 
novo karoserijsko izveden-
ko. Gre za karavan oziroma 
kombi, o katerem smo nekaj 
malega že pisali; sedaj tovar-
na avtomobil predstavlja po-
drobneje. 

Z dolžino 422 centimetrov 
se fabia kombi uvršča med 
karavane nižjega srednjega 
razreda, vendar jo je kljub 
temu dokaj težko primerjati 
denimo z astro karavan, pa 
golfom variantom in podobno 
konkurenco. Prtljažnik ob 
tem ponuja zadovoljivo veli-
ko prostora (426 litrov ob ne-
podrti zadnji klopi in 1225 
litrov ob podrtih zadnjih sede-
žih). 

Ponudba motorjev je zani-
miva in seveda pestra, pozna-
mo pa jih iz drugih fabij oziro-
ma škod. Osnovni je 1,4-litr-

ski (68 konjskih moči), sledi-
ta še dva 1,4-litrska motorja, 
vendar s 75 in 101 konjsko 
močjo, dvolitrski motor pa 
ponuja 115 konjskih moči. Na 
voljo bosta tudi dizelska mo-
torja, oba z gibno prostornino 
po 1,9 litra, pri čemer prvi 
razvije (SDI) 64, drugi pa 101 
konjsko moč(TDI). Menjal-

nik je ročni petstopenjski, na 
voljo je tudi avtomatika, ven-
dar samo pri motorju, ki zmo-
re 75 konjskih moči. 

Fabia kombi naj bi bila slo-
venskim kupcem na voljo dru-
go leto, cene pa naj bi bile za 
nekako 15 odstotkov višje od 
tistih za fabio v kombilimu-
zinski varianti. 

Škodina fabia kombL 
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Zanimive delavnice 
V OŠ Šempeter smo pripravili različne ustvarjalne delavnice: plesno-glasbeno, lutkovno, 

likovno, pravljično in športno. Pri vseh dejavnostih so učenci pridobili mnogo novih izkušenj, 
obogatili so si znanje in zelo uživali. Razveselili so se sladkih kostanjev in dneva brez šolske 
torbice. ZORA GAJŠEK, OŠ Šempeter 

Jesenski direndaj v vrtcu 
v vrtcu Zarja, enota Iskrica, so v tednu otroka pripravili pestre aktivnosti, ob katerih so otro( 

ustvarjali in se preizkušali v likovnih, plesnih in glasbenih delavnicah. Bogato so doživeli jesg 
na igrišču, kjer jim je čarovnik Ujtata pričaral pravo tržnico »Prodajamo za gumbe«. Z otroki s 
se veselili tudi starši. ANA CESAl 

Sola v naravi 
Sredi septembra smo bili v 

šoli v naravi v Kočevju. Prvi 
dan smo si ogledali mesto 
Kočevje in Rudniško jezero. 
Naslednji dan smo šli v Črno 
jamo, kjer smo opazovali 
kapnike. Smo tudi kolesarili 
do zasebnega ribnika, kjer 
smo poskusili ribiško srečo. 
Najbolj smešno je bilo, ko 
smo ulovili ribo za rep. 

Zanimiv je bil pragozd v Ko-
čevskem Rogu. S šolskim av-
tobusom smo se odpeljali do 
višine 900 m, nato pa smo kar 
štiri ure pešačili po gozdu. 
Vodnik nam je povedal, da v 
pragozd človek ne posega in 

da se sam obnavlja. Tako smo 
videli veliko podrtih in prepe-
relih dreves poraščenih z ma-
hom. Prisluhnili smo škripa-
nju drevesa, ki je bilo prislo-
njeno na drugo drevo. Zaradi 
apnenčastih tal voda hitro po-
nikne, v eni kotanji pa smo jo 
le videli malo in to kalno, saj jo 
je medved pred kratkim pil. 
Verjetno nas je opazoval, a se 
nas je ognil, ker smo bili neko-
liko glasni. Nismo ga srečali v 
gozdu, zato pa smo si jih odšli 
ogledat, kjer živijo v posebej 
ograjenih prostorih. 

NATAŠA LAZIČ, 
OŠ Hudinja 

Zbirali SO papir 
Na osnovni šoli Polzela iia 

zbiranje reciklažnega papiij 
že dolgoletno tradicijo. Zbirj 
jo ga dvakrat letno, še posi 
bej vneto pa odkar se je šol 
vključila v mednarodni pm 
jekt EKO šol. Letos so ga zbn 
li 16.105 kilogramov, najve 
učenci 8. a razreda in sice 
2.503 kg, in si s tem prislužil 
nagrado 50 tisočakov 2 
stroške ekskurzije, ostali de 
izkupička pa bo šel v sklad a 
socialno šibke. T. TAVČA! 
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Zanka pod moškim vratom - da ali ne? 
Poslovna moško modo, ki jo narekujejo nove tržne razmere, je togost in formaliziranje spremenila v fleksibilnost in odprtost 

m-
^^zualna podoba poslovne-

^ moškega je bolj ali manj 
^ka vse od izwna klasične 
^ k e obleke iz začetka prejš-
njega stoletja: suknjič, hlate, 
^jca, kravata... Pa vendar ne 
^jvsem. 
P 
'Današnja dmamična seda-
^st zahteva od poslovneža 
drugačne vrednote - namesto o 

ĵaškem marketingu govori-
mo o prijateljskem. Obdobje 
ukazovalnih šefov izginja, pri-

haja čas t. i. učečih se organiza-
cij, kjer lahko tudi direktor 
sprejme mnenje podrejenega... 
in če torej di^, da je moda 
odraz časa, v katerem živimo, je 
torej povsem logično, da se 
spreminja tudi moška poslovna 
moda. 

Kaj torej ostaja in kaj prihaja? 
Ostaja obleka, ki je še vedno 
ključni element v moški garde-
robi. Suknjiče, ki so najpogoste-
je v enojnem zapenjanju, z ožji-
mi hlačami (brez gub v pasu), 
smo že omenili. Danes pa po-

glejmo še tja, kjer se pogled najpogosteje ustavi. 

Srajčni ovratnik icot oicvir 
mošicega obraza 

Ljudje menda najprej pogledamo človeka v 
obraz, šele nato opazimo tudi njegovo obleko. 
Med moškim obrazom in obleko pa je - ovrat-
nik srajce. Srajčni ovratnik je pravzaprav okvir 
moškega obraza, ki povezuje človeka z obleko. 

Kakšen naj bo torej ovratnik, da bo njegova 
oblika usklajena z obliko obraza in bo vsaj v 
osnovnih potezah zadoščeno tudi modi? Klasi-
čen, »milanski« ovratnik z izrezom 90 stopinj je 
najpogostejša in najbolj univerzalna rešitev. Z 
izrezom, ožjim od 90 stopinj, je primeren zlasti 
za okrogel obraz in krajši vrat, saj ga vizualno 
podaljša. 

Francoski ovratnik ima krat-
ke krajce in zevajoč izrez. Naj-
bolj ustreza dolgim vratovom in 
ovinim pbrazom^ primeren pa 
je tudi za nošenje srajce brez 
kravate. T. i. ruski ovratnik ni 
primeren za poslovna oblačila. 

In zdaj najpomembnejša di-
lema: kravata da ali kravata ne? 
Vemo namreč, da tudi najbolj 
poslovna modna vzdušja vse 
pogosteje pozabljajo na ta tipi-
čen moški modni dodatek. Bo-
disi nastopa srajca kot samosto-
jen kos ali pa je sploh ni. V tem 
primeru jo nadomešča tanek 
puli ali volnena majčka, včasih v 
kombinaciji z jopico. 

Če kravata je; kar še vedno 
zagovarja večina modnih krea-
torjev, je v ton-ton stylingu s 
srajco, ki že dolgo ni več zgolj v 
beli ali svetlo modri barvi. Bar-
ve (olivna, lešnikova, bordo) to-
rej znova spadajo med najpo-
membnejše sooblikovalce le 
tošnje poslovne moške podo-
be. 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

S kravato... 

...ali brez - poslovnim uspehom naproti... 

LEPOTA IN ZDRAVJE 

Fitnes za mimogrede 
časovna stiska in naglica 

modernega človeka breme-
nita na vsakem koraku. Nič 
iSudnega, da večina zaposle-
nih ljudi pogosto kljub naj-
bljši volji ne more najti do-
volj časa za redno telesno 
vadbo. 

Vsem, ki nimajo dovolj ča-
sa, volje in domišljije za velike 
športne podvige, športno-me-
dicinski strokovnj^ predla-
gajo, naj bi človek običajno 
fizično aktivnost vključil v si-
stem potrebne telesne dina-
iiike in preprostega vsakda-
njega gibanja. Namesto žab-
c i h funkcionalnih vaj v te-
lovadnici ah fitnes centru stro-
l̂ ovnjaki priznane zdravstve 

publikacije Medical Mirror 
svetujejo, naj bi človek name-
sto dvigala, tekočih stopnic ali 
^bljivega traku uporabljal kla-
sične stopnice, ki lahko popol-
•̂ oma nadomestijo step-aero-
''ične vaje. Hitra hoja ali tek (v 
službo, po opravkih, v šolo, 

t̂ec, trgovino, do pisarne do 
pisarne, ali pa kar tako, za 

zabavo) prav tako krepita srce 
ui krvni obtok kot jogging po 
začrtani trasi. Običajno pa sta 
preobremenjenemu organiz-
mu (zlasti vezem in sklepom) 
tudi bolj prijazna, prijema in 
manj obremenjujoča. Zravna-
na drža in nošnja enakomer-
no razporejenih bremen z 
upognjenimi oziroma pokrče-
nuni (namesto iztegnjenimi 
zgornjimi okončinami) 
krepita vezivno-mišični aparat 
in lahko nadomestita dvigova-
nje uteži. Pravilna hoja poma-
ga gibalom, dihalom in hrbte-
nici. Globoko in umirjeno di-
hanje krepi organizem. Po-
končna drža, pravilno, sproš-
čeno sedenje in stanje pa 
krepita hrbtenico. Kanček igri-

vosti in nagajivosti, s katero 
posnemamo razigrane malč-
ke, ko med sedenjem izme-
nično stegujejo noge, jih krči-
jo, dvigujejo ui spuščajo ter 
poskakujejo zdaj na eni zdaj 
na drugi, plešejo ob svoji naj-
ljubši glasbi, se sklanjajo proti 
igračam ter stegujejo roke 
proti visoko ležečim predme-
tom, lahko prezaposlenemu 
človeku mimogrede pomaga 
do potrebne sprostitve, ne da 
bi se pri tem ukvarjal z občut-
kom krivde in se predajala 
slabi volji zaradi pomanjkanja 
časa za načrtno vadbo po toč-
no določenem umiku in raz-
poredu. Kreativnost, indivi-
dualnost in iznajdljivost so 
»in« tudi v športu in rekreaciji. 

KOZMETIČARKA SVETUJE 
Kaj vse je zapisano na obrazu? 

Koža je odsev celotne člo-
vekove osebnosti, načina 
življenja, splošnega zdravs-
tvenega stanja. Prav je, da 
njena sporočila pravilno ra-
zumemo in pravilno ukre-
pamo. 

Bleda koža pomeni, da v 
vaši prehrani primanjkuje vi-
tamina B12 in železa. Akne in 
ogrci na čelu kažejo, da se 
kopičijo velike količuie od-
padnih snovi v jetrih (najmoč-
nejša strupa sta alkohol in 
sladkor), zmanjšanje teh sno-
vi v vsakodnevni prehrani pa 
bo ublažilo aknavost. Če se 
na sencah pojavljajo drobna 
podkožna bela zrna, je vzrok 
delovanje žolčnika. Zmanjšaj-
te količino konzervirane hra-
ne. 

Suha in razpokana koža v 
kotičkih očes kaže na po-
manjkanje vitaminov iz sku-
pine B (B2 in B6). Kolobarji 
pod očmi so znak, da je ne-
kaj narobe z ledvicami (mo-
goče pijemo preveč kave ali 
pravega čaja). Pijte dnevno 

vsaj 2 litra vode (negazira-
ne). 

Razširjene kapilare (žilice) 
na licih se pojavljajo največ-
krat pri kadilcih ter nekaterih 
poklicih (mornarji, gorski 
vodniki, kuharji...), kjer koža 
ne dobi dovolj kisika in je 
izpostavljena velikim tempe-
raturnim spremembah. Reši-
tev: prenehajte kaditi, zaščita 
kože pri delu je nujna! 

Zaprte pore in luskinasto 
siva koža nas opozarja na 
slabo cirkulacijo v telesu. Po-
moč: telovadba in masaža. 
Če pa je obnosno tkivo rdeče 
in mastno, uživajte več cinka 
ter vitamina B2 in B6. 

Razpokaija koža v . ustnih 
kotičkih je znak, da je v telesu 
premalo železa. , 

Tudi suhim ustnicam po-
maga vitamin B (čeprav vre-
me ni vetrovno, pa so ustnice 
razpokane). 

Vnetni procesi so kazalec 
pretiravanja v hrani. Koristi 
hrana, ki odstranjuje strupe 

kot so jabolka, polnozmat 
kruh, žitarice, vehko gibanja. 

Pri ženskah se mozolji na 
bradi pojavijo v večjem obse-
gu enkrat mesečno, saj gre za 
povezavo z delovanjem jajč-
nikov. Pomaga strokovna 
masaža, strokovno čiščenje 
ah najboljša varianta - limfna 
drenaža. 

Kozmetičarka VESNA 
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Odprite vrata, Šentjur prihaja 
Bogata šentjurska literarna letina < Slovenci smo narod pesnikov, zakaj bi bili potem Kozjanci boljši - Šentjur privablja Savinjčane in Šalečane 

Res je, Šentjur je gospodar-
sko šibek kraj, vendar pred-
njači po številnih literatih. 
Na Šentjurskem je izšlo letos 
pet knjig tamkajšnjih avtor-
jev, za prihodnje leto je sliša-
ti, da bodo prišle na svetlo 
vsaj tri. V petek so se zbrali 
vsi, ki v tej krajih pišejo. 

To se je zgodilo po izidu 
novega, drugega zbornika lite-
rarnih ustvarjalcev Šentjurja, 
v katerem je 23 imen, od tega 
nekaj novih. Lani decembra 
so se zbrali ob izidu prvega 
zbornika v intimnem vzdušju 
domače knjižnice, letos je go-
stil prireditev prostornejši 
kulturni dom. Poslušalci so 
bili obakrat navdušeni, 

V zborniku predstavljajo že 
drugo leto zapored enega od 
pokojnih avtorjev, povezanih s 
Šentjurjem. Lani so se spomni-
li šentjurskega župnika, pesni-
ka Lojzeta Drobeža, letos dra-
matika, pisatelja, pesnika in 
slikarja Borivoja Wudlerja, ki 
je preživel v Šentjurju plodno 
ustvarjalno obdobje ter tu tra-
gično umrl. Gledališko občins-
tvo ima še vedno v dobrem 
spominu njegova odrska dela 
kot sta, na primer, Perpetuum 
mobile in Odprite vrata, Oskar 
prihaja. Njegova zadnja zapo-
slitev, preden se je odločil za 
status svobodnega umetnika, 
je bilo tehnično uredništvo ča-
sopisa, ki ga imate v rokah. 

Wudler je povezan s šentjur-
skim koncem prav tako po ženi 
Olgi Mastnak, doma s Prose-
niškega. Vdova skrbno hrani 
njegova slikarska dela, pred-
stavljena na razstavi, Id je 
spremljala petkovo predstavi-
tev novega literarnega zborni-
ka vkulturnem domu. Razsta-
vo je pred 20-obletnico Wud-
lerjeve smrti, ki bo prihodnje 
leto, slovesno odprl šentjurski 
župan in poslanec Jurij Malo-
vrh, zelo ponosen na bogato 
šentjursko kulturno ustvarja-
nje. Otvoritve razstave sta se 
udeležila Wudlerjeva sorodni-
ka iz Ljubljane, nečak pisatelj 
Igor Zabel (kustos Moderne 
galerije ter eden od glavnih 
ustvarjalcev Manifeste, evrop-
skega bienala sodobne umet-
nosti) ter Igorjev oče prof. dr. 

Bojan Zabel (profesor ljub-
ljanske pravne fakultete ter av-
tor večih pravnih knjig). 

Glas do Savinje in 
Palce 

Po otvoritvi razstave so zbrani 
odšli zbrani na predstavitev no-
vega literamega zbornika. Med 
avtorji, predstavljenimi na zani-
miv način, je letos kar šest no-
vih. 

Najmlajši član društva, za 
katerega bomo zagotovo še 
slišali, je dijak 3. letnika »Ka-
j uho ve« gimnazije Žan Ža-
fran, doma iz doline Čreta, 
kraja, ki mu pravijo uradno 
Bukovje pri Slivnici. Velik lju-
bitelj zgodovine je (sicer raz-
mišlja o študiju politologije 
ali mednarodnih odnosov), 
njegova posebnost so zato ba-
lade. y gimnaziji do nedavne-
ga niso vedeli za njegovo poe-
zijo in dramatiko, za literarno 
društvo pa je izvedel med obi-
skovanjem šentjurske knjižni-
ce. Vsi v družini zelo radi 
berejo, njegov oče, ki je ob-
činski svetnik, med drugim 
riše ter objavlja karikature. 

Med starejšimi ustvarjalci je 
letošnja novinka Marija Hro-
vat-Mimica iz Stopč pri Gro-
belnem, ki izvira iž Repnega 
pod Sv. Rozalijo, kjer ohranja 
z velikim spoštovanjem doma-
čijo prednikov. Poznajo jo šte-
vilni ljudje, za njene pesmi pa 
so vedeli le nekdanji sodelavci 
v zdravstvenem domu, kjer je 
najprej delala v različnih am-
bulantah ter pozneje v upravi. 
Dolga leta redno bere Novo 
revijo, ki jo je naročala še pred 
znamenito 57. številko. Slavi-
stično revijo in Književne liste. 
Poleg tega se trudi najti somiš-
ljenike, s katerimi bi ustanovi-
U v Šentjurju rodoslovno druš-
tvo, saj hrani starodavne po-
sestne liste iz urbarjev. 

Med novimi avtorji je pesnica 
Eva Kovač iz Šentjurja, študent-
ka filozofije in sociologije na 
mariborski pedagoški fakulteti. 
Lani je izšla njena kratka proza v 
literarnem zborniku maribor-
skih študentov, občasno so njene 
pesmi v Šentjurskih novicah, za 
katere piše predvsem novinar-
ska besedila ter lektorira (izdaja 
jih njen oče, nekdanji župan in 

poslanec). V gimnazijskih letih 
je bila uspešna športnica, ki se je 
uvrstila na evropskem klubskem 
prvenstvu v teku na 3 tisoč me-
trov na 11. mesto. 

Med šentjurskimi študenti je 
doživela v zborniku pesniški 
krst prav tako Metka Planko iz 
Šentjurja, ki je prejšnji teden 
diplomirala na pravni fakulteti 
v Ljubljani. Piše tudi prozo, igra 
kitaro, sklada ter slika abstrakt-
na olja. Pripravništvo opravlja v 
republiškem statističnem zavo-
du v Ljubljani ter si želi na 
sodišče v domačih krajih. Poleg 
tega je vključena v evropski 
projekt Phare, na področju slo-
venskega prilagajanja Evropski 
uniji v statistiki. Za prihodnje 
leto načrtuje izid knjige svojih 
kratkih misli. 

Literarno društvo Šentjur je 
vse zanimivejše celo za avtorje 
iz drugih krajev. Letos je postal 
član Tomaž Mahkovic iz Sa-
vinjske doline, ki je na predsta-
vitvi bral besedila drugih avtor-
jev. Mahkovic je na Vranskem, 
kjer živi, igral ter režiral, tre-
nutno je tam bolj kot ne zaspa-
no. Poznajo ga kot umetniško 
dušo ter svetovnega popotnika, 
ki je obiskal pred dvema letoma 
Indijo, kamor se je odpravil s 
prijateljem po zemlji. Tudi na 
potovanju, preko Irana in Paki-
stana, je nastalo nekaj pesmi, 
njegova prva pesniška zbirka pa 
bo po vsej verjetnosti izšla to 
zimo. Mahkovic je znan tudi 
kot sestavljalec križank v Kihu 
in Salamonovih izdajah. 

Prva povabljena gostja v šent-
jurskem zborniku je Milojka 
Komprej iz okolice Šoštanja, iz 
velenjskega literamega društva, 
kjer sodeluje tri leta. Piše prozo 
in poezijo, ki jo objavlja med 
drugim v tamkajšnjem almana-
hu, prav tako piše novinarska 
besedila za Novi tednik in šo-
štanjski list. Dela kot soorgani-
zatorka razstav Mestne galerije 
v Šoštanju, kjer so pred dnevi 
zaprli razstavo 10. slovenskih 
akademskih slikarjev (s tema-
mi iz Šaleške doline). Trenutno 
pripravljajo razstavo arhitekta 
Nandeta Korpnika, med dru-

gim avtorja projekta nove šo-
štanjske šole. 

Alpinisti pesnijo 
Prireditev v šentjurskem 

kulturnem domu je poudarila 
bogato domače literarno us-
tvarjanje s plesalkami Plesne-
ga foruma Celje, ljudsko pev-
sko skupino s Prevorja, šanso-
njerko Mišo Račič, Gregor-
jem Bezenškom ml. in drugi-
mi upoštevanimi glasbeniki. 

Letošnje leto je posebej uspe-
šno za tiste avtorje iz zbornika, 
ki so poleg tega izdali samostoj-
ne knjige. Med njimi je pesnik 
in slikar Aleš Nežmah iz Šent-
jurja, avtor pesniške zbirke Lec-
tova srca, Id jo krasijo njegove 
slike. Nežmah veliko razstav-
lja, nekoč pa je bil znan kot 
eden od uspešnih šentjurskih 
alpinistov, Id je prenehal na 
svojem vrhuncu (pred tremi leti 
je bil član odprave na 6800 
metrov visoki vrh v Peruju). 

Za Nežmahom je presenetil 
letos s svojo peto knjigo Pesmi, 
igrarije, misli Jernej Borovnik-
Bartol, ki je izdal doslej svoje 
štiri pesniške zbirke ter zbornik 
spominov na ustaška taborišča. 
Borovnik je bil namreč med 
redkimi, Id jim je uspelo po-
begniti iz tega peWa ter je bil do 
lani predsednik slovenskega 
odbora taboriščnikov Jasenov-
ca. Stare Gradiške in Lepogla-

ve. V Lipi pri Frankolovem po. 
jen Šentjurčan je bil pred upo 
kojitvijo predavatelj šentjurs^ 
kmetijske šole. 

Tretji po vrsti, ki se je vesel 
pesniške zbirke letos (z nasld 
vom Ranjeni pločnici) je bil v 
Bosni in Hercegovini rojeni Raĉ ' 
Vučkovac, ki pesni v materineJ 
jeziku. Živilski tehnik VučkovJ 
živi z družino v Šentjurju ter je 
zadnje desetletje redni udeležb 
nec srečanj literatov dmgih nara 
dov in narodnosti. Prve pesmi je 
objavil v Bosni, kjer korenini v' 
okolici Banja Luke. ' 

Med tistimi, ki so letos objav? 
li svoje knjige, je še Matej Frece; 
novopečeni študent računalnii 
tva iz Šentjurja. Njegov Gospe 
dar žezla, daljši prozni teksti 
fantastične zvrsti, je izšel kot] 
priloga literarnega zbornika. Av] 
torja poznajo najbolj tisti brala 
šentjurskega mesečnika, ki pre-* 
birajo njegov žgečkljivi sekso 
loški priročnik; v zadnji števillc| 
na primer, prvo nadaljevanje o 
Vagini, izvoru sveta. 

Šentjur je torej kraj literan 
tov, kjer pišejo vsi, od študen-
tov in gospodinj do alpinistov 
in ekonomistov. Pri tem je 
treba povedati, da jih je med 
avtorji iz zbornika še nekaj, kJ 
so v preteklih letih izdali po 
eno ali celo več knjig. ' 
: ~ BRANE JERANKO 

Foto: GREGOR KATIČ 

S slovesnega odprtja slikarske razstave vsestranskega Bori-
voja Wudlerja v Šentjurju. Umetnikova vdova Olga Mast-
nak, levo njegov nečak kulturnik Igor Zabel, desno svak 
prof. dr. Bojan Zabel, dolgoletni profesor pravne fakultete. 

Ustvarjalci bogatega šentjurskega literamega zbornika. V prvi vrsti sedijo (od leve proti 
desni) Majda Rezec, Marjana Rataj-Artiček, Milojka Komprej, Rado Palir, Marija Hrovat-
Mimica, Lucija Palir in Alenka JovanovskL Stojijo Jernej Borovnik-Bartol, Metka Planko, 
Jože Mastnak-Marjan, Anica Hvaleč, Jože Zupane, Matija Mastnak. Rade Vučkovac. 

Matej Frece, Tomaž Mahkovic. Žan Žafran. Anita Koleša in Eva Kovač. 


